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Q. Did he tell you of any other cantacts that he had? . _' h ’
A« Just ane previously mentioned that concerned the Raney Michol - _‘> _j-‘_; 2
catalyst and I don't know any other contact. ' PR
2. Do you lmow of my other trips that HARRY made? e e ¢
A. T know of other trirs, but they were at a later period. I know he .. °7: SO
traveled cuite a bit. nother trip was the one to Albuquerque, New .. .. ‘.-
Vezico. I thouzht at the time that he phoncd that perhaps he was Lo
there on persor nal business , perhaps sceldnz employment, and the reason ., -- Cb
I thousht so was it was rather unusuzl for him to phone for money when ', o
he was on the sort of trip that he was on. - ISR x
Q. “hen did he call you? Then was this trip you mentioned? A . A cl
. A. It was at the time the test bomb had been exploded in — the test A S
bormo had been exploded in liew iexico, but I did not know about tha.t P
until quite some time later. o ,__.-‘.: .
Q. V'as the war over at the time, had the bomb been dropped on Hiroshima R !
md Nazesalkd? STt
A. lio, I think the war was over 0y the time he told me, and I dJ.dn't. Ly l
associate the dates because I never knew anything about the test bamb - : S
until I read about it in the newspapers md then he told me after the ) : E
story had appeared in the newspapers that that was where he was when |
he had. called me from ulbuquerquc, that he was there to observe the =~ . [
effect of the bomb, and that he had been walldng in the desert aboxrb _;ﬁ-’
50 miles from where the test bomb was exploded. ”
t« Did he tell you that as soon as he came back? ’ ' .
A. Ch no, not until after the bomv had ocen dropned, perhaps both bombs
hed been dropred on Japan. a
Lo Did you have anr rcason to suspect that there was some project under
way in Albuguergue at the time that EARRY was out there? S : ’
lLe 1oy, I, just lile any other average fnmcrican that was not informed on T
those things, imew only what I read in the newspaper. ' i
{te Did I/URY reverse the charpges in malzing the telephone call or did he B
pay for it at that end? ' : : F
[ "- ~. . F
+ ' 7o ) .
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T thinl: I don't think he reversed the cha.rées.

~
[ %ad
.

he paid,

e caid he was callinc from a hotel in Albuquerqué? What did he

ask you for?

L. 1ile aslked ne te

send lim some moncy if I had it. IHe said he had
cone cut thecre '

for z trip and he was short of finances.

Jo  How much?

e

I welieve he asked for aboub f50.00, something like that.

Zoor much did you send him?

I didn't send him any.

Jid vou send hin any at any other time?

I sent him snall sums vhen he was in college.

Ce  You mean atv lavizr?
}‘\- YCS.
L. lowr di¢ he ask you to send the money to him?

lig asked me Lo telezrcph the money.

viestern Union?
lnmi ONe

Ae  Yes, tiestemn

<

Geo  here were ycou viien h2 ot in touch writh you?
Le Iwas ob oo

2. In nLievari?

Ae In Hewari.
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e Didn't you send him 20.00?
Ae 1 don't believe so. I camnot recall having sent him any. e
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Q. UVhat hotel did he ask you to send it to? ' -

e wr wme— v " ev—

4. I don't Xmow, it may have been the llotcl Albuquerque, if there is .. % -
such a hotel, but I would not lnow at this late datca I AL

Q. Is i ity that you did send hin some money? y ,;,:;’;'.F_.

A
- P
<\l .

A. -TI don't think so because at that time I did not have much moncy myself. S g |
K : SR e

| !

I

it o possibili

Q. j‘hen would thzi time Le? ”-’f-‘ B

77O 1d be when the test bomb was dropped, when the test bomb was '-;_‘ :
in the lleidcan desert. e

0. “iell, the war in Japan was over in rwust of 1945. Was it prior to - -~ - -
that? D

PR TR

ell;

Definitely prior to that. : PoloaE

were you emnloyed by Z52G here in Philadelrphia at the time he

.
——— e . - e v

called?

LA ]

Ae I dontt think so. - - "
i _ o
. Py . . ._( . .

. Then it would have been prior to July 1, 19:5? ) S

Ics. KRR

nere_did you have Jour bank account at that time? .

4
q
.
e g o —— — p——

I thinl: it was “est Hudson County Trust Company in those days in
I.arrison. L.

vias to ve sent by Testern Union? , o .

The mane
les. . : .

Can you recall cending ary sum of money to him at all? SR

I don't believe so. T

3id rou ever scnd money to HARRY GOID?

I sent small suis bo him when he was at Xavier. Pt TR
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Q. iere there any other circumstances under vhich you sent meney to . - IR ':','- £
HARRY GOLD? SRR N

. _ r’f'«_:'j ‘
A. You mean on his trips? o, I don't think so. R R
Qe hen IANHRY telephoned you did he say he was in Albuguerque or that - S

.h_ vras headed for Alouquc*'oue" - -} Y

Ae I beheve that he told me he was in Albuquerque and registered at the AL
hotel znd that is tvhere he wanted the money sent. W E AR

C. Did he give you the name of the hotel?

A. Yes, he must have, because he told me where to send the money. I E .
seen to recall thet it was the liotel Albuquerque, the same name as ./, " -~ .
the tovm, altheuch I msy be vrong about that. - Cw T

Q. Did you ever hcar of the Iiotel Hiltan?

A. I don't recall the name. If you could tell me vhat the other hotels : PSR
are I might possikly remember it. A " <,
Q. Off hand I don't lmow. How soon after HARRY returned were you in~ 5.~ ; Cod
touch with him? P i}
. . ) 14‘ . L {
A. I don‘t think I saw him for a fcw months after that. You see, he had‘ o E
to catch up on his werk at PZiil SUGAR, and was tdzing sort of a S _ -’;
vacation from the job, and I don't belicve that I saw him for a few '« "-..~ . = 4 |
nanths any way. Cogi "gi R
Qs Did you talk to each other on the telephone? R L
4. Gccasicnally vie did, vut never about matters like this, just a R : 1
personal naiurc. [T
Q. “/hen you did get in touch with HARRY did he tell you why he was in :
hlbuquerque? o,y
A. !lo, hc did not tell mc until after either the first or botn ztomic I
bonts had been dropped in Japan, and then we were discussing Ibelieve " .. o
at the time ztomic energy in gener2l and he said that he had been 50 . & -
miles from viiere the tect toub had been exploded, and told me his - = °
impressions avout the effect in general. Y ;
Q. Did you szy that yov sziv him after the first bomb was dropped on Japan? ME
.. s I :‘ ) ’ ‘.,‘ }
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A. Either after the first or the second and thzt is the first time I . e

had associated this trip at all with the atomic bomb, that is he ' <=7
brousht the subject up, he told me. RN

Q. That sequence of events was rather rapid there, TOM. The test bomb,

I believe, was explocded in July, the two bombs were dropped on Japan, e, .

-T believe, avout the first ten days of August, because the surrender.
folloved very closely, less than a week. R
H . :

A. There was another time that I saw HARRY, and he may have told me at -

that time and that is in connection with discussion of atomic energy. i
There was a lecturc given at the Franldin Institute for the memoership
on ztonic enercy by someonc I bpelieve on the faculty of Columbia
University and I atiended the lecturc and HARRY was there, I believe . _
his fricnd Dre. LoD and HILLGR, quite a number of people that I lkmew, . - -
and it may have vecn after that lecture. I don't recall just when_
the lecture vias, but it was some time after the war was over. ST

Q. vid he tell you mhen he said he had been there st the time of the test <
exnlosion that hie was there on behalf of the Soviets? . N

As Tcs, he told me that he had been sent as an observer from a d:.stance ’ -."'.'-:'._:
of course to [:ot z report on the general effect oi‘ the bomb. o

Q. Did iI\RRY say enything to you at that time about you not sending hn.m i
any money to iiim, leaving him on the spo;.? PR ’

A. e said thzt as I recall it, that he had a2 little hardship petting ba.ck-; ‘
bzcause e was short of funds, that he had intended to tzke a guicker -
w2y hone, but he was forced to come on the bus, I believe. He wanted to -'*
cet back on the job in 2 hwry and this delayed. him somevhat, the lack _'

o [funds.
Q. In other words, lic ias nob completely without funds but he did not have =~
enourn to talie a cuicier nole of transportation. C
¢‘l. YCJC -~ xS

Do 2id TADY ever tell you slether he was there in Albuquerque on more than - <. .

one occasion? . P :
L. That was the only occasion I lmew adbous. T
Ge sl Trou are certain bhob Shct was orior to the dropping of the atomc PR

bonv on Japan? . A ';‘:-,.' i
A. 1CSe : T
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G. Can you recall vhether or not shortly after the war was over HARRY =~ - .  °
COLD took a trip to Albuguerque or Santa l'e? U

i. I did not tell me about it, but he could have. P L

Qs Did he call you from Chicago on that trip?

A. Fo, I don't belicve so.

4
- —

1 RV
G. Did he request money from you? _ A :
A. I don't believe so? i

{
Qe Did you send him any money?
As To. ST l
Qe Did jou ever send IRV 4CID any moncy other thar during the perlod A o
wren he was abt Havier University? Ve S
4 1
A+ To the best of my_ recollcction I never sent him moncy although onone . . !
or two occasions I loancC him small suwas in person, zbout ,5.00 or G
310,00 when he was short. s .'
. P .- i
. »
Qe ‘Vhat sums of noney did you lend HAR:Y GOLD? A i
) . - o . 1
A. Oh, aboub 310.00. Lok )
. S
. N ; o
Q. Did he ever ask you for large sums? - 3
T
de Jese fuite ofton he necded 100,00 or $50.00. D
Q. oulc ne tell you why? : .- ' ,I
- oy
A. 1o, just except that he wes short of funds, and I Ikmew that that L f
ves a chronic condition vith him. T e
Q. hy should it be a chronic condition vith HARRY? l
. AP
Ae Pecause he was taldn~: thece trins all the time and of course traveling- .
is expensive, mnd I Imew hic was taliing trips. I lmew of course without
beins told specifically vwhy he needed money. , s
’ e 3 e}
Q. lleaning that? con IE e
< s
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ileanin; that Sovieb Azents in his category are not paid promptly .
and the;” are uot paid well. ey et only expenses.
You mean on an ascignment as 1nport...nt as that they would not see to :
it that he had enough moncy L=

‘Lhat is right. They depend largely on one's loyalty and they .flgured ‘
tha+ he m.]_l find a way. A

Do you know of any trips that lA3RY made to iiest Virginia?
J:Oo
Do.you knowr of my trins that HARNY “OLD made to Boston or uassachusetts?

The nizht that JIAZRY told me that he wras IFUCH's contact man was the E R
first time I nheard zbout a.n_v trivs to Boston or Cambridge, and he told - e
ne th‘cn that he had been to Sasiridge and hed met there not only FUCHS - .. ",
but FUSH's sister and orouhcr—ln-la" I believe. FHe had met them :Ln ,_‘.' :
their hcmc. . A e

fel 2 v ki as

I want zrcu to think bvacic carefuwlly and see if you cannot recall the .
occasion twhen jou wired ZMRY GOLD some money. Think back on all . ;
occasions vhen jou wired nhinm noney. : Lo e

"I can't recall ony specific occasion. N 4 ) .
HARRY called you from Albuguerque, or let me say 1hen HARRY called you
and czid he needed money and wanted you to send him money at a hotel, :
and he asled you for .\50.00.

I believe so.

:nd you did not have the 550,00 at that time to send?

I don't believe that I had it recadily aveilable.

Tou wo:ldn't let an old friend like IIANRY down altogether. Wouldn't :
you be likely to =send iuim somethins even if you could not have afforded *
the vhole 50.C0.

Probably I would have. I really can't rcczll, but it is possible I dide ' *

v
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T'eld, I think you

Idon't think so.

b o . o B <
.~ -
P
L ® ®
P
o - ll - ebn . " * '.\.-. .
AR o B4 ;
SN - :
t: . - . Ay . r
Lk e How wrould you have sent the money to him? ‘ - o
- s . ;
L s: " ‘: H
L\' B A+« It would have been by Vestern Union because that is the way he . e |
. requested it, I am pretty sure. . E
R S ST R
e . . . R P
PR L« DUid you get the money from somebody else and vwire it to him? .
[ :E:Tf . > B

." .‘1- o

Didn't vou actially send him 320,00 by wire when you come to think
of it? Tnink back and sec if you can't recall,

I don't recall that I did, Lut it is not impossible that I did.
2 man needs noner to et home and gets it, his memory J.sn't

TG, vien Lo
be at fault on that point, is it? - AP

lilely to
Ho. ell, I don't lmow. If HARRY said I did, I probably did. e ':

rould reaenmber, srould you not? You would be likely” -
It -ras an unusual set of-

VTR W Wt ——— —

to renenver if suen had bean the casc.

circumstances, was it nci? o .
t.ell, as I told you before, I am considered an easy touch.by a lot of - [
“co“lo and 1 aon’t keep records, any records at all of how much money <ol
is m.cd Ic, do kecp rccords of other kinds for income tax purposes. R ;
-' : -'*
+
r

Hut the very name Albuquerque is enouch to fascinate one into remem‘oen.ng
vihether you ever sent money in care of HARKY GOLD at the Hotel Hilton,' - . -

isn't-idv? -

10t nceessarily.

TG, peonle don't call you {rom 21l across the cowrtry every day in .

the weekeiooe.

“hat is rizht. CRenonl o
toidng for moncy, thab would stad out in your nemory. ST Ty e

Ilob necezoasilye I really can't recall whetler I did or didn't send R
HADRY 20,00 o any ozher swte If I Mnow there would not be any po:mt' t
in vithholdin:; the informciion. S
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Ge TG, I would like to askt some questions about ERITEST SEGESSEMAN,
Yihat is his status with the Soviet espionage group that you
associated with? ‘“hore does he fit in this picture 2 . :

A. lle is not associated writh this at all.

7as he friendly with ‘.L-.!: LIET and KAYT?

Pty .-4

v

-
.
l-

~
CTe
.

T, edll, did he dron osub of vhe pilcture Lefore ycu becane interested
in going Lo iuszia? o

4e Th no, hie lmew of ny inberest in going Lo Russia, obut he was never:

too much interosted in- Cervamism one way or another. le was very -
. " aldly inverested ab one tinme, sympathetic with Communism but he o
' never joined the Party :nd never active in Sovicet espionajes :

Ae 1 secem to recdll ‘:ag;ux,lv now that the person I had been calling S Y
dr. S5CHANRTZ wvas Dr. iUSINOVISIH, 2lthouzh I cannot be certain of ite - -; .7
i S X

Q. ‘hy do you soy that?

L« I don't kneowe. It is just an imnression I have.

T el

eh

Qe Zid o imor Shew you ware involved in Soviet espionage? W

SUNIZSEIUN accuainted -.1ti~ G GCID? -
he Tes, - SR '
Q. “here did ther meet? ’l-.'-' 5
Le He mebt IV ab Lhe sane time I met him vhen BARRY first came to B ' T

Jersey Sity to tale the job I was leaving at HOLBRCOK IJu'\TU".‘.GTURIHG S

SCUPAITY, SRR
Qe T&I, were you cver acquainted vith a Dre RABIHG/ICH? E -
A. The nene is exbresely faniliar, L N
Qe 1 vhet respect?

T Ve — g -~ e -
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0. Did Dr. SCILARIZ use the name RASBIROVICH? S f

. . . R Y

i

Le  well, nor thit you refresh my manory I believe that T knew him - : -.: .
57 the namne of Dr, IU3TIVICH, and that Dr. SCINARTZ was the name -
that JATK had ziven me for him that he called him DJr. SCHUARTZ. T

Zowr I cannob te sure of that, but I have heard that name some place..

C.  Tou feel thet SCILIARTZ and RASTIIOVICH are the same person? N :
!x,:. That could be. I an very confused just now. ’ -

"'o you thinlr it was ULUIOVICH vho came to sce you in the hosp:n.tal

2
e e .,
e W v ane w-en -

('.:'. -
[ofal 1: :... 19)l20 [N ‘
Ae I thinl thab L% wwvas nor that you mezntion the name. '
Te  TWell, wrien you sy I'LOUUCTE did you tell him that you were there :
for Dr. SCITAPTZ or Nre WBINOVICH? T ]
. I
Le I don't lmow. IL may have been dr. A3LJOVICH. lisybe that is . '
the associavion I have u..th the name. ‘
fi. Did JACK indicaote to vou that SCHIARTZ and RABINOVIZH were the LNy
sane nerson? R
Ao I think he did. Thet was after I had seen SCHLARTZ for the last - "'L' Lk ‘
time that vAZINQJVICH, whatever his name was... f
‘ SR, .
S !
o TTaich namz did you knor hinm? ‘ N I

that this discussion has comz up I did know him under ’ SR

Le I think nowr
sure, and I think that

the noie DASITOIICH, althoush again I am not )
LS used the noane SCLATRZ.  A~ain I anm not sure. \ '

e Iou mzon to zar Shied JAOU referred to RASITIOVICH os SCILIARTZ?
4".0 I thirﬂ: 50. |
Ze I recall that you said that on ane occa sion Jr. SCHI’ARTZ opened .

his wallet, too!r out 100,00 in the form: of ten 310.00 bills., I’ - o
velieve it wag ab llewark: Peansylvanie lailroad Station. At that time T
you said you sav in nis wallet a card or a lebter stating that he

was Dre ECIL.n. D of the bLoviet Red Cross. .
fe 10y Izm7 in his wallet a slip on vhich was the caption was printed " : - '

Soviet @aployzes somathiing or other, I don't recall what. o !
‘ Mo !
- - 23‘3 - T .
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2. Sut on there wzz Mis nane, was it not? ) - } .
Ae To, I don't think so. 4s I recall it it was in the nature of R I
.- 2 sales slip such as derartnent stores use, a printed receipt S ey
i of some sort which had blank lines. I did not see thc whole e
thinge I got only a flectinz glance at it. RN 2
: R e s el
d¢ I would like for yoa to try to clarify in vour mind the exact T
e - ...,-. a 17, ) .
position of Dr. RABINOVICH and Dre SCIVAR I would like for you VO E
vo Lry to rec.,ll wirich one you dnew, I me:m up to now you have oo g B
continually use.! the name SCH.ATRZ. ' R A8
Lo That was bacause I had complebely forgotten the name RABINOVICH S
unt.:.l :; reminded me of 1Y, and now I am inclined to think thet it - 7.0 -4 :l
. vas the same person and that JASK had used the name SCilVARTZ, and NN ¥
that he had !mowm Ur. RALITOJICH. ST
TS , ’_'
Q. liow long did JACH refer to him? ) I
. . ‘_:.‘ {
. . s et s M
Le I bcllcve just onee wrhen he told me to o and see "LOSDCTF and see N R
“Nese e choott o Lhe nbior oi‘ "malyj.nr rore information to the Soviet ... .. ! }
tnion, wid as nzarly as I can recall he said that I may hgve at one - *™ " "1 &
time nmet Shds . UUINCTICSH or SCHGALL'Z, and he told me just a T
little Lit avout hime A5 nearly as I can recall he said that N R ¥
the Soviel Azents had had a little trouble with hinm because of his = ~ % i} #
personality, but he was too sociable and he had a tendency to get =~ ' *» ¢ 1.7 PR
involved in puwrely social functions such as being present at weddings, i .
. . . < -
and 50 “on. R A
- .« rr AT . Lo {
Q. T am not clear a5 to exactly JACK told you he was SCHIUARTZ. Did S
: JiCK refer to hin as RASIIOVICH or SCIITARTZ? e I i O
SCEDIENRREE B
. A. I thinl: the name JACK used was SCII.ARTZ, and that we decided that t
',5;‘_ & perhaps that was the man who had come to sce me in the hospital. L
88 &8 . I B
U . c—— . . . : O B
o R (e Tho decided? 10 is we? JACE decided? Certainly JACK would lmoxr. . - o . :
\ . R PO DI )
e b v wwas his contact? R
v oy - . ’
RS A. Lot necessarily. o

Ce “hy not?

A ell, btecause you sec tiiere were substitube contacts and if he was

‘-"’W—Y'—.-n

oyt of torm for ¢ vhile or doinz something else he wouldnot T T
necessarily have knowm. LW
- . ) ._:-:‘,;.1 LT
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% Q. I don't follow that TGf. JACK was your regular contact? Right? = = - #..0 |,
k;,f:‘ 4Ae JACK or one of his substitutes would contact me before I had the el SR

3 accident, that is truc. RPN I

;s RIS B

] 0. Then didn't JACK know who his substitute would be? ' RN i;‘-

; ! Ae  iell, he probedly knew tnat sonme Doctor in the Soviet employ had A : E'.:

- contacted me, but he would not necessarily have been told who. He S

probably would not have been. LT -

- '.f‘f“ . A :—

(e Loty did SCHVARTZ or RASILOVICH, whichever it was, see you in two R 'v“-;: .

czpacities, such as as medical man when you wereinjured, and second R

as an agent assigning you to the job in kKexico? Bub it was tihe same . ~ . . L3

man whether he was SCIIVARTZ or RABIKOVICH? Ty

A. Yes. : ': - . t‘

N You feel now that you knew this man under the name of RABIIOVICH, P , !

e H l :

is that correct? .
I believe so. ‘ e
Everything you told us about SCINVARTZ applies to RABLNOVICH?

Yes. - .

.
T,
A} I3
L]
v,
A e i D Saaied

B R P % L Lo L

v

LSy T
Then it is RABILIIOVICH who is trying to induce you to go to Trotsky's ..
honsehold?

oy

Yes, but he didn't pul any pressure on me. N

o you tell us that Di. SCTVARTZ introduced you to JACK?

I thinit that is incorrect. 1y memory is very vague about the whole
thingz. It is jusb starbing to be clarified now. I think I had met
JiC just belore the accident or a fellow whowas a substitute for
JirCky that is the fellor I described as having the appearance of a
ganzster, and I think his name was JOii, the nane I knew him by.

Go zhead and clez> up the situation around that time,

well, just specifically whal you want to lmow is not very clear to me._"fj Sl
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Ne I want to know vhiom you lmew, RABIIIOVICH or SCHYARTZ, who comes where, -7 ..
and who introduced you to viiom. Tirst you say, previously you said that .* .. . i
JACK and you firured out that SCHIARTZ was RABINOVICH. How you tell us . . AU

-that, just the Ouhe; day you sy that SCHIUARTZ introduced you to JACK. «=--.
I  confused. : P

Ae I-om confuscd too. I really do not know how it came about any more. t,
I 2nm inclined to think riznt at the monent that this fellow JOHN was t.he

one I contacted before $2II/ANIZ and afterwards and that he was a = i ¢

substitute for Jill, althouch the whole thing is very vague. ST
e 1oy, am I to understand you correctly when you sgy that you knew S,

Dr. RADILOTICH undar that name? N

% Itclieve so. -

. Qe A1) richt, can you give me a description of this Dr. RABINOVICH? Do : ‘
' you lmer his firss nanet - STl

Y
1
’
. .
T .
g —————_——— + -

Ae It mgy have been ROEERT, althoush I am not sure of that either.

Coeeas

3o Does the nome GRECORY sound foailier?
. 4. .
Ae 1% could be GREGCIY. : T U l

Qs Tiell, czn you recall it as such?

LAe Toy, Tuelieve thut it was 20LET because I seem to have a vague
2ssociation betvieen the similarity of ROBERY and RABINOVICH.

e o

Do Did BA3LICYIC! use the name ICBIRTS?

Le T0, I don't thainl se.

fle liow mony times did you see RLDINOVISI? et
A. I belicve abouwt 3 or i times. The first time in the hospital, the
sccond tine 2 noniir or co or nerhaps O weeks after Iwas cdischarged I
from the liospitcl, ond one other occasion, certainly not more than . .. ..
2. 1 only saw him very infrequently. ot
Y Give me o descrintien of WITHOVICH. How old? SR
L
- - ll
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I would cstimate him to be about L5 or 50 zt the time, and he was
ccrtaln" nov a younJ man. lie was rather heavy set, very jovial, R
cytremcly zood natured, spproximztely 5! 8" in height, in other words: - -
he was neither tall or short - he was about average in height. He
wore rzther conscrvetive clothes, in other words he wes alvays dressed

a5 you would cimect a2 physician to be dresscd.

it, was starting to twmn gray, and it may have been a little thin. - I .7 .. -

am not sure wihether he wore glassce or not, but I am inclined to th:mk S

that he had nose ;lacses which he put on just for readins. EERET

bid he have a farily here in this country with him?
I don't believe thab hc ever mentioned & family specifically, although .':"- ‘

I scem to recall that when JACK discussed him it was both he and his -
family thei were zetbing involved in these social functions that the - -

Soviet Azents did not apnrove of. .
Jid hoe have any children? .
I don't Iowie I dontt think he ever told me. :
Did you cver hezr whether he did or nov? ) :.' !

T can't recall snecificzlly of having heard whether he did or not.

Did you tell us the other day that SCHYARTZ had two children to your ¥ *. 7
belief, a boy and a2 zirl in their carly teens or late school age? . .-
The whole tldns is very confused nowe I guess I would say that, and
I leclicve it is true, but don't Imow. This hapened a2 long long time °
270, and it did not make much impression on me one way or the other.e . -

- 22 - O I

‘His hair, as I recall 7 ... -
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Q.
A.

Ae

HeY

r

GREG(RY, since you mention that name. . Do

from New York, and I told him that I could meet him at Penn Station '-;, i

Now how did you first meet RABINOVICH?

WO el e ety

To the best of my recollection, he came to my hospital - : B
room and told me that he was a doctor and that he came to see how -~ . "
I was and told me that he was working for the Soviet Union. PR

4

e

1
LRI
. .
Y,
. 3

(LN

Working for the Soviet Union? Clarify that. What do you . R
mean? Did he use those words? A N R

No, I don't believe so, but he identified himself as a
Soviet employce, some connection or another, and he said that he
had just come to see how I was progressing.

By what name did he introduce himself?

I thought previously that it was SCH‘.‘IARZ Now I am inclined P
to believe that it was RABINOVICH. e "::' S

A first name? A '7:

I think it was ROBERT, although I'm not sure that it wasn't Tl

What did he discuss with you at the hospital at the time? -

Just my physical condition, when I thought I would be B
released and whether I needed money. I believe that was all. T
After you were released from the hospital, did he get in - R

touch with you?

_ Yes, some time after I was released, a month or two after, "
he called me at home and asked if I could see him. I think he ca]led R

in Nemark. We kept the appointment an hour or so afterward, as I  ~*. ..

recall it. S
Did he use the name RABINOVICH? [y
Yes. |

You feel sure of that now? e s

’ . ‘J‘.' . .Alf
¥ell, whichever name I knew him by, and I am inclined to ey
think now it was RABINOVICH. R

‘ !
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Q. Did he come in and introduce himself at ths hospital or - o
was anyone with him to introduce him? ‘ o
4, No, he came in by hi.mself. It was not during visiting . .-: ".;" PRERE
hours. I believe that it was sometime shortly after breakfast. e
Perhaps, it was nine or ten o'clock in the morning. I don't know. e
Q. This was the first time you had ever met him? .
A. That was the first time that I had seen him. : ;;‘:"-;; S
O .
Q. Going back to the second visit with RABINOVICH in Pmnsylvania o S
Railroad Station in Newark, is this the visit in which he gave youa . ' - -
hundred dollars? _ PRI
A. That's right. o
Q. Did you execute a receipt for him? : ‘ . T ‘
A. No, not for that. He didn't request any. . ' :
Q. . What was the next time you.were visited by RABINOVICH? - _ ,
A. It was after I had gone to see the specialist.‘ that he “

wanted to see me. He wanted to know what the plastic surgeon had - - ST
gsaid, what he recommended. :

Q. Vhere was this meet made or kept? : :-.J': x
A. I think that this was in New York and I believe that it was < = ' |
only a day or so after I saw the plastic surgeon. R
Q. Did you meet him at any other time? S -
A, Perhaps one other time. ' A '
Q. Where was that? - o P '
A, That would have been, I think, in New York too, because I . Y
believe that he only came to Jersey twice, once at the hospital and . i
once at Newark Station. - '
. - !
Q. What was the purpose of that fourth visit? A i
A. The purpose of the fourth visit, I presume, was to just keep _
R )
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in contact with me because he certainly knew that I couldntt be
active during that period. ° .

Dr. RABINOVICH was very interested in having you go down - .

and join TROTSKY's household, wasn't he?

Yes, he knew that that was the nature of my assignment.
I believe, now that you refresh my memory, that he wanted to know
how soon I could go. I think that I told him that it would be
impossible to go for a long time and that I explained to him that
it wouldn't be possible to go until I was officially discharged
by the insurance company, and I believe that he accepted that
explanation.

Did RABINOVICH introduce you to JACK?
I am sure that he didn't, because otherwise we wouldntt

have had this discussion as to whether I knew RABINOVICH, or SCHWARZ,

or something, and we did have that discussion. It must have been

JOHMN that introduced me to JACK.

Wwas it customary for one Soviet agent to discuss another
Soviet agent with you?

No, it wasn't customary. As a matter of fact, it only
happened on very rare occasions, but this was a speclal occasion
because I had been injured and I was inactive during the period of
convalescence and things were changed then. In other words, the
same situation didn't exist as it had before.

Did JACK use the name Dr. RABINNOVICH too? Did he know

RABINOVICH under the name of RABINOVICH?

"I think that he called him SCHWARZ, as nearly as I can
recall now. I am very much confused about that, but thatts how we
came to have the discussion as to whether I had known him or not.

Whether you had knovn whom?

HRad known this physician that had been a Soviet employee
and who got mixed up in social functions,

How did you know about that?

JACK told me.
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o ® . .
R, - . -, ; :j
B Q. Tell how would you know that was RABINOVICH? R 4
' A. Because he described him as a very good na.tured, Jovial man, - -_ = b
= a fatherly type that took a personal interest in people. RS 4
ar Q. And from that you concluded that RABINOVICH was idemtical. -~ 7% Li |,
[ with SCHWARZ, mentioned by JACK? : ST
3 A N
"A. Tes, I think we mutually came to that conclusion that it . .~ - ' S
2 was the same one. ) REREREP A%
E. . ".,‘- e ‘{‘ --;:’J.' .;-‘
e Q. When JACK sent you down to see FLOSDORF, what name did be =~ -7 =7 - . F_
R tell you to mention to FLOSDORF, RABINOVICH or SCHWARZ? BV &
. X A . &
o T I
FL A. 1 now think it was RABINOVICH. < 1 3
R 4 : -
S ¢ B W
i F Q. You think that it was RABINOVICH that you were told to N
B refer to in discussing with FLOSDORF? IEEE S
o = RGN 31
{ A. Yes. . RN g
,‘;::":‘ ] _‘< B & 7 !
e 13 Q. Is it at that time that he told you that RABINOVICH was - R
So.of identical with SCHWARZ? S f--ri
i A. I think that is when we had the discussion. Upon reconsider- !
9 ation, I think that the physician who visited me at the hospital gave _ . ' .
his name as ROBERT SCH\VARZ. I am sure that this man was really a ot
physician because he asked questions about my condition that only S

a physician would ask; first of all, concerning the treatment I was
getting for the injury; secondly, as I recall, he wanted to know v ;
whether I thought the physician handling the case was doing a good DT
job. He also suggested that perhaps the case should be takem out <. . -'" ™
of the hands of this physician, because he said a skin graft should - Do
have been performed some time previously, and this was something T
that only one versed in medical subjects would concern himself with. *:
Xy personal impression of the physician, on the first and subsequent .
contacts with him, was that he was a very genial type of man and
possessed what is comnonly known as a bedside manner in physicians.

PR

P . L., . N
e ———ET YT .
e PN L O

later, when I received the assignment from JACK to contact
Dr. FLOSDORF and to tell him that I was contacting him for Dr. g -
RABINOVICH of the Soviet Red Cross, JACK told me that RABINOVICH, who - .
had previously contacted FLOSDORF, was really a physician and that L
the Soviet agents had considerable trouble with him because of his
general sociability. I believe I told him that I had known such a

U
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Soviet physician while I was confined in the hospital and subsequently.-
It seems that we mutually agreed that SCHWARZ and RABINOVICH mmst be

the same individual. There was also the similarity in the two names. -. ... .
SCHWARZ, I believe, used the name ROBERT SCHWARZ and RABINOVICH, - -~ ". . ;'
literally translated, would mean ROBERT's son. R

Q. Did JACK ever admit to you that RABINOVICH was SCHWARZ? * - . -

A. I th:mk that we mutually agreed that it must have been .
the same individual, although I don!t think that he knew definltely =
that it was until we discussed it. .But JACK did know RABINOVICH, LELT
although I don't believe he knew that RABINOVICH was the one who car T
had visited me.in the hospital until after the discussion. Lo

Q. Did JACK indicate whether or not RABINOVICH was involved
in espionage activity?

A. He indicated this only to the extent that RABINOVICH had
.contacted FLOSDORF previously for the purchase of the process and : :
the equirment which FLOSDORF had developed for the drying of bacteria. - .° -~
I believe he may have mentioned something to the effect that RABINOVICH'S PR
function as a representative of the Soviet Red Cross was to obtain ey
information on medical and related subjects in this country. I guess .. -
that covers it. g

Q. By related subjects, you mean related to medicine?
A. Yes, bacteriology and that sort of thing. . . B
Q. Did JACK ever indicate that RABINOVICH had any other N o ;

function except this medical one? AR :
A. I don't believe that it was discussed specifically, but ) :

I believe that the implication was, at least that is my understanding, - °

that what RABINOVICH couldn't obtain through legal channels, he . i

would try to obtain otherwise. In other words, there wasn't any o o

question left in my mind as to RABINOVICH, whether his mission was . :

solely legal or whether it was only half legal and half illegal. ’

Q. Do you remember now whether it was RABINOVICH or JACK with T
whom you discussed TROTSKY's murder? : T

A. I am sure now that it could not have been RABINOVICH because A
I didn't see him after TROTSKY was mmrdered.

Q. When was this that JACK sent you to see FLOSDORF? Was it - e ]
loncr after you had met SCHWARZ? S )
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A. The only recollection I have which would help to place the B3
| date is this. I did not go to see FLOSDORF while I was still in IR b
- bandages. In other words, the injury had completely healed. Therefore s, ST o
R it would have to be later than 1938. It would have to be in 1939 @ ol Pl
subsequently.
L
’ Q. Or subsequently? How subsequent?
= A Well, 139 or ‘0. '
Q. In other words, Tom, in late '39 or early *ho, is that what"‘ k
youtre trying to say? L
A. It may have been the Spring of '39; I don't know. 1 think
it was in the spring. I think it was in May. I don't know why, it T
is just my general impression and it was probably '39 or 'L0. T
Q. And did you ever see FLOSDORF more than once? . "‘
A, Just once., . - - }
- ~ . :_.'-?‘.‘ _':‘ T 4
Q. Did FLOSDORF indicate to you that he knew RABINOVICH? ;..{ :
A, Yes. o . L
Q. Did you discuss any other Soviet personalities? o R B L
A. I don't believe so. The discussion with FLOSDORF was i e ‘
rather brief. I don't think that we took more than fifteen minutes, oo b
or perhaps half an hour at the most. There were two reasons for T 3
this. One was that FLOSDORF was busy at the time with his expermental oy
work and the discussion took place in his, I believe it was a combin- " !. j_,': A r !
ation laboratory and office at the University, and there was either .. _,f_ ‘ ST
a laboratory assistant or a student that walked in and out during - "2 . .- @i

the discussion a few times, and so we cut it rather short. He ind.icated
his willingness to work on the same basis as he had previously worked, .
so my job was accomplished. .

- . .
——— e e o an

Q. Did you ever have any other dealings nth SCHWARZ other R
than this time up to the end of 19387 NS i
A. No dealings after I saw him the last time. I never saw - = SRR

him again. Just in this discussion with JACK, that is allj never
after that. 4nother I'm not quite sure of, but I think JACK may have .,
said that this doctor had been sent back to the Soviet Union. I think:®

- 248 - R
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Q. " Tom, you previously related to us an incident regarding o
a JOSEPH BRODSKY being brought to your apartment by HARRY GOLD. BRODSK! T
was regarded as an individuval who might be recruited into Soviet REDUR
espionage. Will you please relate that story to us? About when did_ _ .

it occur? . C e a T

- : £
s N
that is-what the discussion brought out, that he wasn't suited .for “ b
P what they expected of him because he was too sociable. . = f
Fg : Q. You say RABINOVICH had been sent back to the Soviet Union :;: - ‘“i-l R }
oy at the time you were sent to see FLOSDORF? R PR
: ' IR
- A. I think so. R
; L ot gy
v - . . aaley T :\
i Q. Can you recall whether it was cold, or warm, or mild when A t;-:
% you went to see FLOSDORF? S T :_f. :
LB A. The weather, I am sure, was mild because I don't believe ' = ;,:;‘_;.7-'.' o F
T I had an overcoat on. My general impression was that if.I had worn .- %" .. -
.17 an overcoat at that time, it would have been quite uncomfortable L N
b because my injured arm was still extremely sensitive. QT ‘ :
iy Q. Were you ever instructed to contact FLOSDORF again? T e T g
% ; P
> | . s e
‘ A. No. I carried back the information that he was willing .--; _ “.--'¢ -“f
to cooperate on the previous basis and if he were contacted after . & i -l v
that it was by somebody else. . I Y i'

A. I think it occurred about 1935. One Saturday afternoon, =
HARRY appeared at my apartment in Newark with a fellow that he intro-
duced as JOSEPH BRODSKY and this was the first I had knom anything .
about the situation at all, when he brought BRODSKY there. So it was ™ -~ i':
a rather warm afternoon, as I recall it, and HARRY suggested that ]
perhaps JOE would want to take a shower, which he did. The idea of -
making this suggestion at that particular moment was to get rid of - ..t v :
JOE for a few minutes so that we could have a discussion, so that .~ & - -
HARRY could tell me what it was all about. He told me that BRODSKY - - 7" -
was a fellow student of his at Drexel. I believe he said that he Jae e
was studying chemical engineering and that BRODSKY either had been, -
or was at the time, a member of the Young Communist League in Phila- = .' " |
delphia, and that he had at one time been one of the homeless children - . .G
that wandered at large in Russia following the revolution. He said - ~:.h: "
that JOE had been born in this country of Russian parents and that, . . .. '~

- v e e Ab e r— mea o a s

S P
L, e e ot
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T

after the death of JOE's mother, his father had taken him back to * =~ < --" ¢
Russia, I believe some time after the revolution, probably about 1918 S
or 1919, and that he had become separated from his father for a period =< :=Z:-i - |
of time. Through some means, which is not clear, they had been reunited. Gl
; o y
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w b -
- i PP e e /,..‘. -~ \‘_-.___‘ P he - r‘_ “.'P‘ _\wﬂ' *-\*"\
SR e el e ;j:;, ST R ,,..“'n"r! Ty w.ner‘“"r—
fraie e R
a . ._.J:_’_..”; - ..‘
R
!
}
.,

e . - . - . e . . -
= MR N - AR L e . . Y




and returned to America where JOE had grorm up and been educated. = .."..:.: .
HARRY said that, in his opinion, JOE was excellent material from R
which to develop a Soviet agent because of his sympathy for the T LU T
Communist regime in Russia. He said that he wanted me to.look JOE - - ..: -
over and talk to him, see what I thought. S U e

e
R Lz
IV DTG LN e

The rest of the week-end was purely social, althoughwe -~ - . =~ :°.
naturally discussed the Communist movement in general and Soviet . - O )
espionage. As I rccall it, we had same discussion as to the curremt = s *7. -
Communist Party line. During this period there was a move on, which s
practically amounted to a campaign, for all Communists and Communist ‘-
sympathizers to get into a mass movement of some sort, preferably ..- -.
labor unions, but not necessarily that to the exclusion of other  :@-- 'I7/:
movements that were non-Commnist in nature. BRODSKY expressed the S
opinion that was held by the Communists during that period, that no L
sympathizer or active worker could disassociate himself from the T
mass movement, particularly the labor union movement. ’ ST

¢
et “
N N
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e et st e ————— e .
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It was on the basis of this discussion that I expressed . _
the opinion in my sketch of BRODSKY that he was not suited, at least . - .. ...
at that time, for espionage activity. Whether or not BRODSKY entered . . :-*
Soviet espionage, I do not know, oL T

Q. Did you know that BRODSKY was caming to your apartment before
he got there that morning?

' D
.. . i
CH —————— g

A. No, I didn't know he was coming.

Q. Had you been instructed to submit reports on individuals e : T
such as BRODSKY by your superiors? SR [

A, ~ Yes. ' , . S S
Q. ¥ell, did you submit reports on anyone else c;ther than BROIBK'I? "_ -

A. Yes, a few individuals. : 0 P
Q. Who were they? } |

A. Miss VERA K&NE, HARRY GOLD. I believe I was requested to o
submit one on HELLER some time after PETERSEN became my superior. I
At a mich later period I submitted a very brief sketch of Dr. CARL AT
P. STEIK, at that time my immediate superior at Nopco. This was in SR
connection with a recomendation that I made to PETERSEN that he ’ o
arrange to purchase from Dr. STEIK the formula for an antiseptic : U
ointment which STEIK was manufacturing and marketing himself, at D e T}
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Q.

A.

A.

. . " Iy
. A
.

that time known as Yatroline, which was later known as Uforsan.

Did HARRY ever mention to you the outcome of BRODSKY's
being considered for Soviet esplonage? T

HARRY never brought it up aga.in and I never inquired. - - I aasl]
However, about a year or so ago I did ask HARRY whatever became of - -* ., .. .7 |
BRODSKY. He told me that BRODSKY was now, I believe, a salesman '~ .. 'gou%)
and that he was married and had two children and living in Phila- . -:°

T sent -

delphia, presumably not engaged in espionage. T sL

Vhat do you mean presumably not? S l‘{,: Srorry ,‘ E

Well, HARRY didn't mention it specifically and I don't JERNTEI

think I asked him, ) et
HARRY didn't say whether ar not he was though? S

NO. i :‘-;;i.\:';. : 2‘2

Did you ever see BRODSKY on more than this one occasion? - LR }

" No, I didn't. ST [

Do you know of any other name that BRODSKY is known by? » e

I wouldn't have any idea. I think that BRODSKY is his . = .

correct name, although I couldn't be absolutely sire of that because . ‘:. .: l
I was only introduced to him as BRODSKY. T P |
In your report to PETERSEN did you recommend against the '-;.i;’ x !

use of BIODSKY as a Soviet espionage agent? AR ¢
Yes. . '
Was HARRY GOLD in favor of BRODSKY entering your espionage “"'. . .° . ;
apparatus? “ol, ;
g '
Yes. i
Vias HARRY going to recommend favorably even though you o 3 ;
recommended unfavorably. IR ;

Yes. I didn't discuss with HARRY what I thought, at least - " """

nct in any detail,

i 4'.= G -
--r«t"“’-,"*iaw ev"“'w..- T AN ‘
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Q. Was BRODSKY told that he was there being considered as
an applicant for the Soviet espionage apparatus?

A, I am sure that he mist have been because there didnt't
seem to be any mystery in his mind as to why he was there.

Q. Did you tell him that you were in contact with the Soviets
: and already engaged in the apparatus?

A. I don't recall having mant.loned it specifically, but under :
the circumstances I wouldn't have to because we were discussing quite
openly mass movements and secret work and so on. :

Q. Did BRODSKY admit membership in the Communist Party?

A. I believe the YCL. I am not sure whether he was a member .
at the time, but if he were not, he had been previously.

Q. Can you give me a description of BRODSKY? - ..  ' _
' Not a very accurate one. ‘ : . '
Q. " How old would you judge him to be? “
A. I believe that he was probably 2 few years younger than I. e
I was 28 at the time. That would make him 26, TR
Q. At that time? l
A. Yes. ~ ;
Q. .. How tall and how heavy? ud
A. ‘I believe that he was somerhat shorter than average. In

other words, probably 5'74". I would estimate that he was of medium
build tending to be a little stocky. In other words, he wasn't fat
but he certainly wasn't thin either.

Q. Did he wear glasses? SN

A, I think he did. As a matter of fact, I think he had very
bad eyes. The general impression is that he was nearsighted.

Q. What color was his hair?
A. Black.

- Xx . “‘;.‘..’ Yirrn, .JAS—"' “&L_—,‘ -p




No, I prepared it as a matter of course. I kmew that I would -
have to do it sooner or later, so I did it. SURPPERER
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Q. Straight, curly? IR
AL

A. I don't know. e ?
G :,I. r
Q. Do you lmow where he was employed at the time he was up there?-. . : = |
A. If T knew at the time, I don't recollect now. I believe he . =~ _' ot

was employed though, because I think he was going to night school at y I

Drexel. I think HARRY may have mentioned that he was active in union = +° . ¥

work and that that was the basis for his stand on mass movements e

generally and labor movements in particular, ) e ,

A 3

Q. Well, vhat was indicated as being the type of thing that he * - - rf

could furnish to the Soviets if he were accepted? . :: RS

ORI :

A. HARRY didn't indicate what he could furnish. I think that o
this was just in the nature of recruiting a person who would be a R

sincere worker. As a matter of fact, my general impression is that S ‘ } 5,

he had some sort of menial job,at the time. . ';}.

Q. That was PAUL PETERSEN's reaction when you have him the - .. 53 /1.. ™ F’

report? IR RN .r

A. He didn't discuss or express any reaction to me at all R
concerning BRODSKY, but, of course, he wouldn't have because it . o - l _'
wasn't his nature to give me any information. He did say, however, L C

& something to the effect that you see what a lot of faith we have I e
% in you. SRR

Co e e

AR Q. Why did he say that to you? t

A, Form of flattery. - . i :

Q. - You mean in allowing you to recommend a person? RN
o A, . L
B ~ Yes o
j: Q. Well, had you been told to submit a report on BRODSKY S
:»{ recomnending him either favorably or unfavorably? ' '
. =': ° : : ' '
25 A. HARRY GOLD told me that I would be asked. - .
% ' R "-..3‘:!
}‘ Q. Were you asked by PETERSEN to submit that report? LT ‘
- S

t
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.»Q.

A,

A.

Qo
Ao
Q.

A,

Did he have any peculiarities? Did he speak with an accent? -

I don't believe he had an accent. I think that he spoke R
without an accent. The only peculiarities that I can remember, and ... :.<
I am not even sure of this, is that he may bhave been rather nervous, . " ..
hizh strung. . '

Were you shown a photograph of an individual who you would -
have recognized as JOSEPH BRODSKY the other day by us? :

No, I don't believe so, although I haven't a very clear
recollection of what BRODSKY looked like now anyway. In other words,....
"Isaw him only once on that one week-end and I don't think that he .
had any features that were outstanding enough to leave an impression. .P’

I
g

(At this point, BLACK was handed a photograph) S N

Tom, do you recognize that photograph?
That could be BRODSKY. It could be.
Is tkhat an older or younger man than you saw?

Well, this fellow looks considerably older.

.
’

In other words, he would be what BRODSKY might look like today?; :

Yes.

In other words, there are similarities betweenthis photographﬁ .
and BRODSKY? .

Now that I see this picture, I do see the similarity in his

‘hair and so on and general facial resemblance. S

Have you ever seen that individual at a recent date?
No, I haven't.

Tom, you mentioned having had to submit a report on Dr. STEIK. -

Will you tell me if you ever had any further dealings with him or were .-_‘{- v :

requested to have any further dealings with him?

I was requested during the war to talk with Dr. STEIX on the ~%.

svbject of whether or not he would be willing to give information to v

2-J
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Tegyn Era

the Soviet Union on the refining of petroleum. Dr. STEIK had worked ,,._'. B
o many years for oil companies, Standard 0il of Indiana, Sun 0il Compa.ny, :

Ty Standard 0il of New Jersey, and, while I hadn't mentioned this in ST
S the brief biographical sketch that I had submitted to PETERSEN, JACK -
w2 seemed to know quite a lot about Dr. STEIK's work in the petroleum field.”>”

— . -

o ; He said that there were quite a nmumber of problems that he would like :! .
Ny T to consult STEIK on and he said that, since I had worked under STEIK - »f“- T
and had known him for many years, that perhaps I could make the arrange-~
ments. C e

. I never discussed this matter with STEIK at all because I - .. .
knew of STEIK's anti-Soviet feeling and I knew, of course, it would
bejuseless. I told JACK that STEIK was unwilling to consider any
deihngs at all with the Soviet Union. :

Lot LTI v
ARl R

Q. As far as you lmow then, STEIK had never had any dea.ungs
with the Soviet Union? . S

4, Ian positive of that. I know he never would have because
he is quite an anti-Soviet. ‘

LAl
Vet
[ "o
R 2 Tarv v v — s @ 'y = S - o A - e

15 - Q. . Tom, you made a number of reports to the Soviet Union.
- S Some were biographical sketches; others were reports of the time

I P you worked at Nopco; still others were what we call industrial
- _,U: N espionage; some others were some that you faked, mostly your report . ,
RS AN on penicillin and, of course, your report on sorbose. Did you keep S
. o copies of any of those reports? LT

Ten T T

A. . No. ‘ '» ‘ P ,

. cela S
Voo e L.

Q. Do you have your notes that you used in preparing any of o
those reports? Ty

%

N
-
N~
A
24 AN
-y . .
‘ .
B ———
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A, No. The reason that I didn't keep copies of any of those »
reports is that, from a technical standpoint, they would be completely
worthless. They were faked and they were faked for the purpose of
relieving pressure at the time and the only that that I may have kept
are some subsequent notes which I collccted for my own personal use,
but they have nothing to do with the Soviet reports. Those were
completely faked. In other words, among my possessions there will L
be probably considerable notes on penicillin and sorbose, but that N |
has nothing to do with what was submitted to the Soviet Union. 7

LN
R
L ey

pup—

Q. But you secured a lot of material in preparing your reports
on them from bibliographies and material of that nature, didn't you?
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A. Tes. B 3??, i
Q. In other words, you may still have some of those. Even .,
though you used those in preparing the reports, they were also used ‘7@ . %" -
for legitimate purposes by you. N '_:;' .
A. Yes, that's right. ’ A .
Q. Tozr;, would you like to close the interview? Are you tired? e
Ao} il'es, I'm very tired. -
Q. _ Tould you care to resume again tombrro_w night? - . o |
A, Yes. . ‘
s LU mly
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- The interview with Mr. THOMAS L. BLACK was resumed at 6:35 PM TS
A June 28, 1950 in Room 515, Widener Building, Philadelphia FBI Office. AR
S 5 The interviewing Agents were Special Agents ROBERT W. HOLMES and S T
S . WILLIAM B. WELTE, Jr. SoonLT
-
. Q. T, you are here again voluntarily to resume the interview which - A
: started last week, is that correct? i
P A. hat is rlght. E ~". ‘ "
Q. TG, I believe that you said that in the latter part of 198k you - ~ - -.
received six monthly $100.00 payments from JACK? e
A. That is right. | BIRE R
Q. Just what did you do to receive those payments at that time? s
s
Ae I did not do anything at all. Those payments were pract:lca]JJ i‘orced o o
on me by JACK in this way. He told me that he wanted me to get an e
important job and that I should not be in any hurry to take the first . -7 . ..
job that came along, and that he wanted me to feel secure while R
worldng. S
Q. Were any of those payments made to you for meeting with STAPIER :Ln .
*  Newark?
: y
A. No.
Q. VWere all of your meetings with STAPLER over at the time that. you were - |
receiving this money? e
A. I think so. In other words, JACK did not consider that too importamt.. - .-
He had other things in mind for me to do. Sos Y
53 i M
3 Q. VWhat other rewards, payments, or gifts were given to you by the Soviet. ,'
% Agent?
Ae The first gift was a set of books previously mentioned en oils, fats . _ - .
" and waxes. The second gift was the Model Three contacts camera. S
Q. Was that considered a gift? Or was that given to you for use in your e '
o work? BT
‘:“ ‘ r
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A.

Q.

It was given to me as a gift, I thought, but it did not twn out N
to be a gift subsequently. Then I received various gifts of S

technical books that were generally a volume at a time, . :-

They ivere I believe all books en chemistry and ... s . v

Can you recall the names of same of them, TOM? - ' - 1

They were three books dealing with plastics and resins. I camot S

recall the name. I believe they were published by RHEINHOID PUBI.ISHING

COMPANY.

RHEINHOLD PUBLISHING COMPANY? LT i
e et T 3

- 258 - ~ . )

Yes.. There were some books on advanced inorganic chemistry, I ‘»‘? L
believe, ane by the author PARDINGTON, an advanced organic chemistry .- *" |
text by KARRER, and that was in German, and later I traded that for .. ..
an English editiom. AT

hJ

:T-‘..’WW'}

Don't you read German, TQ!? : - } ..... :
No, not very fluently, I write and understand it. And there were - '
several technical books. I can't recall just now what they were. .. ';;‘:'«-‘75 L

Dad they-inscribe their name?

No, ‘never. Tt ;,;." -

Did they write any note of appreciation to you? :

N - N 4
NO. , " ‘__f

Who gave you the books? S

I believe that I got most of them from PSTERSEN, and one or two ) IERNEERS
others after that, but after PETERSEN the gifts of books stoppeds -.:: -: A ‘

What other forms of gifts were given to you?
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A.
Q
A.

Qe
A.

Q.
A.
Q.
A.

Q.

A.
Q.

A

Q.

A.

'Did jthat include an enlarger?
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What was the nature of that? , e

Developing trays and tanks and that sort of thing. Dark room
equipment.

LIt e

..'A.

Noe.

Who gave -you the camera equipment, dark room equipment?

That was this fellow whose name I came to recall as Karl, either S .
German or Scandanavian, a tall, blonde, blue-cyed fellow. I saw e
him on only one or two occasions. RTINS

-.., ,..
oo by LIRS

e, &>

Did you receive any other gifts from the Russians? ' )

Ibelieve that that is all, el Bl

How about laboratory apparatus?

. .

TINg e -

Oh yes, laboratory apparatus, that from PETERSEN also. He offered ™7
me considerably more than I accepted, He offered me a microscope '@ .
or almost anything I wanted. Principally it was small items, eteo ~ - %0 -,
for use in these problems that he had given me in which I domnot ~. = . %
believe ho was really interested. »‘:’ EREANEY

e,
CARd

ey

)
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Were there vy other additional sums of money in additien to the si.x - -
3100.00 payments made to you’ S

Viell, there was the 8100,00 from Dr. SCHIARTZ. EEIEN

At the Newark Railroad Station? ‘ ) ,

1
e e e

Yes, and the rest was just expense moneye. FE .

When you went to New York a couple of years ago and that JACK..... . - z é

did he pay expenses for that bill? i

No, ane of the questions he asked was how Ims getting along fingncially ¥ .
and whether I needed any money, and I told him that I was doing a'l.l L ,"_-_:.‘.;

righto . D .-.‘-;' . e
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T, you mentioned previously that you were assigned to contact
Dr. FLOSDORF and WILLIAM STAPLER. Was there any indication from
what they or your Soviet superiors said that other people were
assigned to contact them at other times?

The only indications I had in connection with STAPLER was that he . .-~
had been supplying information to the Sovist Union for many years, T
and Be indicated that himself.

Was the manner in which he turned the information over to the Soviets g4
made known to you? S

I am not sure whether JACK told me or not, but STAPLER did. It seems‘

AO .
' that on his weekend trips home he would meet the Agent he was contact~-- i
b3 ing and turn over the report which he had borrowed from the HERCULES - o F
o TECHNICAL LIBRARY for the weekend, and that was, I believe, usually ° SRR
S . on Friday night or Saturday, and they would meet him on the follarrj.ng 1
; . Sunday evening when he was on his way back to Wilmington and give it e oy
"(' back to him, presumably having photocopied it in the mesantime. - PR
] Q. STAPLER mentioned to you that he turmed these things over to GEORGE, = +:: & 1’
I believe his name was GEORGE., Did he ever indicate anything to yon e ha
that would reveal the identity of GEORGE? _ .. i emio ![
A. I believe that he liked GEORGE personally, but perhaps it was Just a i .o : - [
manetary arrangenent because he said that GECRGE had been to dinner at Soro o F
his hepe several times on Sunday, and I presume that he was a li.kable N e
5 chap. That is the only thing I have to go by. 3 ” v
5 Q. TQM, you previously mentioned that there were a group of 1ndividuals
; back in 1934 that frequented VERA KANE's apartment? |
i Ae Yes. - o
ﬁ‘ < :
‘t‘ Q. That you became very well acquainted with. Who were some of these L
i people that frequented the aparhment? N
: A. There was FRED HELIER, a fellow k:nmm as BUD COOK, I don't bolieve I >’ r '
ever knew his first namne. SR,
Q. C-0-0-K? L
A. That is right. CHARLES NEHR - both COOK a1d NEHR were fram the Stabe d
of Washingtan, and NEHR was a chemist. TLF
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Qs Were either ano of these Cammunists? . :

Ae I believe that NEHR was at one time. At least he was sympathetic,

Q. Viere they associated in your ventura with AMTORG? S o "

ooty

3.0 1 ::

No they were not. Then on one or two occasions there was a fellour - A

whose name I have forgotten now, but he claimed to be a member of, the T e by

Htmgarian nobility who had fought in the Comrmunist Revolution in " et By

Hung under the leadership of BELA KUN, There was JOE SKILTON, the : AR
dentist in Philadelphia, and GLADYS MOREHOUSE, who later became his i o
wife, SR
Was SKILTON a member of the Party then or at any time? ' -:-'; ~ ’ |

' S v ™

X

No, not to my knowledge.

4
I

AR

Are you still acquainted with SKILTON?

Yes. e

.
. .-
f S ey —————
T e,

o

Was SKILTON ever involved in any espionage activity to your knovrledge? ST
I don't think so. The rest of the people that frequented the apartment L
were mostly Bohemian characters in the Village that drifted in and out.™
There were a few others that I recall now, a Dr. COPLEY, an osteopath, :-
and a girl friend of VERA KANE'!s, IRENE GRAVES, I believe who had been
the society editor on the"New York World"before it combined with the ° ._{;

"forld Telegran", and let me think, there must be some othexs. H&BRIt .;' Tl

LN - 4 - .-
;

A T (o ok oo ST

GOLD was there on very rare occasions, was there once or twice. f;-,—
Tho introduced HARRY to that crowd? e - ;-:?- ;"
I think HELIER and I did. | . ;
A1l these people that you mentioned wére acquainted with Harry? a f
Not necessarily, although they may have been. .
VERA KANE was acquainted with him, was she not? S " : ,‘ za
Yes, | L ; '
Did VERA KANE think highly of HARRY? What was her opinion of him? -’ ‘

~ - 2%l -
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Q.
Ao

Q.|
A
Q.
A.
Q
A.

Q.

A.
Q.
Ae

Q.

A.

Q.

A

Q.
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I believe that in the beginning she thought that he was very naive

and innocent, and at-a later date I think she changed her opiniaon, .. -

Why?

I never really knew why, but she told both FRED HELLER and myselt-.
: not to associate with him. et

Did she know 'oi' HARRY GOID's espionage activity?
Yes. ‘

How did she know?

She was in an theA original discussions.

Betvgeen you and HELLER?

Yes, when we were planning to go to the Soviet Union,

She knew that GOID was brought into Soviet espionage by you and
HELLER?

Yes.
Did she know of his part in Soviet espionage after that time?
I think she did, although shoe did not tell me so, and it is Jnst

that she secmed to know that he was doing samething that was of su.ch“

a nature that HELLFR and I should not be associated with him, She
knew of course that Iwas trying to get out of the thing.

During what periods do you figure that she knecwof GOLD's espionage

activity?
I think from the very beginning.

Until when did she know that he was involved in espicnage, the
entire time up to the present?

I think so. .

What was her source of information?

- o
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A.

Q.

Ao

Q.
Ao

1 haven't any idea, I often wondered what it was, and she made @ ™" ' i o j;"

few remarks on various occasions that led me to suspect that she - - ... .- :
probably knew a lot more about it than I did, either that or she .. "' ..
was just imagining things. CoT

&

l
- What were some of her remarks that she made that. led you to beli.m
that?

d.&

Jell, she, I believe, told both HELIER and myself that HARRY was a
dangerous man to associate with, although I don't know if she used " °
those exact words. _ . S

About when was that? : | AT

That was probably sbout from 1937 right up until the last time I e
saw her. L

‘
b BN aubeat ol . |

When did you last see her? ‘ | L e Y

I think about 19LL. L e oo

S - S
Now you were a pretty close friend of HARRY GOLD's and after she told = -~ -
you that HARRY was a bad fellow for you to associate with, did you . ;"_,‘;:‘.-,' -l
ask her why? LTEN

Yiell, no I didn't ask her why because VERA KANE has a domineering
personality and I did not want to get inte any particular d_scussicm Con
with her. S

Didn't natural curiosity make you inquire, TOM? e -
Well, she would not have told me anyway if she did not want to.

Did you inquire? . SRR

XN

I don't think so. SRR SNSRI |
You simply accepted the fact that HARRY was bad company for you? - 'f}
Yes, as a matter of fact 1 did not see HARRY very often during that. .

period. M
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Q. Did you ever ask HARRY if he knew why VERA should say that? & ... -h ;
A. No, I don't think I did. Yy position was that I had to be very - -1 %3l
careful in discussing these matters with either VERA or HARRY L
.because I never knew precisely where they stood on anything and .-.0°;: - 717, - ‘
I was trying to get out of this thing nwseli‘, and I prefered nmot °° L, b
_to discuss it. TR £
! B 1
Q. Did yqu ever have any indication that VERA KANE was engaged in BIREEDAE &
espionage? T TR
- . RO E
A. An indirect indication which I didn't believe at the timas, but 2 !
which subsequently I did believe. She told me a story one time e
as to why she disappeared, and I told you before that I did not By
see her for a period of about three years or so and that she had . ... " L#
disappeared from the hotel where she was staying amxd left. no PSRN 5 4
forwarding address of any kind. | SR ¢
Q. Around when was this?
A. I think it was about 1936 or sametime along there. She had been ~ = °° ~ b
living in the, I think it was the Hotel Cartaret at 7th Avenus c
and I used to see her generally on a Saturday evening and we would ... . .~ il
have dinner together and one Saturday evening I came to the hotel N ,;; L!;?;_
and they told me that she had moved and she had not left any forwards © . | ji
ing address, so I was just out of contact with her. T &g;'-
.; '..:"‘ :. p:‘
Q. For how lang a period? RGN o
. .. e ." !3
A. About two or three years — quite some time. As a matter of fact I "";_,
did not see her again as I recall wntil after I was out of the i -
hospital. s I
Q. What makesyou think that is suspicious, TGM? What connection do you | o
draw to that? :
A. Well, when we got in contact again the way it happened HELLER had "
vritten her a Christmas card at her place of employment, FRAZER, SPEA.’R, SR
MEYER, and KIDDER, a law firm, and she got in touch with him, and . O I
then the three of us got together and she told me a story that she had P
had to go in hiding for some reason or another, I don't recall what, . | :
d ' T r
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Q.
A

Q.
A.
Q.
A.

Q.
A.
Q.
A

Q.

A.

A.

Q.
A.

9 - gbn . '_' |

but it implied that she was on the wrong side of the lam. .
Did you ever ask hor where she had been? . ’

Yes, I told her that I had been trying to get in t.ouch with her T
for a long time, and I wondered where she had been, and she told -, :° .. 7 P
- .me that she had been in New York, but that she had been living TE I

|{sameplace in the lower East Side, I beheve. - -',‘. j‘. .

‘Did you ever know her to know any of the Soviet Agents that you lmew? ‘»

She met a couple of them in her own apartment. e
7.

Was HELIER present at that time?

I don't know, I don't think so. I think that was about the tims -
that VERA and HSLLER.split up. o

Yhen did they live together, TQM?
That was about, I think, 1934 a.nd perhaps part of 1935.

R e
T '
A .
- . ra,
T
. M lele o . N
- e gy

D S

Did HELIER ever meet Agents in VERA's apartment? BRI

He could have, I don't know. The reason was he was une:hployed IS )
most of the time. He was home during the day. R ]
Do you kmow, TQU? 1 - r
I don't know definitely, o

What was VERA's relationship to the Soviet Unian? B

She expressed a desire at one time to know what she could do to

help the Soviet Union in her positicn. ‘
Expressed to whom? T

To HELLER and I, It seems that as nearly as I can recall it she said - '
that a lot of confidential information came to her attemtion concerning ;-
the inside dealings of some of America's larger corporations, cne was o
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ALLTED CHEMICAL AND DYE, and I believe a steel company or two, R o S
‘L that sheynew members on the Boards of Directors of these various  :: - :-.... i~
. companies through her work in the law office. AR iR
N ) T e
9 Qs She told this to you and HELLER? R R IR
3 A. I believe she told it to OVAKIMIAN, ISR T
- Q. \‘ﬂlly do you say that you believe she told it to OVAKIMIAN? S
- F A. Bécause he seemed interested in VERA KANE. In other words on a R i
; ‘._:" few occasions he asked me personal questions about har P -
a1 Tl -
L ; Qe You submitted a genealogical sketch on her? AR
E;.“ 5 : . + : ‘:‘
A. Yes. e asked for additional information. S J L
;Y Q. Did you submit that to OVAKDIIAN or PETERSEN? IREEERE I F
N A. That was to PETERSEN. OVAKIMTAN asked me questions before thats :- ,ﬁ. e
> (1 . -._ - 1
$i Qe Then did you have reason to believe that VERA KANE was possibly . R
' E furnishing information to the Soviets? - _;r;_,'_ I
(3 &3 ) .'5‘ N
1 A The only indication that I had is that when I first knew VERA KANE - el L
‘ she never used to be so busy, that is she would do a normal week's . : ; , Lt
:;-:_‘ work and call it quits, and the longer I knew her, the busier she , ™ Ry i
i became. She would work at the office, presumably at her office,” -7 . .~  “~Fi
2 until very late hours and always worked Saturdays and Sundays, and "+ ... -. ’g
@ she had less and less time for anything else. Of course she said - g
' that she was busy with her office work. - i
Q. TQM, had VERA KANE ever been married? '
A. Yes. : .
!
Q. To whom? :
A. To a fellow by the name of, the anly name I heard him referred to - ’;: "7'{.
was JACK KANE. I do recall his name, it was JOHN DEMPSTER KANE, nro e
I believe that he was a Philadelphian born and raised here, and she ™ .-
hzd never gotten a divorce from him, She had one son by him and the - .
son was with the Father. Vhen I heard about her husband, JACK KANE, - "', ---.
it scems t.hat he was superintendent of 2 paper mill some place in - . ' ;’
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upstate New York, that she only saw him about once a year when % .. . ¢
she went to visit her son. ' : cod

What was her maiden name? ST
VERONICA BATCHELGR. L R

Vhere is she fram? et
Scme place near Rochester, New York. Oh, pardon me, I believe ' ‘ o
a torn called Rensselaer, which is a suburb of Troy, or perhaps it .. .
is the other way around. I think that that was her home town. S

TQM, in 193L she typed up the reports of NOPCO process. Is that

right? ot L;'.:
en _ AP RCIEIE I 3

.
.
Yy

REFENPR S itk

Yes. R . ‘ : B “ “-‘; ,
Who “turned those reports over to you? C e b

- U
I believe that those typewritten reports were turned over by R

HELIER and I together.

VERA knew that they were being typed for the Russians, did she not? ~. .:° ‘
. .- L2 e
Ies. . :..‘—.;-"‘;j‘; ‘:_ ‘E
VERA also typed up the formulas that HELIER brought from ACP? . ‘v  ~.i}Q
Yes. -~ :

One of the two purposes for typing those formulas was to make them .-
available to the Russians, and that you and HELLER were to use them .
in business some day. VERA made these copies? o

Ies.

They were then given to you. Did you give them to the Russians?
No, I did not. ' "
Yhat did you do with them? - ' . F
- - %7 - e N
iy
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Ae I kept them until one time when HELLER got a little bit worried .
and he wanted to take them back in his ovn possession, and I told = - = - r

v

him no, we were_planning to0 use t.hese.in our business, 8o we had RIS (
quite a discussion as to what to do with them, and he said he ddd - - - . i

gg:m :rant me to have them, but it would be all right for VERA to have :
Q. . So did you give them to VERA KANE? : | : :
Ae ;’les. | | k {
Q. “hen was that that you gave them to VERA KANE? : :, -.‘ .‘ :
A. Tt was probably zbout 190, As I recall it, it was in the winter tims, . )
Qs Did you ever ask her after that time what she did with them? - i
Ae I did not ask her, but she told me. |

e

Q. Vhat did she tell you?
A, She told both of us what she was going to do with them. She sadd - . .. 0 i

that she was going to put them in a safe deposit bax in a vault o
some place. , R
Q. And she said later that she did it, did she? ' L t
Ao Yes, ' IR ﬁ
Q. VWhy was she retaining them? ‘ _' 0
. . "
e

A. Because HELIER wanted her to have then.

Q. Did she ever mention sround that time or any time thereafter that R
she may have been in contact with the Russians? LR
As No, she never mentioned it to me, but she knew all during this per.i.cd R " o :
that I was trying to break the contact with them, so she naturany ‘,‘f’-;: S
would not have. g AN

Qe Did she encourage your break, or did she feel that you were wrong in b ,’."'
breaking? R

S RPr)

A. She encouraged it in a way that worried me a little bit. It was um‘N )
of those intangible things that was sensed, that you feel without ST

being able to just put your finger on what is in her mind. She t.old N
v ‘ A )
- . . "3' .
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me that the best thing to do was to go to the FBI and that she - ° -~ © 7
would arrange for me to meet the FBI. I thought that if I were . .- . !
going to follow that course of action that there would not be any - .- JENEIE
arrangements necessary. Jhat is the :l.ntang:.ble thing that I e e nnok
sensed. S
Q.- You think, then, that she might be sounding you out to see if you
ywould have gone to the FBI? '.’ e
AQ iIeSo : . N .
Q. Sounding you out on behalf of the Russians? _ o
A. Yes, that is the impression that I had. It was a feeling of EE A L
uneasiness about the situation. This happened specifically as .-, . .,
nearly as I can place the date, shortly after the assassination -- --:- . -
of TROTSKYs, I told her that I had been currently picked to take « -
part in that assassination in the plot and told her that that 48 "~ . ' v
why I wanted to get out, that I could not stand this sort of thing," - . -:% -
that it was too much emotional strain and I was in a very high R
state of nervous tension because I hed just come back from & meeting .-
with JACK. ' ".,"‘.
Q. She knew you were in the Trotskyite Party? S : ~ -
A. JYes. N ' : N X ’
Q. Did she know you were in there on behalf of the Soviets? X ;
A. TYes. She herself wes sure we were pro-Soviet. T .
Q. In other words, if you had been there for reasens other than the R
Soviets she would not have tolerated your friendship? o
A. Possibly not. ’
Q. You told her all about your Soviet activities? L REL
A. Not 2ll about it because I always sensed that I could not go too . :_Z ST
far with her in confiding in her. —| v
Q. Was she the only person besides HARRY who you admitted your relat.icm
to? ]
. )
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A. Yes. -

Q. And HELLER? _ :

A. No, I did not tell HELIER. I was in the Trotskyite Party but he - v 3.

. did not know the circumstances under which I becams one.
i

Q. Do you know of any Russian contacts that VERA KANE had?

A« I do not know of any Russian contacts, but I do know of a few
Communist Party contacts. One was a lawyer practicing in New York
City. His last name was UBOFF. I don't believe I ever heard his - -
first name because he was referred to as UBOFF. He was supposed
to be some very influential Communist in the background. inother
was CLARENCE HATHAWAY, one time editor of the "Daily Worker".

" Q. Do you know HATHAVAY? .
- N H--‘.:__-: '."‘z_ ‘ ‘H:' o

A. I met HATHAWAY one time when he was with VERA KANE. Syt

Qs Vas he editor of the "forker" at that time? sl T

A. He was editor of the "Vorker" at that time. Lo 2 l

Q. Was that the "™forker" or the "Daily Worker", _ _ F

A. The "™Daily Worker". The circumstances were these. On one Saturday i .
evening when VERA KANE and I were going to have dinner together te_.j,j.--_
wvent into a small Chinese restaurant near Union Square that was - "' . '
either run by the Communist Party or by sympathizer. This was not - o
the workers cafeteria in the Party Building, it was a little Chinese = . .'.|
restaurant. VERA saw HATHAVAY there and she introduced me to him, = . =%~
That was the only time I ever met HATHAWAY. "

Q. Were there any other influential Communists with whom she was friendly?

A. I den't know of any directly that is from my omn association with her, @ . .:
but she did mention at various times that she knew members of the s
Central Committee of the Communist Party, and that she had on occasion 7?7 - 7/
been able to furnish them with information which was of use to them.® - "

Qe Vhat nature, did she indicate? : N A ~ s b

A. She told me one time that she knew that the telephone lines to th.e : F
) ' . : 2 : e r
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Headquarters had been tapped. LRI X ’ z.
Headquarters to the Cormumist Party? RN St R
Yes. The Headquarters of the Commum.st Party on 1.3th Street TR SIS ‘1,
had’ been tappeds . R >£:
By whom? e

She did not tell ms. It may have been New York City police or
somebody else, and that she had heard it there at her office and
that she had told samebody on the National Cammittee of the Party
and put them wise to it. There is another bit of information ~.
which may be entirely incidental, and I will tell you for what it
SPEAR, MEYER, and KIDDER, Mr. SPEAR was at that time interested in -
taking a trip to the Soviet Union. This was, I can't recall when it--°
was - it was probably in the late 30's or the early 4O's, and she -
would be to be associated with a Wall Street law firm. But he was a
for both SPEAR and his wife to visit the Soviet Unian. -
She told you that?

IBSQ

Did she say how she made the arrangements?

No, she didn't. It may merely have been actmg as his personal
nessenger to arrange for passports, or it may have been someth:l.ng
else.

Now about VERA KANE, VWhat is her background?

She was born September 25, 1899.

Where did she go to school?

Barnard College, a2t least that is the story she told me.

I believe you told us that you originally met her through
3. BYRON McKINNEY.

That is right.
- 271 -

is worths It seems that her direct superior in the firm of FRAZER, o

had made arrangements for him to go to the Soviet Union, and it seems ) )
that SPEAR was a rather wealthy man in his own right, and naturally .. - —'"‘n

liberal and had an interest in Socialism and she had made arrangenants
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Q. How did he come to know her? _ ) A

GRAVES. RANE GRAVES and McKINNEY had been neighbors as children,

VERA KANE and RANEY GRAVES subsequently became acquainted, and

] and IRENE grew up together?

No, McKINNEY and IRENE grew up t;ogether.
You haven't seen VERA since 19LL? . Do
194} or early 1945. I haven't séen her since then at all, .

What was the occasion then?

A. He met her through this IRENE GRAVES, ge.neraJ_'ly knom as RANE . -
I believe, I believe that was at Rochester, New York, and that - N i
"that McKINNEY met VERA KANE through RANE GRAVES. b
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Purely social last time I saw her. She is an interesting woman. .: o i
In addition to those that you previously mentioned who else was up o : -
there at VERA KANE's ? e i
HENRY and AUREA BROWN, EDWARD DRAKE, HARRY DATALYAN, LoEloen E
He was a classmate of yours and HELIER's? TR
° -, p
Yes. 3
Is he in Philadelphia today? ’ L
No, the last time I heard from him he was living in Rutherford, e »
New Jersey, and I believe working for the Lederle Laboratory Division
of the AMERICAN CYANIAMID CQMPANY at Pearl River, New York. . _
Yhere is BROTN today, do you kmow? {,j“
HENRY BRON? ' ) »\ we
Yes. ;‘i“ 1 '
. . , . ]
CT I 4
I haven't seen him in a good many years, but I think he is still - - . ‘i-p
living in New York City. At the time I lmew him he was working for " .:: .0 - ‘;ff‘f
v e E_zf:.“‘ T
£
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Q.

A.

Q.

A.
Qe
AI

' I don't think any of them were members, but they were all of them A |

17 = ebn
some firm engaged in textiles. .
Of the aforementioned group were any of thenmembers of the . ,,:"' S e
Communist Party at any time? J;:-}:

more or less sympathetic to the Communist movement. This fellow . Lo
ED QRAKE had been a member of the IWW at one time. He was an ex~ - <. 7
sailor at one time, but he had been a member of the IWW, but at AR
that time he was sympathetic to the Communist Party. LT

T@, I believe that the other day you told us that on one occasion R
you went to Washington to see a Doctor CHARLES SANDO of the Deparhmmt S
of Agriculture’ S o

xeSO‘ ' '

What was your purpose in going down to see him?

That was purely perscnal. I had a chance to stop off in Washington o
because I had been sent by NAPCO to a rayon manufacturer that was a R
customer of NAPCO's in New Castle, Delaware, Ibelieve, and I think .;:=: - -.
it was the NZi7 CASTLE RAYON COLIPANY, although I am not sure of t.he w .
name. This was a customer service, so I had heard of the very £
mterest:.ng work that Dr. SANDO had been doing to preserve biologieal .

specimens in plexiglass, and Iwanted to see same of the specimens BN
he had ‘and what they looked li.ke, and also get instructions for =~ %7 . - |
preparing them myself. L)
e T
Q. Is this the only time that you ever saw SANDO? _
A. Yes. !
N
Q. Did he give you the information? o]
Ae. No. He told me that his work was in the experimental stage anmd that s
it would probably be published at a later date, but that since it was .
in the experimental stage he did not want to get involved in a el ; :
discussion because it would take too long. There was nothing secret ’
about the work - nothing confidential. R
Q. When was that? -
A. J think that was 1939. o
-

vﬁ.a‘fs:r.- -.._r . . A

ML e o — O L T~

.T"t,_,,.,x“u -l - vﬂw‘n“.
-A.M\'\.'J‘#*w“ -—M

T -':'-10“4 - ': fer e erma 4
PN )

)

e ey
RC LR IR,
T

P

perat

R ]

p——

Frpm T e e - - —~ e
T v ~ . Sranad




Qe Did he actually indicate that to you?

Ae I am sure they were not students. That would not be of any 1nterest.» -
The work was going an in the laboratories of California Tech,

R R SRS B
18 - ebn Soten ol L
RSN
A A-’-‘. ;.:- "
4 5. ,-,: ‘_L- L P"
Q. You mentiocned previously that PETERSEN offered you the opportunity SN
i of going to the California Institute of Technology. RS
) ’ R -’ “;'f’
3. © Ae TYes. : : "
Q. Then was that and what the detalls were? K
A. I thlnk that he first made the offer in 1936 or perhaps it was even’.
earliers It may have been 1935 and he told me that he wanted me to ~'{ -
go out and stay a long time. He wanted me to stay and take a Doctor's e
Degree, and that I would be provided with a liberal expense account,-.:
and that I would have all the money I needed, and that he wanted ms
to carry a light schedule so that the time would be prolonged. He
said that he thought that could be arranged so that I could carry ,'
only a half a schedule, take half the normal semester hours of work -
or a little more, and that that would give me a time to work for o IR
them and it would also prolong my stay. He told me that there was " : . ... - -
some work being done there that was of great interest to themin . ' ..:" .I!
the laboratory of C.I.T., and that he would tell me whom to cmta.ct .
when I went. ST L
Q. Did he say what the nature of the work was? | o
~ . AN
A. He did not say. I asked him whether it was in chemistry or in : N
engineering and he said I would be told when everything else was . % - - p{*
arranged. He told me that if it were possible he wanied me to stay : LE. =
there eight or ten years anyway, but not necessarily as a student : ‘ g !-;5
but there were some extremely interesting projects underway. oS ) "»
Q. Did he indicate who the Soviet contacts there & California Tech . . ‘v - z’:\
were? Were they professors? e i‘
A. I believe that they were an the faculty. - RIS ‘g
© f
{
i

Q. Did he want you to take steps on your omn to en.roll? Did you ever ™
write to California Tech? .. 3
SR

A. Yes, I wrote for a catalogue as a matter of fact that was done e
after great pressure. I had to bring the catalogue to him cme night A
and he would look over the catalog generally and then the names of - - . -'f_.A )

+the staff, the instructors, etc., not too carefully becauss I think @ ...

/ 'r-. '4 : H
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he was just probably checking to see if the names were there. -
He knew at that time who I was to contact but he did not tell mes *

Did he return the catalogue to you? Do you still have it?

I doubt it. It could be that I have it, but I dan't think so. Lo
In that connectian he told me also that they were interested in ARV

* some experimental work being conducted at the Massachusetts Institu:ba 1y

of Teclmology, but that the work at C.I.T. was far more important, - CR
so he would prefer that I go there. A e

Did you ever apply for admission?
No, I did not.
Did they Just let it drop or did they try to press you further? . ,' '

No, I was pressured into applyinz and when I did not they probably _ T
got somebody else. _ - A

You are guessing when you say that they got somebody else, or do o
you know? S

Not exactly, because if they did not get samebody else, pressure .-
would have been still applied. It was one of those things that you

fj._s

don't get out of so easily. | Yy
Did you discuss that with HARRY GOLD? : o , o
Yes. The same offer was made to him at the University of Cmcinnata_, ‘

but for another purpose. He was not to contact a member of the L
faculty there, but just to get located in Cincinnati. X

Who told you - Harry? Or your superior? . e

HARRY told me. The story HARRY told me was that they wanted him to "‘ -
go out to the University of Cincinnati and get his degree and they. R
would provide a liberal allowance for him and pay all his expenses .- ' =~
and they wanted him to contact somebody out there that was employed
in an industrial plant. I believe it was an aerocnautical plant, - L
although I am not quite sure. This fellow that he was supposed to ¢

contact in Cincinnati had been a student at M.I.T. and while he was -
there he had earned money to part:.ale work his way through M.I. T. o i
by tutoring some Russian students in mathematics, and that he had . ST

been paid by the Soviet Union for this work, and so HARRY applied *42.; 1
for admittance at the University of Cincmnati, and for some reasam . ... ' -,
vor another he could not get credit for all of the courses he had " .: 1"3‘,:
t.aken at Penn and Drexel, and Xavier University was more liberal in D i
- 215 - e
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allowing credit for previous academic work, and so he went there

instead, and then he told me that he had contacted this fellow who S -

was living in Cincinnati and that the fellow refused flatly to have -
any further dealings with the Soviet Union, and HARRY then said that.:;
when he brought this information back to the Agent that he was

- contacting they discussed methods of pressuring him in the use of

" terror, and of course I knew all about this from personal experience
but' the superior had discussed with him the matter of, to use a slan,,
phrase, of "taking this fellow for a ride and beating him up®, and I .
believe HARRY indicated that he thought it might be a good idea, "

- another reason I never confided too much in HARRY GOLD after that. -

Did you lend HARRY any money while he was at Xavier?

.
’ s
T N
e
4’.
N
« |}
N
“ 1
2 k
'
- , P
' '
-
‘,

Yes, I loaned him small sums on various occasions. .
Viere you repaid? . e
For the most part I believe so. e

Why did he necd mopey if he had a liberal expense account?

He was double-crossed. After he got out there in Cincinnati his
superior told him that it might cause suspicion if he had too much
money to spend, so he said that the Agent told him that he would
have to live like a poor student and like any other poor student
and he was going to see to it by seeing that he did not have any

money.
borrowved money not only from me, but from several other people.

R

Who? | pE

I believe that he said he arranged for loans not from DOUGHERTY

but through DOUGHERTY and through people he knew at PENN SUGAR and . . e

wherever he could get it. As far as I know, I didn't inquire
specifically, but I don't think the fellow he was sent out there
to contact ever did come through with any information. That is
another reason they thought he was wasting maney.

He did give him some, but it was not adequate, and so HAB.RI1 h j:’ '
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Q.

Q.
A.

Tom, you told us that at one t:une they offered to set you - - :i-.
up in business. » L

Yes. . ) ?’ > ‘ e

W igre

Will you explain that more fully? I

Well, after they had the Nopco formulae there was no reason, .
from the standpoint of the Soviet agents, that I should stay at Nopco - ':
any more. They weren't interested in any further experimental work . .-
that was going on and they wanted me to become more active for them.: - -

They wagted me to devote my full time to espionage activities. . B s

I Vhen was this?

This happened on several occasions, both before and after
the suggestion that I go to CIT as a student. The first time it
happened was before, so it possibly would have been 1935. The nature
of the business was not too important because it would not have been
necessary that the business make any money. '

Did they suggest a certain type of business that you go into’

Yes, they suggested that I start a consulting laborat.ory .~
and they suggested also that I go into the c¢linical laborator,g business, -
and there was another suggestion that I open a small store. <he choice
of the type of business would have been left pretty much to me. The
purpose of the suggestion was to form a legal cover to give a visible
means of support while I did espionage work. .

Where were you to open this store or business? Was that Y
discussed?.. ' .

Yes, I could have had a choice of places, not an unlimited -
choice, but I could have had a choice.
City. Another place was on the West Coast.

Where?

I believe San Francisco, or perhaps it was Los Angeles.
I don't recall specifically any other places. Newark was not of them.

Who made this offer to you? .

PAUL PETERSEN.
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A. No. He did say that that was one of the best ways to
provide a visible means of support and not to arouse curiosity
and that the business would have to prosper only to the extent where
it would pay the employees. It didn't have to pay me anything because . ..

-

they would talke care of me.

| S ~ -
& '
5 o o o
3 . 2 - JFK e
AN AR ‘.
f Q. How much were they going to pay you? Was that discussed? ' _ !,'
'5" % A, That wasn't discussed but it would have been quite an adequate o
- 1 amount. I believe that he did make some reference to the fact that - v - o™ p
it wouldn't be less than $100.00 a week. R
Q. Would not be less? BRI IR |
A. Would not be less, and in those days that was a large sum ) !
of money. That was during depression times. S v >
Q. | Did he indicate to you that anybody else in their employ .: .-si’.¢ i. |}
wasioperating in that capacity? _ TN Coe e
Sy
Q. What would have been your work if you had such a cover R
company? VWhat would have been your espionage activity? o e *r‘
A. He didn't indicate. SR
Q. He didn't tell you what you yourself would have to do? ‘K o
A, No. .
Q. Did he indicate any types of tusiness that they had found

to be successful for that sort of thing?

A. He said, I believe, that a small dry goods store might be -
a good idea, or a small clothing store. I seem to remember something .
about selling rainccats as being mentioned. :

v
.
M)
. Y]
. , e
- . -~ » .
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. . - s BN
e e g

Q. Wlell, will you explain further what else happened after
he suggested that to you?

A. I told him that, from my standpoint, it would be impossible DI
because I couldn't even put up a good front as a merchant and that ’ .
this matter of consulting wouldn't really fool anybody because a
successful consultant required quite a long time to build up a clientele.
He had to build up a reputation and that somebody that casually observed
the business would know that it couldn't be on a paying basis. In other ..
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pressure vas the greatest was the time when I joined the Socialist

T e

words, that suggestion was ﬁpractical. So he told me that I cowld o ; |
choose the type of business that I wanted. e
. ! te ) .'.‘. i
Vell, then what did you do? o
I told him that I couldn't go into business, so I did nothing ‘
about it. ;
There was never any pressure brought upon you? , :
There was pressure but, as I recall it, the t:.me the . i
?—

s av te

Party, I also recall that he subgested that a small importing business -
m:l.ght,{ not be a bad idea.

"
AT e MRV TN LTINS o e m A
T , L

Importmg?

Yes, and he said that in this connection it might be a

- '

good idea, since I was employed in the chemical industry, to import SRR TR S
laboratory apparatus. Saal g
RN |

Were they going to put the money up? Co T xr

Yes. They would have supplied any amount necessary within
reason. Of course, it was understood that it would be a small

business.

Q. There is one thing I would like to go into and that is this. *,~ .7~ -, iy
I believe you told us in 193} OVAKIMIAN introduced you to PETERSEN IR
and that you subsequently, one day, introduced GOLD to PAUL PETERSEN. - : .. - EE

‘A" N . . k‘

Ac . _Yes. . . .: L ' - ;L

. -

Q. Will you give us the full details of your introduction of o
GOLD to PETERSEN? B .

A, Well, OVAKIMIAY had knovm about GOLD's willingness to |
supply information to the Soviet Union, I believe, from HELIER. i

i
Q. Well, did he tell you that? [
O
A. Did who tell me? O
Q. OVAKDfIAN or HELLER. ?
A. I think that the three of us were present when it was discussed. ‘ Do
o '.‘." :‘;_ ‘ N . i‘
S lr
F A . ]
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Q. You, HELLER and OVAKIMIAN? A 5
A Yes. So I think that that was one of the first.things UL S5
' that was discussed with PETERSEN, about arranging for 2 meeting REE LR
with HARRY GOLD. He wanted a biographical sketch and, a week or e [
, so after, he said he wanted to see HARRY. R
IR R
Q. Did you or HELLER make arrangements for HARRY to come up <'f..' I i
to New York, or Newark, or wherever it may have been? RO l ;
A. I am inclined to think that HELIER made the arrangements SRR X
because FARRY at that time was employed in Penn Sugar and HELLER NEAEPENE N
used to fome home to Philadelphia more frequently.’ I
Q. Do I understand you to say that PETERSAN wanted to mest GOLD? "' !
A. Yes. T
_ .'.'4'.‘. ;
Q. Well, who would have told HELLER to make thearrangements then? -~ . #&
A. I think I did, although that is very vague. I can't be sure - ' < = (¥
any more because a lot happened right at that time. I believe the = " [}
way it ‘actuwally happened is that HELLER had told HARRY to start the = = .o
work on the project. - -
» -,: “ )
Q. Froject? e '{ '
T
A. Yes, the project of collecting information. This was partly - Ry n
achieved before he ever met PETERSEN. In other words he. had some i g b
information ready right then. T '5:
Q. Did one of them tell you that, either GOLD or HELIER? N £
A. I think so. I domn't remember who told me. . ;r“
Q. A1l right, did HARRY GOLD come to your apartment? LT
A, Yes. 5‘
!
Q. Did you know he was coming? "
A. Yes, I don't now how I knew, but I did know because the .. . -t .
appointment was all prearranged. — A
Q. I see. Then GOLD came to your apartment. Vhere did you o :

then take him? _ » | PRI

Il
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A. Took him to New York to the prearranged meeting place with - . .~ t
PETERSEN. g
Q. Where was that meeting place? Can you recall? . -, _ F
A. I can't be sure where it was. It did take place in a R o,
restaurant. R I
Q. It was in a restaurant? o o0 ll!
A. . Yes, I don't think we met on a street corner. Lo ’ "
. l‘ * B '.‘ ’. . ‘_"; ,'.
Q. i Just how did you introduce PETERSEN to HARRY? e b
A. Just in the usual way, PAUL PETERSEN--HARRY GOLD. S 5
Q. Did you introduce him as PAUL PETERSEN? ‘ L3
A. YeS. " ‘ I—}.
Q. You are certain that you told HARRY it was PAUL PETERSEN? - . ... .1}
Q. Did you ever know anyone by the name of PAUL SMITH? ‘ -
A. No. e l i
Q- Did you ever know PETERSEN to use the name PAUL SMITH? L E :
¢ b . . ?
A. No, I don't. b
Lo
Q. "“Were you, HARRY and PETERSEN ever together on more than 1
that one occasion? i
‘ t
A. Just that once. f
Q. Did you three ever have dinner together at a later occasion? '
A. I don't believe so. I'm sure that we didn't. '
Q. Tom, you seem doubtful on that PAUL SMITH answer. ) ¢
A. Well, I'm doubtful for this reason. I may have been instructed ". ' ,
to introduce HARRY to PETERSEN as PAUL and he may have used the name '
SKITH. That could be. N §
* - 281 - DU {
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Q. In other words, you wouldn't have told HARRY that it was - g ‘, ‘

PAUL PETERSEN but simply PAUL, is that what you mean?

A. That's right. T

LN Q. Is that what you think to be the case, to the best of your % " i
{:-_ B recollection now? ’ ’ PRV
g R

e

3 A Yes, that could have happened. I am not sure really. Co L

-

B Q. . You feel certain that the meet between the three of you AN
: took’; place in a restaurant? . C

. .o

-~y -t .

A, ! ~ Yes, because that was where I generally met PETERSEN, P
in one of the more expensive restaurants. On think it over, it may .~ . -
have been Gaffanti's Restaurant near Pennsylvania Station in New : G
York. It is one of the better Italian restaurants and I had been T
there on a number of occasions with PETERSEN. . o

Q. During this meet between you, HARRY and PETERSEN, what ..
was discussed, Tom, can you recall? G

A, " As far as I can recall, there was very little discussed . )
except social things. In other words, whatever PETERSEN had to say T

b4
- .—.—T——"v.r PST S e g e T y
etk Ay wr .

to HARRY he did not say in my presence. I believe HARRY asked some B

questions that he got evasive answers. . - ) i
, Q. Did PAUL PETERSEN pay for the dinner for the three of you? . e L
u_ ;s A. fes, he always paid. - ‘ E.
" Q. __Did he make an appointment to meet HARRY at a later time? . *-:’.‘-‘- 4
* A. Yes. ' | B -

Q. How much later? That same day or night? .

A. No, I believe it was the following week.

Qe Did HARRY have material there with him at that time to
turn over to PAUL PETERSEN?

A. I believe so, although he may have brought it later. I can't’ S t

be sure. - :

N O

Q. Can you recall whether HARRY turned over anything that night ..-~. .-

to him? T A i

i ' EETR ¢

SRS T

) : t
! "
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I don't know. I am inclined to think that he did not.

You feel certain that the meet took place in a restaurant .
near Pennsylvania Station, and not on the street? Tl

)
o8
~— e,

»

I don't think that it took place on t.he street because ) 'jfaf_.» :
PETERSEN generally avoided street corner meetings, not always but T S0k
generally did. He was one of the most prompt men I ever met. You .-:'/ -
could almost set your watch by his appearance. But apparently he ;.. %." :

(OIS

couldn't always be sure of other people being so prompt and he . >
thought that it was bad to stand around on corners too long. So VRN ' t
generally we arranged to meet in a restaurant for that reason. S CEX
1 ) B o ~ »?!
; What time of year was that? .
I don't know. I think it was the fall. As I recall, it . -~ W L.
was rather cool rreat.her. AT
You feel certain that that was the only occasion in vrh.ich ; BN .3
you, and PAUL, and HARRY ever had dinner together? . i e Y ;. :
| . ‘ S §
I am certain that was the only time. e b

Actually, did HARRY go up there with the idea of possibly - *+ . &=
going to Russia himself, or did he go up there with the idea of S
passing information of a technical nature in the future?- ! ‘

AN ——————— g

i

That is a very hard question to answer but I believe that .7..7-7:7 .0
in the beginning he went there with the idea that he might possibly -~ ' “... . -%
go to Russia himself later. He knew that that was why HELLER and I -. . o0 -
had contacted Amtorg in the first place and I believe that he felt - -#.=- " G-
his ovn job as being very insecure and thought he might like to go - © ™ -:: "
to Russia to work. o i

AT S SIRTY
. r e .
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Did you ever discuss with HARRY this meeting later? o » for
. . - gj{
I probably did but I can't recall specifically in what 8
connection. ) Do
Did HARRY ever say that this man, to whom you introduced - '
him, contacted him later? R
Yes, as a matter of fact, HARRY was the one that told L I
PETERSEN that I wanted a set of books,previously referred to, on EETERIR TR

fats, oils and waxes, and HARRY told me that I was going to get a ‘. C
gift of this set of books and I believe he got one too. e e meemae )
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Q.

A.
Q.
A
Q.

Q.
A.

‘ ‘ 8-JFu e T g
In other words, for a period then, you and HARRY were c o , R
handled by the same Soviet superior? A A &

: R S
Yes. : R I
And that was PAUL PETERSEN? e
. e L {' :
The fellow I mew as PAUL PETERSEN. _ . ” sog

And the one you introduced to HARRY as PAUL? o L o
. , ‘ '

Yes. . r T '1;'?

You're not sure that you said PETERSEN?

it S
IS ] :,:_ Yo
3

I'm not sure that I said PETERSEN. Thinking back, I probably .. ':.

AR b

= RTrL

(

was instructed not to use his last name. A :
Did HARRY ever indicate to you when he ceased to be in . -. " ,
contact with this PAUL? A RN A N ¥

Indirectly, I believe, he did because as I recall it IR
PETERSEN, or the fellow I knew as PAUL PETERSEN, was the ome that -~ ~" % . o
first suggested to HARRY that he go out to the University of LT
Cincinnati. We did discuss that. I told him that PAUL wanted me
to go to California Institute of Technology.

Would you and HARRY both refer to your contacts as PAUL?  ~ u_‘..'._-‘--'.-.:

I think so. I have always remembered the name PAUL PETERSEN, FE
but I think we probably did refer to him as PAUL. ) _:-j‘_:i :" -

"In other words, you and HARRY both discussed PAUL together? ‘4

Yes.

u Soaels <.
ey

Do you have any idea if PAUL kept in contact with HARRY GOLD?i ‘;.

Probably until about 1937 or so. It must have been a matter Y i
of a few years. ST

Now why do you say that? ‘ ' . -

I am just guessing on the basis of these offers that we ol t
both had to go to institutions of higher learning. I know positively o
that the offers originated from the same individual and that I=sw e
PETERSENl for quite some time after that. ‘ RREETIR
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Q. Did HARRY ever tell you the names of some of his other - ‘ "": e
contacts? . T
A. No. . - ' .“ .
Q. Tom, were you ever acquainted with, or heard the name of k i
ETHEL MARN? Does that name register with you? o !
A. No. I know another MANN—BEATRICE MANN. s E
Q. . What is your connection? What do you recall there? ‘
A. 2 She is the wife of JACK ROSNER, both Trotskyites. sl
L. ‘. ,:‘ e .‘..
Q. Did you ever hear STAPLER mention a woman by the name of = ..
ETHEL MANN? o ;
A- Noo e * ":. -- 'A‘
Q. Tom, we have here some material that we picked up as a . ‘. r
result of your authorization to search your possessions at the AN
- Von Pognack Warehouse. This is a green strongbox that you had there. L
The key was among your effects up here at your residence. We opemed .= " o
it and there is some material that we would like to have you give us S

an explanation of. There are names of individuals here and we would .
like to have you identify the people. I think there are some people T
here who are rather interesting to us. So let's have the complete

story, as much as you can recall, on all these people. Will you do e
that? ' ~ e )

A. Surely. o ,

Q. N Here's a three page letter to GEORGE BREITMAN from CARIOS o
HUDSOH, dated iay 19, 1939. | LA

A. GEORGE BREITMAN was the Organizer of the Socialist Workers - .
Party in Newark. SRR

Q. Who was CARLOS HUDSON? Kh

A. I don't know CARLOS HUDSON. I believe that he was probably .. - .. |
somebody from Minneapolis, judging from the contents of the letter, S t.
who had been sent to New York to organize this Guard. I don't recall - .. . - |

ever having met him,

Q. How did you come in possession of that letter? L 1
' DR (
3 S
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Q.
A.
Q.
A.

No, I didn't. During this period it wouldn't have been I

possible, even had I desired, because I still had the.bad arm., conwTh g

Did BREITMAK form a Guard of this type? ) RPN

There were attempts made to organize a Guard and I bel::.eve
that it more or less fizzled out after about a few months. I know ARSI

that some of the members of the Party did go to the Party headquarters <.

one or two nights a week and get instruction in jujitsu, and that :
sort of thing. .

From whom? ' RS

Did you get in it? . PR

’

A J

No, I wasn't completely over my injury at the time.

"W Y —

A. That was probably left in my apartment by BREITMAN. During - wb
a period of time when BREITMAN was on the outs with his family, he 20 “.";j':f“-_- N
| used to stay at my apartment. BRELL R
Q. Did he spend much time at your apartment? SR
A. Yes. As a matter of fact, he slept there and got his '~ ‘
meals there during the period. . R

; e .‘.:' - »:- i
] Q. Did you furnish information of that nature to your Soviet -~ '™ = .11
. suverior at that time? st 4
1 5 Tl
_f A. ; Absolutely not. . ..,."‘..,'-)_'j;;': . 1 i
% Q. Did you belong to this Guard? h

-

et o,
R T
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Q.

A.

Q.
A.

Was this a very large organization, this Union Defense Guard?
Did you ever go to any of their meetings?

Yes, I saw them practicing gymnastics and so on in the head- '-
quarters and probably had in Newark, I should guess, about 15 members. .

How long did it last?

Wiell, I believe that it was all over by the late Fall of '39, "

perhaps before that.
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Q. Why?
A. It died a natural death as I recall it, a loss of interest )

and no real opposition.
Q. Did you ever have any firearms training? ;
" A No, that part of the plan was never carried out. .f':_'
Q. Did BREITMAN have firearms in your apartment? L
A, ! Yo. o ' ED
Q. Did the Socialist Workers Party have this UDG, as I believe

you referred to it in that letter, throughout the country?

A. That vas the plan.
out I don't know. As much as I know about it, the original idea came
from FARRELL DOBBS and a part of the membership was opposed to it,
but not a very large part. They thought it was ultraleft.

Y

Q. - FARRELL DOBBS was the originator, do you say? e

A, To the best of my knowledge. ‘

Q. And there was some opposition? .

A. Yes. ‘ ’_

Q. Were the Soviets ever interested in GEORGE BREITMAN? . | , St
A. ‘Not especially, because they didn't consider him an mportant :' -

figure from the standpoint of my assignments.
in Newark were the WEBERS, JACK and SARA.

Q. Do you Xnow where EREITMAN is now?

A, I belicve that he is now editor of the Socialist Workers
Party paper, what is it called, "The Militant"?

Q. Yes. ~

A. I believe he is the editor. |

Q. The next thing is a drill manual of the Anti-Fascist labor C
Guard. Have you ever seen that befare, Tom? . R
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The only important figures™: .

B B .aahe ool 4

-

e

m—— e
Bl

v

A BEE o 28 2

AZETIST YT T T

B

rbnada lon U}

3 ";':"""‘:-.- ::‘-’;"‘:\': e T "J-._-z- Lev '\“""‘\ R S EARE S N R DR
= C ok, ¢ head e ’J' ‘ ,,..‘..r\.
il -y "' S ._...__'_.&' - '. DR L Wt .&t“\ > "‘\5’3;"4&&"; ‘ v !
~ —— f -

R e R L

i,

SIS

e

v
ey,

, .




120 .
ANy
A. Yes, sir. . f&-"‘ e !
Q. Tell us about it. , J . ;
A, I don't know that there is much I can tell you about it. . - .- ... r
I believe that these were issued to the UDG, the members of the UDG, 2o
Union Defense Guard. ) ‘
Q. Well, were you a social member of it, even though not an LT :
active member, Tom? B
A. I could have been. I don't recall much about it. I was :Ln S E
the headquarters a few times when this sort of thing was going on, RPN |
but I would have to be a social member because I still had a bad arm. = - . : :
Q. You say you may possibly have been a member?
A. Yes. e
Q. ' This manual doesn't mention jujitsu, but only close order drill. © o)
A, Yes. " L
Q. Did you take part in that? [
A. No, T don't think that that was ever indulged in at the PR
headquarters. ’ B
Q. Anywhere? ' e ;; B3 F
A. Not as far as I know. I don't know the origin of this
pamphlet, but I presume that it must have originated in Minneapolis. . *° . % "¢}
Q. How did you come by it? S
A, Probably they gave it to me. ' =
Q. Yiere you acquainted with BOB STILER or HARRY MILTON? )
A, No, those names don't mean anything to me. I believe they . .
are probably Minneapolis union members. That is only a guess, of coursp. T
Q. Did they participate at the headquarters in this close order :
drill and combat drill? D
; RN
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A.

A.

I don't think that it ever got to that point. It was, as i
nearly as I reczll, just a social group that used to meet one or . o
two evenings a week and do a little wrestling and practice a little . .--:::- |
jujitsu and that sort of thing. I am speaking now of the Newark e

organization. I wouldn't know anything about what happened elsewhere.

I realize that. We only want, Tom, information of your
own knowledge. We don't want you to guess what might have happened - - i .’ o
elsewhere. M

Next is a letter dated 6/21/39, addressed to TOM and s:l.gned
HEATHCLIFFE Who is HEATHCLIFFE?

g I believe that he is a graduate of NYU law School. He is

a cripple of some sort, not a hunchback, but he has some sort of
congenital deformity and he is pretty badly crippled.

What is his real name, Tom?

I am trying to think. : L o

Would it be in this 1list?

(At this point BLACK shown 1ist of names on notepaper.)

Well, I tell you, on this list here you have hit the jackpot.
If you want to know who the members of the Union Defense Guard were, -
this is it. Due to my injury, I was not an active member but I was . .
secretary and this is a list of all the members, and those were the . ... .- .

correct names because it was decided that everybody should use their
correct name and address. What their aliases would be, most of tham, .

v

'. -

D Bul un diche M ani

|
S
[
;[

I don't .know. _ _."-"'"3 o
Q. Is HEATHCLIFFE there on that list? U
A. llo, he isn't. He was a cripple and, therefore, he wouldn't
be on the Union Defense list. . S a
Q. Next is a small notebook, Tom, containing a list of names, ‘
A, Do you remember my telling you that PETERSEN was in the o
process of becoming a member of the Socialist Workers Party and told :
me to concentrate on three people? -.;, L
LN
Q. Yes. P
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Two of them werz JACK and SARA WEBER. The third one is
this DORA GELFAND who turned out not to be a member at all but ’
somebody who had, at one time or another, contributed money to the

Was she the actress?

I dont't know.

Didn't you tell us one was on the stage?

No, not of this group.

i That was the name given to me by
PETERSEN and the address. .

. That is DORA GELFAND, 784 South 16th Street?

Yes, he had that address.

What town is that?

That is in Newark.

You say that she was not a member of the Trotskyites?

She was not and never had been. She had contributed money,
I believe a considerable sun, $100.00 or someth;ng like that, to the
Trotskyist organization.

Is that a description of the property she owns?

That's risht. He wanted me to look that up, which I did,
I don't know why he wanted to know that or anything about it.

Did you report that back to PETERSEN?

I told him that I had found out that she was not a member
of the Party and I probably did give him this since I have a note
on it here, of the value of the property and so on. I don't know
anything about IERMAN B. GELFAND, except probably he was her husband.

That would indicate that he is an architect amd this is
his telephone number, ES-3572. What does ES stand for?

I believe Essex.

Trotskyist group. -

in the Hall of Records in Newark and find out if she owned the house._‘
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Q. ABRAHAY L. FRIEDMAN? B

L g ooh

A, He was never a member as far as I know. I believe that he .77 - L
may have, at one time or another, contributed some money to the -. « ST
Trotskyites. A

T

Why do you have his name, Tom? _ A

.S
)

Clo g a AL o
o« Tat
’
~

A, He was probably another one of these people that PETERSEN'. . =~ .
wanted me to find out something about, but he was one of the less . - *... ~: -
important ones. PETERSEN was interested only in three really. '~ .07 - 7

Qo

In other words, PETERSEN gave you a number of names at o _-fj. 3
v " N i .<.\ A’ ’

rious times that he wanted to be checked, is that right?

BT S

" A, I think he gave them to me all at once, but he told me that ‘if oo
the WEBERS were the most important, also this GELFAND, beca.use there .. - .
were three only that stand out in my mind. _ e

Q. FRIEDYAN was not a member of the SWP? ‘ '_._

A No. Neither was the next mame, KATHERINE E. SREBNICK.

Q. Why is her name linked with SARA WEBER!'s? BRI AE

A. I think that probably she was a friend of SARA WEBER's, ) v
and that SARA may have gotten money from her at one time or another. '

Q. How did you find that out?

A. I don't know, it is just an impression I have. SARA was
always one to collect money for the cause. SRS ‘

Q. Did you know any of these people, the GELFANDS, FRIEIMAN.  _*
or SREBIICK? CoT R

wi

A, No. »“ o

Q. This SREBNICK is another one that PETERSEN asked you to o
check on? ) LA

A, Yes, apparently. This is the original information that R
PETERSEN gave me. He wasn't sure whether JACK WEBER was JACK or G e ;
MAX and whether his name was JACOB or WEBER. He told me that he "~ .. '
was a chemical engineer. It turned out subsequently that he was W
an electrical engineer. . ;
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These are your original notes taken at the time I’ETERSEN e A
told them to you? e T

YeS. .‘._':‘ ' -A:-:‘

In other words, these are the notes for your future investig- " a
ation? These are your assignments? ,

R

That's right. This post office substation has nothing to x
do with it. That is personal. I mean, it doesn't even mean anything -:.t:;7~ 7',
to me now. The note on the rooming house doesn't mean anyt.hing either. = = - ¢

.

C 3 Well now, were you a member of the Socialist Party at that ~ oo
timé, or did he give you these names and addresses and tell you to IR
Join?

It cane about practically simultaneously. The first time
I told him I was going to join the Trotskyites if things like the

Moscow Trials continued. He was very angry and he met me and told - NN ;
me I should join. TR

Then he gave you the name and address of the Socialist Party? -

No, I found that out myself. ST -

TR R T ""'"—‘—w—v" '—__""""—"—'wrvr

Will you read each entry, Iom, as you come to it and tell --- _
us what it is? - ORI

"Post Office Substation, Clinton Hill Section, Seymour and ..~ . . - <':
Clinton Avenues," that has no mearing to me now. T

_ "Not a rooming house,” that doesn't have any meaning either. A

Socialist Party of Essex County, -1085' Broad Street, telephona.‘ : :,g [
MI 2-8965," that is where the Socialist Workers Party had been, but 11.; R
moved to 46 West Kinney Street. AR

The name D. KATZ is not in my handwriting. That is DOROTHY
KATZ. She was a Trotskyite.

This fellow GEORGE HOLLEY, that was his Party name. His . ~- " -
correct name was GEORGE SCYTHES. He was a graduate of the University . L
of Toronto. L o
. .
What did he do up there? L -
: : S
|
AT |
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A. - He worked in Ballantine's Brewery as a chief chemist. = -] & ™ &
o RETBCEE T Y B
Q. Why is he on there? o D IE
. : LN " :, " r' .
A. Well since we were both chemists, I got acquainted with him- 1.
and he told me what his name was, his correct name; and so when he
came around to see me, of course, he dropped his aliases. As a matter © -
of fact, he went back to Canada at the beginning of the war and ‘
reentered the country legally, and so he got his cltizenship. i
Q. . Is he a citizen now? :
S , .
Ao | I think so. While he was up in Canada, while he made that - 5
trip, hé gave me the key to his om apartment and asked me to ship DR
his possessions to Canada in case he couldn't reenter the country ST
legally. In other words, I handled that for him, but he did come SRR
back in a week or so. : O
Q. He was here illegally and then went back to make a leg&l s .f"i-, »l
- entry in order to become naturalized? R R t*’
5 ) . SRS SO 3
. A . I tell you, he wasn't here illegally. He Just crossed the . - - . »|j
border. _ A N
':;‘_ Q. Well he wasn't here on an immigration visa and therefore -
- couldn't be naturalized.
A. " That's right. "
Q. . Did he remain an SWP member? Is he still one today?
A. I don't know. I haven't seen him for years.
";" Q. Vihen was the last time you saw him?
‘:.": A, Oh, probably 19L5. :l-
f. , Q. At that time he was still an SWP member? '
i A No, he hadn't been active since about 19L3. ‘
* Q. In other words, as far as you last knew, he wasn't an SWF _. R ',_':f'
g member? S
i A, Yes.
o - 293 ~
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All right, go on. e ' i+
He had been an espionage agent himself of a little difforent B
That's interesting. Let's have that. : e e
He had been a member of the Trotskyite group and also the LT

Corrmunist Party in Canada simultaneously. He had been recruited by . e
MAURICE SPECTOR who was a Canadian lawyer and a leading Commmnist = ° ‘. -
in Canada before the Communist-Trotskyist split. As a matter of R T
fact, I believe SPECTOR had been a member of the Central Committee | <+ % .%: ..., ;!

of Ca.nada. So when MAURICE SPECT(R was thrown out of the Communist . ~ . > .,
Pdrty of Canada for Trotskyite opinions, he recruited this fellow =~ = . .:& i
SCYTHES to be a spy in the CP and signed him up secretly in what S e
was called in those days "the Left Opposn;lon,” the Trotskyist S~

opposition. During that period the Communist Party of Canada was

illegal. SPECTOR came to this country and became a leading Trotskyite . .
for awhile and then he dropped out, but SCYTHES came to this country o
and remained active in the Trotskyist movement. .

Q. SCYTEES, as far as you know, is still in this country and . L

up around the Newark area? RS I

- > !

A. Yes, as far as I know. R
L%

The note’ "See NICX{OIS, EaSt Rutherford. LY On

Q. Is that in your writing, Tom?

A. Yes, most of it is. I see a few that are not in my writing. -.. - . -
NICIOLS, East Rutherford, was the name givento me by PETERSEN as being =« - -+ ~* ¢ |
a man who had formerly worked with the Soviet Union in some connection - -..-. .~
or another. It was the first name that I was given to contact for
Soviet espionaze purposes. This fellow NICHOLS, as I recall the A
story, was a graduate of MIT, I believe, in metallurgy, and it seems = - @ . .
that he was quite a microscopist. In other words, bhe liked to play L :
with microscopes. It was at this time that PETERSEN offered to buy
me a microscope for the first time. He knew that I was interested
in microscopes and optical instruments generally, and he told me
to contact this fellow, that he thought that he probably had an L
important job as a metallurgist, and that he had worked with, or A
for, the Soviet Union while he was a student at MIT and that I R
should look him up. ' o

£ Do you know his full name? . R |
g . v ‘.‘ . . H
1
.- ‘5 !
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Q. NICHOLS was a metallurgist?

r _ 19 -~ JFM - 5 .. ) l
: . N N |
A. No, that was all PETERSEN knew. S
.- A N
b Q. How were you going to identify him? Did you bave anything .. *-. ... 7 b
| else to identify him with? DRIV IR R
. 7 '.‘ Av: :‘\_f:' J‘;') i \
. A. PETERSEN had only a nane., I was supposed to go and talk - K
- . to him purely on mcroscopes, ask his advice on purchasing a mcroscope, s
< or some such thing, and in that way get his acquaintance. _ A { :
: Q. Did you say that he had formerly turned information over . L'i
5 to the Russians when he was at MIT? P f:‘
{ P e
SR A, ';m That!'s what PETERSEN indicated, that he was an important ST ¥
S technical contact, an important contact in the technical field. PR '
—, Q. Have you any idea where he worked when he graduated? U
‘; ’ ; e ‘ > I
5 A Gee, I'm sorry, 1 haventt. . . , ki.-
Q. Did you see him? . 'f::_l'E’.
T Al ~ No, I never saw him. : e F,
Q. Did you make any attempt to identify him? N '; &
A, No, I made a note and didn't do anything about it. " } A
Q. Did he press you for it later? ‘ . - . ) L
A. Yes, I believe I told him that NICHOLS wasn't interested ~ ~ ~ . : - |
in wor}cmg with him, but I never saw NICHOLS. . L .
: Ceon
Q. Do you have any idea how old NICHOLS was supposed to be? !
A. Viell presumably be must have been older than I was. Well 4 : f . f
I am only guessing. I don't know. He must have been a few years - i
older than I was. . ot
Q. Was he considered an authority in the field of microscopy? _
A. He was not considered an authority. He was considered by . D
PETERSEN as being somebody who could provide valuable information. Lo
This microscopy was a hobby. I believe his profession was metallurgy. -~ .
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A. I believe so. ‘ . ‘~
Q. Was he supposed to be employed in East Rutherford? : \
A. No, he was living in East. Rutherford, but I believe he was . ;'
employed some place within commuting distance. o TR
. Now this was when, Tom? T
A, , As nearly as I can recall, it was 1935. PR
Q. ; PETERSEN himself, I take it from what you said, never met L
NICHOLS?
A. Never met NICHOLS, but his name had been turned over and AN
East Rutherford, and I was supposed to locate him and contact him T
on the basis of a mutual interest in microscopy and feel him out e
to see whether he would supply metallurgical information to the
Soviet Union.
. “Sizing Up Sizes," is the title of a 16 mm. motion pictu.re',"-' el
£ilm that I helped to make for advertising purposes. uEsT
Next is, "shampoo, wave lotions, creams, cosmetics, tonics,
sulf. products, soap, glycerine production, hydrogenation, bleaching
and deodorization ofails." X
Q. Tom, that first group of nine subjects, will you explain ' __' ;
that to us? L T
A. When I was being pressured by PETERSEN for technical mformation,
I drew up a list of things that I could fake reports on. The three LT
that were crossed Oub.... , o
Q. Which are they? st
A, Shampoos, wave lotion creams and glycerine production were =~ "' -
reports that were actually written and submitted to PETERSEN. o
Q. Do you recall, Tom, what names you used as your sources - ‘ ‘
of information on those? S
A. I don't recall what names I used because these were completely - '
faked from start to finish and I didn't keep copies of them because the - - i
copies would have been completely valueless. et e P
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About when was this, Tom; still in 19352 : L
The next page has some mention about the Moscow Trials, so i t
it would have to be. Tae ; -
The next note, "Hunter Electrocopyist—paper available to
all," is purely personal. The meaning of that note is that Nopco had
a Hunter Electrocopyist, that.is, the one that uses the reflex process -
of photocopying, and I purchased this paper on a number of occasions .- !
to make photocopies for my own use technical literature, and I wanted -_-.‘} b
to know whether it would be only available to owners of the machine . g “ :
or whether anybody could buy it. It really should have a question ma.rk % b
ai"rier it because that is what I wanted to find out. S q
The next thing is, "Moscow Trials, JAMES BURNHAM, NYC; 3 )
VAURICE SPECTOR; MARTIN AHERN, Chairman."” This was a debate that R
was held in Newark on the Moscow Trials by the Trotskyites. .
BURNHAM and SPECTOR debated and AHERN was Chairman? . 5
. o 1
That's right. RN |
This is the same MAURICE SPECT(R you talked about earlier? . .. :*° B ¢
That's right. This BURNHAM is Professor of Philosophy at - '
N.Y.U. R
This "Center Branch, Soc:f.a.l:i.st,~ Party and YPSL," that is o |
the branch that I joined. MRS
Yhich branch was that? . '
. ) SR ¢
Center Branch. It turned out to be the only branch in
Newark. The others had disappeared. -
B IRVING ROSENBERG, 136 Hawthorne Avenue, telephone Bigelow
3-2355," that is the fellow, the shoe clerk, that signed me up in i
the Socialist Party as a Trotskyite faction. W®Cliff's" is the name
of the shoe store where he worked. That was on Park Place. A
This little note, "Reorganization Socialist Party, BECKER, .
ALEXANDER and ROSENKIANTZ," were considered dangerous people from the
Trotskyist point of view. In other wrds, they were so—called :
Stalinists, Communist sympathizers. ’ ,
)
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Wwithin the Socialist Party?

Within the Socialist Party. This is information that
ROSENBERG gave me, never to . agree with anything either of these
people said, either of these three people, because they were not
Trotskyites and they were not Socialists, they were CP sympathizers.

Did PETERSEN have anything to do with HOLLEY, or SCYTHES,
as his true name was?

llo, because I never gave him any information about HOLLEY
and I donft think he knew anything about it. At least if he did,
he dld_ not indicate to me.

{

Yes, I would.

' Tom, would you like to resume this interview tomorrow night?
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Q.

A,

Q.
A.

Q.

A,

Q.

A,

Q.
A.

Qo

A.

1950 in Rocm 517, Philadelphia FBI Office.
ROBERT W. HOLMES and

t

The interview with Mr. THOMAS L. BLACK was resumed at 6:37 p.m. on June 29, .- .. :
The interviewing agents were SAs *. - " .~ i

VWILLIAM B. WELTE, JR.

TOM, you are here again voluntarily and at your request to contimme ' . ‘

this interview? AN

P I

’ t . . LU
That s right. ST

-

] .
TOX, car: you identify these photographs that I have just shown you?

Yes. Dr. KARL P. STEIK, ROLAND KAPP, ANITA BARON. B
Were any of these individuals active in espionage organizations in which _ ’ v
you were active? L
NO. . : ‘

I have another photograph I want to show you TOM. Can you tell me if . :
you can identify that individual? R

No, I never saw this individual,

Viould that be a photograph of Dr. CHRISTMANN? A %

Now that you mention it, I believe it is. I saw Dr, CHRISTMANN on only A

two or three occasions and it does look like him, N ‘“j“- R

: ""‘-""f A &

On one of those occasions, was that in your apartment? When you intro= .. =~ i - ! KN

duced him to MARGOLIN? S }:{

Yes. )

Bt

Did you ever know LURGCLIN's first name? S 3.
His initial was M. It may have been « « o well, I never really knmew, '

You think if you heard it you might be able to recognize it? \ould it ~ " ".. =
be MORTON, LARTIN o« « o7 S e

I don't know,

B e e

———

. —— raer

. - b

Q. Are you acquainted with an ARTHUR NICHOLS? e
14

< N !

ST Ay ]
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A. Yes. He was a friend of FRED HELLER's, I believe that I first met him - v :
at VERA KiNE!'s apartment. I think that HELLER brought him to a party . y;$£f -

one Saturday night. As I recall it, he was an employee of a subsidiary .
of Fenn Suba.r, the Franklin American Chemical Company. )

Q. Did he ever reside in Rutherford, New Jersey? ' . i

A. I think he resided in Carlsbad. S o ?

Q. Toﬂ among some of your effects, I noticed there was your birth \ \".
cexft.:.flcate. ) L .

A, Yes. . T

Q. Why did you have that? Did the Soviets request you to get it? » - K _' f

‘
>ar

A, No, I got that during the o . « because there was scme talk around NOPCO '
that they were going to require it, but they never did as far as I know,™ "::
That was the time people were being photographed and fingerprinted, . ... "

Q. TOM, we have here, some mere material. Here's some pages of a notebook,” -
about L4 5/8 x 2 3/L with names appearing thereon. I wonder if you can
look them over and tell us your knowledge of each of these individuals =7~ 77~
and their relationship with you.

A. JACK WEBER, SARAH WEBER — JACK and SARAH VEBER were husband and wife and’™ ;- -
their correct name was LOUIS and SARAH JACOBS. This is the information * . /%" -
that I got far PAUL PETERSEN and I think I gave it to him in just sbout .7
this form. oo .

Qs Is this the result of your information as to their background? . ' T

A. That's right., He had this information himself by the time I gave it to
him and was very much disgusted with the delay.

Q. I/E 39426 - This is his license number is it?
A, That's right, S e o

Q. The notation in there is "JACK joined the SP, 1916, Classmate T
J. LOVESTONE, CCNY"? '

A. Yes, JACK told me that himself, Sl
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i’ i Q. TOM, isn't there considerably more information there about WEBER than ~ 1 t
g e you led us to believe you had gotten? I believe you said that you found. _'J. N
o - out his correct name and that was all. e f’
F!-"% : :‘,.‘ ‘-.‘:. ‘
S N A. well, I had forgotten about these other details. As a matter of fact, - . - .- ’ ’
L N this reminds me. Itts a rather complete investigation, T I,’
SR . ' BRI SR B
Q. Did you ever contact the people by the name of GAFF who lived in the R
K same building? . 5;';. RN |
[ M A. No. ’I think that that sort of information was gemrally required so I "~ . [
A, got i't.. In other words, he wanted to know who was in the same house, =~ =~ - :
e o ' ’ _ - ;
b b Q. How did you get all this information TOM? TR
7’ A, Well, getting the license number of his car . + + + got his name and < ' f.
i address, Knowing that, the rest of the information could be obtained from .. .- : i
1 the telephone company. That is, the house and s0 on. I probably ¢« « ¢ I .. .. - .
did see that house, I must have, SRR
: . 4 T
Q. How did you find out he was employed at Edison's? SR e L 1L
T
A. He told me that at a later time, I think,. ’ B
Q. Then this is the result of your investigation for PETERSEN? - CTE LT
. R A
A, That's right. : . - =T L ;1
Q. That is the information that you furnished to him? -_ . L E
A, That's right. ‘ SR
. vl
Q¢ This is in your handwriting, is is not TQM? . o
. ]
A. lYes, : T

Q. About when was it TOX, that you handled this assignment with PETERSEN?

A. It was about, perhaps six months or so after I had joined the Socialist '« . »-':t'

Party. . .
Q. When you joined the Socialist Party? : e
R }
Vi !
et L
. '
<+ . . |

~ R

- 301 -

- ara 'y o= - a -7 LT weT “.-“--o_
\ *qﬁ'."-’ “ % "“ »‘r\l‘ -'-’:s__,,-. - u.‘ \(‘ v-'-\?"‘: """‘.}.ﬁu:‘\'{* .
w q'a"'.. ‘ " : 'm R "A"" \)' MR i i-L"'.’h o,

I

—— —_— v

i . ad




T s

N
o

A. I don't really know the date, It was after the first Moscow trial, . ::°

Q. After the first trialt *

.
ey el aa

A. I believe so. ' S

>
X

Did you say that PETERSEN was displeased with the amount of 1nfomation
you were able to seaure. .?.»_

Not with ‘the amount - displeased with the delay, becanse he had the . -3
information long before I did, from other sources. .

Yes. P
That's what he told you anyway, whether he did or not? NI . .

You prepared a written report on that?
like the one I just showed you, having various notations. Will you lea.f C
through these and tell us what each one means? A

I don't know who this MACEY CASNER is now. His name doesn't mean any-
thing.

Is that in your handwriting TOM?

That's my handwriting.

This next one - August 2, 1938 $35.00, December 5, paid — that would
probably be money that I paid to the Party,

The next notation is $30.00 LOUIS BZLL =- I loaned BELL $30.00 and I " . : _

YN

- #e

A1 of this? ' RS

That's what he told me. . ) Lo .

Yes. i RS <

Here are five pieces of paper which appear to be sheets from a notebook -° *~. .

The first one is MACEY CASNER, 271 Goldsmith Avenue, WAverly 3-1030 — [~ ° .o
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Q. You specifically recall that TOM? Lo
E” A, Yes. o 2
y;‘E; 4} ‘:: S
S . Q. What was the loan for, TOM? C
. - RN
[ A. I think he was just short of money at the time, ST
i In. E. Chem., March 1940 p 36 — that's reference to the journal, - S T 2
"Industrial Engineering Chemistry, March 1940, issue, page 36, I R ¥
don't; know what it refers to anymore. SR &
Q. would it have been made in connection vith your espionage activity? S :
A« Probably not. e e
The next one - HELLER, WAverly 3-152 -~ is HEL.ER's telephone number, -. . LL
5till is his hame telephone., Wiverly L, now, S ey
) 21 E. 17th, Viorkers Defense League — that was the New York address oi‘.tA ':‘ »_ '
the Vorkers Defense League and I probably had some reason to go there, . . =~ .= [,
although I don't know what it was now. X RREEE
iy Q. Have you ever been there? : PN
b - S :
P A. Undoubtedly I have, . el
: Q. Can you recall specifically? A s i

RUL N

A, It seems that one time in the early days of my activity in the Trotslqri.tes,‘"‘?‘ o

MO

3 they were raising money for the Workers Defense League.

A Q. The Trotskyites were raising money for the Workers Defense League were L
they? LT
Yes. I have scme vague memory of collecting money for it. ' ;:.'5

ind then turning it over to it? S

Yes.
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The note underneath is Literature, cards and constitution. The cards NETIE

and constitution are crossed out so probably I was there to pickup - .- .. /%
the literature on the Viorkers Defense League, the membership cards, and - Ll
to get copies of the constitution. And the fact that cards and consti- ' .. °
tution were crossed out, probably means that I had gotten them and brought

them back to Nevark.

Was that for PETERSEN? . Lo
No, \‘.;imt‘s for the Trotskyites. | | o ' ,
You weren't going to turn them over to PETERSEN? J ‘
No. . : - :-'

Back mumbers of Call Share-croppers —— that seems to be something else" o ._
that I didn't take care of, but the Call was the Socialist Party paper =~ <. |
and this means to me now, 1 was also supposed to get back numbers of the - :

Call that probably contained a series of articles or an article on the . .
Share-croppers. RESRRN )
The next note is About 100 collection lists - Share-croppers Umion — ~. -:’
that was probably another job that I was assigned to pick up about 100 C e

collcction lists far the share-croppers union to raise money. e e
Signed by whom? T , n i 'f{
Tell, these were blank lists to be used in collecting money. : -
You said 3-";3\1 were assigred to get them? o . i__:\
Oh, by the Trotskyites. , - s i.
MUPRAY SCHWARTZ, 151 Ridgewood Avenue, BI 3-7891? — This was probably S
sanebody that I was assigned to contact for funds by the Trotskyites. The - i
question mark indicates to me now, although I may be wrong, that he was a . - - -
contact of doubtiul value. : T e
FREIDA AFFLEBAWY, 97 Hillside Avenue, BI 3-3592 = This is the girl . = %
that was in the Trotskyists. I rather liked her at one time, T
She was a member of the Socialist Workers Party? e
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Q. During your time there? Jas she in the Socialist Workers Party the '\

entire time? A
A. No, she dropped ocut after a time. I saw her once or twice later. c . :

,
N o .
s vt NN
Lo [
e g e e e e .

4 Q. Vas she employed?

v—
oLl
N “ o .

During that time she was employed in the daytime and she was going to cl
New York University at night. e

] B L
l . .A-

Was she é«ware of your Soviet activity?

NOQ . :‘: oL -':

How long was she in the Trotskyites?

Probably less than a years It wasn't a long time. - g
Vhy did she drop? SRRV

¥y guess i5 + . o I dan't know, ' N .', r
Vhere did she work TON? : ‘ :

She wrorked, I believe in a2 hospital, although I'm not certain now, - -
Later she worked . . . after she was out of the Trotskyite movement, she

worked in the Personnel Department of Crucible Steel Company, Harr:.son.
I believe she was an interviewer. - She had taken some courses at NYU.* i
Dr. L. BLOIZ, 175 . 73, IWYC —— That nzme doesnt!t mean a thing to me‘lf e §:
Nnov 4 - A %'
IAVING ROSINEIRG, 13l Alexender Street, ES 3-8620 — That was IRVING - - . .° | &
ROSENBERG of the Trotskyite organization in the Retail Clerks Unions - -~ - & |
Clerks Shoe Unicn? BTN
Thatt's right, :
Is ROSENBERG still up there? _
Last I heard, he was still there, although he dropped out of t.he SWP ,. T - '
a long time ago to devote his time to union activities, o
.o L )
: SRR
- ‘;:',-l;-_»;-'} N ‘~:.’ i
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Q.

A.

8 - mtp

Did he lose sympathy with the SWP or did he drop ¢« « o7

No, I don't think so. I think he dropped out because it was -
desirable, from the standpoint of his union activities, that he not
hold membership in the SWP. I believe that he was under some sort of
fire from the Communists because of his Trotskyist membership.

LOUIS BELL, 6 slides @ $30.CO That's my memo to collect $30.00

from h:Lm plus six projection slides. . . -

Vhat !vrere the progect:.on slides? ..‘
I really con't know,

Wlas BELL ever a member of the SiP?

No.

Is he a menber of the Communist Party?

No, he never was but his sister was.

VWas LOUIS BZLL involved in Soviet espionage?
Nct to the best of my knowledge.

Was his wife or his sister?

No, I don't think so,.

Where was he employed?

¥hen I first met him he was employed in the Metallurgical Laboratory of
the American Cyanamid Company., His job there was to run analyses of ¢ o o
assays of precious metals, I believe, gold, silver, etc. Later, when the -

labaratory he was werking in was moved to Stanford, Connecticut, he lost
his job and he toock a course in Xray Technology, I believe. By that time

he married a nurse and she influenced him in becaming an Xray Technician.-"'

COLEMAN ~ Soilless Growth —
with at NOrCO, I don't recall his first name anymore.

COLEMAN, I loaned .
him a book on soilless growth of plants, :

That note refers to a fellow that I worked .
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The next note, KAPP - dry oils — That has to do with things that I g
wantcd to discuss with this ROLAND KAPP, It has nothing to do with )
Soviet espionage. - N

Just a moment - speaking of ROLAND KAPP, he is the man that you referred

Yes, that's right. e

vihere was KiPP employed?

to previously as a friend of WHITTAKER CHAMBERS, is he not? RN
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His first job out of college was, I believe, for National Oil, He was - :
in charge of the Nutritionz2l Laboratory. oo
Vias he a member of the Communist Partyat that time? ' “ :
: .r’.‘ : ! r
SRR
LY !
r li- .k T - l'
< . \' {
- M o L
- 307 - . N A

BTk
A ..—“-‘c".,a n 2 ) ,.r.‘_.“u s

.—

- >
‘\,‘.- f." "“—bm,... —— s ‘\

L T cath it —1-;—-—--—'——-,-—-'--0--

= —~ o i " e 1. TR ST TR
o L PRI N PR _ - s - ~o,

e m - —y——r

—° T .,/ B ’..:
. ' . 9 - mtp . ' r

RIS

JOHN LEE STEINHAUER, 38 Waverly Terrace, Cumberland, Mde — That's a ;*.... f;~‘fh E
fellow who both HELLER and I knew at Penn State., I think HELLER gave ..~ .. .-
me this address, CoLar b
Where is he employed? - .i
I don't know, LN 3 f
Did you ever go there and visit him? ' ' it o ’ k
{ . i - .‘> ) '.: ".:
No, Izintended to write him a letter but I never did. RS SRR
Vias he a member of your Atheist group at Penn State? N
No. e g
Herets another one of these notebooks with entries. Will you please f i
explain them? T ..‘:;r.‘ Lt fi
STECKERT'S Electro Analysis, E. F. SUITH, Backesten 6th edition — . = " '~ '!
STECKERT's is a bogk store where I heard there was a copy available, I -~ = 7
think, of the book hlectro Anal; sis" which had been out of print for =~ .~ 7 . @
many years. R ; S
another out of print book that 1 wanted. 8
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A, He told me that he had been a Comnunist, I believe, when he was in L e e B
colleges The Party was illegal in those days . . « the Communist Party.’ BRSO W &
was « « » and it was called the Workers Party and that he had beena <" i %1 i r
member in the seme unit as WHITTAKER CHAMBERS. I think he had been re-" - 7' i,
cruited into the Party by WHITTAKER CHAMBERS., PP LS R
Q. Did you tell KAPP that you were involved with the Soviets? o ".- ST *
RS NS
A« No. I told hin I believe, that I wanted to go to the Soviet Union and . «'y'% ' At
that I had been a member of the Cammunist Party. I don'trecall hav:mg SRR g
told him Whing. else, g?.‘{ ;'. s t
{ 5 S e
Q. What did you tell him to tell CHAMBERS about it? R

A. I told him to tell this fellow GHAMBERS that . « » I didn't know the v
fellow's name was CHAMBERS « . « but I told him to tell this mysterious .. . .
individual that had some connection with the Soviet Union, that I wanted "

to go. Thatts as much as I can recall. e :’;
‘Q. Did you later ask KAPP if this individual was CHAMBERS? BE e [‘ ir
Q. Did he admit that he was? BRI N
.. . {
|

e
VT

A. Yes,

B

LS e
L

RN

Q. Did KAPP say whether or not he remained in the Workers Party after he .
left college? ' :

T
PRI B

A, He Sald « « « he told me that he, KAPP, had dropped out.of the Party and
thot WHITTZIER CHANBERS had stayed in the Party for a while and becaming
onc of the writers, or perhaps an editor for the New Lasses and that A :
later, he had been instructed to drop out of the Communist Party when he & -7 : 3

--took over hic other activities. o

2

ot --.'_. -‘ .-._:'“
" r—— ey

Q. ROLAND KAPP told you that?
A, Yes, '

: P
Q. when was this? These discussions of yours with KAPP? e ‘ -'
5 . . L k] i 1 |
A. The first discussion probably took place in late 1933 or early 193k, as . . b
4 soon after I went towork for NOPCO, and the later discussion tock place sl b
" after the 'I‘rotslfylst Convention I attended, in which I had heard the story """ i
about this fellow WHITTAKER CHALBERS, that flt the description KAPP had ‘:- o r;
. given me, RASERE b
N v BECON
& S
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Q. Vhat are these matters that you discussed with KAPP? ; B

A. These were purely things in relation to the work at NOPCO. Dry oils -~ ';;;:'-‘. B
refers to the production of an hydro-sulfinated oils. Circuit refers = " *.7.: "% i
to a wiring diagram that he was going to get for me for connecting wp - -~ _. . .}
a pH meter, that's an instrument to determine the acidity of alcohol . .-~ -: ifi '
solution, R v
Cil refining — I wvanted to discuss with him, the refining of animal :
and vegetable oils, We had a little experience « « « » GETL o ba

TRASEHEN REDEEEE RN
I. TRACHEM - Accounting student, NYU. —— I think he was a Trotskyite. ~/..:, } .
£t least he was in the Socialist Party, ‘ L -

Ce Vhy do you have his name there TCL? RER &i ‘

TR,

A. I believe that . . « the only recollection I have of him is very vague, . '?
I believe that during the discussion that was taking place in the Trotskylst ‘

: caucus, Socialist Party, I was assigned to talk to him by the Trotsky:.sts P v
to find out where he was going to stand whan the spht came with the .. .77 ¥ F
Sccialist Party. : Py

)

Q« Did you talk to hin? - ‘L

A. I undoubtedly did, although the recollection is very vague. .' SRR Lt
y OB

G. vikere did he work? Do you recall? 4 }‘,'j

z"-‘ : ’\_‘::-

A. I don't belicve I ever knew, s ri,

Q. ihere did he live? }?

PR

A. I don't know that. He was a resident of Newark. f

Qe iow did ycu get in touch with him, do you recall? : ’

A, 7T think I saw him at Socialist Party meetingse. X '

i
HW2N GORRLIL —— He was a Trotskyite. a : ,
N !
SYLVIA FARB:R, S5 months YCL — She was a YCL member that was brought R ':
ints the Trotskyist liovement.
‘ s R, '
~ ’ .\ s " ;
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A

tho brought her in? ' Y RS
. .. _,:-;.‘.." s . '} ‘b
Lot of people. I don't recall specifically who. I think the fellow N
she finally married, IR T
R S
Why do you have her particular name here? T A

I believe that I invited them to my a'partmem‘. one time socially. : ..2:" o 's
Yo1.1 wére working then on recruiting her into the SWP? - oy 7 O {
1 rras;'t really working on it, -but I was helping. - . r
Ho KLAVGA — The nane is HER:AN KLAYEAN, 199 Ridgewood Avemve. RS
ﬁﬁ;ﬁ:sz‘l‘rotsk}nte who had a laundry route so I gave him my laundry - cT

LIVIA SAPERSTEIN, 292 lawthorne Avenue — This is the LIVIA SAPERS’I‘EIN

B
TN T

vie discussed before, . o
You have nothing to add TON? N
RS
I don't think there is anything of any relevance to add. :
When you say that KLAYMAN and SAPERSTEIN are Trotskyites, you mean t.hey ‘i
are members of the SiP? s L\
1es. RS R |
- ;‘: :» ’ ?:ﬂ v yZ
Did KLAYMAN and SAPERSTEIN remain as SWP members as long as you were in’. - ;
the SWP yourself? S s '

No. KLAYMAN did, but SAPERSTEIN quit the Party, o

P. GRANGER — That refers to a fellow by the nzme of PAUL GRANGER, 687 o

Elizzbeth Avenue. I don't know whether that was his correct name or not. S
However, he was a member of the Trotskyist faction and I think he joined L
the SiWP as a charter member when it was formed, He was employed by ths e
Newark Sunday Call as a reporter of some sort. Y .

Did any of these aforementioned people ever furnish you information which I !
you used in your Scviet espionage? i

No. e




Nean
L

AiSrancs (300

A. Not really. The situation there was that « « « as I have explained 3
before o o o that the Soviet agents were not interested in the rank and -
file Party, at least fram the standpoint of my assigmments, They con=
sidered them beneath contempt,

{ . . -‘:: . .

R
3 . i
2 S ! v
¥ R &
Q. Did you ever make reports on these people? ‘ i ,
A. No. ‘ ' IR
. NEATUTRET A I
Q. Did you have their names because you were requested to make a repart RO N
on them? SRR b
..I'A .;: ."( -:"

v

...
keeaien A o Al hed
D A 2
VN

Qe Vias your association with them part of following your instructions to . ;’
make yourself agreeable to members? o 'P:
: g
A. Not really. Again, although it may have been considered to have same~ :fs
thing to do with it, my job was to mzke myself agreeable to the import.ant o ¥
Trotskyites and not to offend the others, naturally, o v 3 f:
.Q. You were. to work your way into the hearts of all of them and ingratiate - ' A r!
yourself especially to the higher functionaries? Ty SREL
A. That's right. oL
Q. Frapment of a notebook page with some names and addresses. __; ; ‘5"‘ L}
B "— - b
LA. The telephone mumber Lackawanna L4-5178 was probably VERA KANE 's telephone T
mumber at the time she was living with the BROWNS, ORIA and HENRY. ©She ' X 3
Jived with them fcr a very brief period after she broke up her apartment, RN I 8¢
at, I think it vas 335 West 1lth Street. R "x‘
"' Q. ihen was tais? L ‘5,5
L ¥
A. This must have been about 1935 as nearly as I can remember. T ‘ %:
Qe This wae their addrcss - 261; wiest 2oth Street, 2Lth floor? ' 1
P!
A. I don't really know, The only recollection I have of a lackawanna ex- _ ; !
change is in connection with VERA KANE. That's in ink and the rest of t.his ; ;o
is in pencil so I don't think there is any comnection. ' ~ %:
-
.'}l.' - ;v ":
4 -~ -3 - .
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A,

Q.
A.

Qe

A,

1, - mtp

M. LIPJAN — That doesntt have any meaning to me now either. The :, ‘.~;-‘.~‘: -
address is 3 W. 192, Bronx — I don't know what that means, This is ..,

nct even in my handwriting,. STk
Ne REYZR, 583 Fine Street, Brooklyn That isn't in my handwriting -
either. _

Does it mean anything to you? ' f‘» oL

(SN . )

No, 1t doesntt., I tell you, my opinion is that this whole thing is in
LOUIS'BELL's handwriting and printing, and he probably tore this out of. =~ % it

something he wrote, in which case that Lackawanna mumber is not VERA S e
KANE'se I don't recognize any of this handwriting as being my own, E

A L x 6 card with notations on both sides headed "notebook."

Concentrations of Peptone & Gl That has something to do with bacterio- - -
logical worke ; ,.; SRS

-t

Ceunts in control book
thing it can have reference to is one of the reports I had to write in =
connection vwith my work for NOPCO. It would imply that this was a monthly
report and that I had four projects that month « « o that I had to go back .
to the notebook and say samething about those four things — concentration

on germicides, phencl coefficients o « « : Ll Wt

M1l four of those are work you performed for NOPCO, TQU? ) s

Yess LN
Vhat is the heading "notebook?" ‘ R ,

That is my NCPCO notebook. ’ : | ' _.

Sce Loc about Blank Report — Doc was my boss and Blank was Dr. IRVING
BLANK who was a consultant for NOPCO. He was working at the Harvard :
University Germilogical plant I believe, It would appear that a copy of

his report was routed to me and that I had to consult with my boss about - '-".5 e
This, so far at least, is all . ..°;

ite I think this would refer to ROBINSON.
in connection with NOPCO. : Lol

Order apparatus That certainly applies to NOPCO. o
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Write up phenol coeffs. — That was another report that I had to taice‘_ ' i
care ofe - - T

Write up yeast work - Another report that I hed to take care of, -

HELLER Underground stuff — That's a wisecrack of some kinde I don't .~ -
know what it means now. Probably it refers to the formulas that he RN
was going to bring from American Chemical and Paint, This is deflnitely
not subversive - it's a wisecrack of my owvn., If this had awth:.ng to -
do m.t.h the Soviet Union I certainly wculd not have written it in this OE
wa,', and left the card lying around. -

Qe TYou and HZLLIR then, did regurd his bringing the formulas over where you
intended to copy it and forward it to the Soviet Union as part of under-
ground work? | :T_ .

A. ell now, the way you state that makes it sound worse than it is. As I .
: say, this is my ovm interprectation at this late date, means it's just a . =~ -
- 1..1secrack.

Go iell TOL, getting those ACP formulas was underground stuff wasn't it? j~"‘_' . >
A. Yes. : e
Q. We've covered that before - how they were gotten and why?
A. Yes. | o \

Je¢ Can you place the time of this memo that you prepared for yourself? - "..‘; co
Looking at the items on there? IR

A. Yes. The date the notes on this card were made was probably sometime .
during 1942 because of the notation - write up yeast work. This notation
~refers to same wark that I did privately for t he president of NOPCO, . o
CHARLES P, GULICK, who was the majority stockholder in Republic Yeast
Corporation of Newark,

The next note - See Andrews Saturday —- ANDREWS was the manager of the = =~ .
Prudential “partments where I lived in Newark and I was probably in Cee

trouble with him about pets or something else at the time and I had to = - -
see¢ him, SR
S ‘ . i.‘ A :
:—: : ,“t '
- g
- =313 -
“ . ;
: :
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NOPCO DLN - MENRY — Dr, SILVERSTEIN was my .dentist. This note implies
that I was to get a sample of NOPCO DLN and also have cleaning fluid for-
Dr. SILVERSTEIN. I don't know what NOPCO DLN is now, but it was something
the dentist would have teen interest in far some purpose or another. I
was to get it from HENRY, whoever he is,

HiRRY - Bio assays — refers to HiRRY GOLD and bio assays refers to the- - =

work he was doing at Pennsylvania Sugar at the time on the micro-tiologi-

cal assay methods for the B Vitamins in yeast. I discussed this with him

on numerous occasionses JItt!s in connection with his wark there and « « o A
4 »

Did HARRY make a report on that to the Soviets?

Oh no, this was just in connection with his assay methods at Penn Sugar.

- refers either to a book of that

Fascinating faker in photozraphy
Somethin; that I had read. :

title or a magazine article of that title.
TOK, I was hoping thut you would clarify this HELLER Underground stuff.

was going to come up to discuss our proposed business or to discuss the-
formulas or something else and of course, that was secret, It doesn't
mean what it implies, I'm sure, This has nothing to do with the Soviet
Union, C

- 31, -
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The only thing that that means to me at this date, is as I say, that he .°: -
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now I was supposed to be the new contact and GEORGE WILLIAMS was the

name I was supposed to use. That's what it means to me. i )

Did you know this IVANOV? T

Never saw him or never heard of him until then. That was .
the story I was supposed to tell FLOSDORF. In other words, FLOSDORF
had been in contact with RABINOVICH first and later with IVANOV and

I had been told that he was paid $25,000.00. o N .

Now, did SCHWARZ, RABINOVICH, give you this assignment? }

No, this was the fellow that I had contacted after that
a.nd that was where all that confusion came in—was it last night or’
the night before—about who SCHWARZ and RABINOVICH were, and we
decided they were the same person. I knew him as SCHYVARZ; FLOSDORF .
knew him as GEORGE RABINOVICH.

This was the letter that I was supposed to give Dr.
FLOSDORF to read and I was supposed to get it back,

You were supposed to get it back?
Yes, and that's why it's here.
Did you show it to FLOSDORF? Did he read it?

If I was supposed to give it to him, I did.

to him?
I can't recall specifically, but I must have, otherwise it
wouldn't be with this card. This places it somewhat later than I
thought, 1542.
Places it even later than that, doesn't it, Tom? Obviously,
if he dated that letter in ‘Russia on May 7, 1942, it was sometime
following May 7th before the letter got to your contact, to you, and
then to FLOSDORF.
Yes.
Who was your contact at this time, Tom?

I a» sure it was JACK.

Can you recall specifically whether or not you did give it '.'-',-,; = :

- . -5 —mem

3 - R I et omn ; > - YIRS e ™

M A e T T cee AN 2w T e e AN ;«;,f" Lxer l-r WM
-:;wa—’- “\‘TV"N "-'A-’U‘v"‘ "'” 5 =3 ‘:'l.o— Y o ~ =

"' P PR AT ot "‘""‘.b.*n‘\ 7 b‘m‘* g_\'

{-‘\p




Qo
A.

Q.

A.

Q.

A.

but that is my recollection.

!
o
3 - JFM . l
JACK gave you that letter, did he? i
Yes, that is the only way I could have gotten it. It was ¢ - =-° | f
to0 show to Dr. FLOSDORF, probably to identify myself to him. IRRTAT Y
And to the best of your recollection, you did show FLOSDOBF . --';‘.f
that letter? D
Yes. L th
At which time you asked FLOSDORF specifically if he what?. - o E
: As nearly as I can recall, I asked him whether he would i
continue to work with the Sonet Union on the same basis as he had - e Lo}
with RABINOVICH. o
And what did he say? R
He indicated that he would. I don't know exactly his words,

¥iell from what he said to you, dm you gather then that it
was a legitimate dealing or an underground dealing?

My impression was that it was legitimate, although that
doesn't mean anything because I wasn't told whether it was or not. vt s

When you wrote the notes on that card, did you write them - 77 . |
as JACK dictated at the time, or did you write them later? SR S E
!
;

No, he wouldn't have permitted that. I had to write them . " .
before I forgot them. I was never supposed to put anything like
this in m'iting" : -0

Not even the address of the person whom you were going to. ‘see?;“
No, I was supposed to memorize it. » a -

Can you recall at this time how you determined that Dr. SCHWARZ,
whom you knew, was Dr. RABINOVICH?

The only recollection I have is that when JACK told me to SN
contact FLOSDORF he told me a little bit about RABINOVICH!'s personality - . -
and his characteristics and so on, and I told him that I thought I had
probably known the man but not by that name. The whole incident is
quite vazue in my mind right now. In any event, since the name he had - -

~
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Q. " How do you happen to bhave it, Tom, if you wrote it for A L .
PETERSEN? Is it a copy of the one you gave him? St Terat

<4
v

b Calg
.

A. Yes, that's true. , BRFEE ;

[REREREN

Q. I call your attention, Tom, to the last paragraph on page ~ . =17 . ¢
3 which reads, "Joined FSU and later CP, Fall 1931; started to work U
for National 0il Products Company, Spring 1933, as Analytical Chemist; .- .0 < !
made Research Chemist, Fall 1933; dropped out of all radical activity -:.. < - -
(CP, FSU) because opportunity was present for obtaining technical = . .uj- 57
information of value to the Soviet Union." That is the reason that = "~ -~ ¥
you dropped out of the Cormmunist Party and Friends of the Soviet Union . :-.' -
then? PR

4 v Lo E

{

|
A. ’ No, that isn't the true reason. That's the reason I gave him.’ . i

r

s

I T T v
..:JI' FR et el 7 ;rv—‘_',_;'f—nv_«,.

The true reason is that I wanted to go to the Soviet Union.
Q. You don't state anything in here about going.

A. Because I was told that I would have to work awhile with .
him before I could go. In other words, I was Jjust playing ball with -
them, that's all. -

Q. On Page 2 you make reference to the Liberal Club at Penn »5. i
State in 1927. SRR

a. Yes, that was the club that was chartered by the American * ~“*''u§-- -
Association for the Advancement of Atheism. ) TR

C et
Q. You state also that the club was composed of radical students.":".‘_ -:f{. *r

fara

A. More or less.

Q. You mean Communists?

.
N, T

et L e L adeatn bl

A, No, because I don't think any of us knew clearly what a

- ~Communist was in those days. It was composed of students which were
somewhat familiar with the writings of MARX and so on, which is quo.t.e
a different thing than beinz familjar with the writings of LENIN.
In other words, t.hey were SOClal'LStS- I never had a clear picture in
my mind in those days as to the specific difference between the
Socialist and the Communist philosophies. I didn't find that out unt:Ll
much later.

Q. Tom, why did you change your name?
A From TASSO to THOMAS? | BRI
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given me was RABINOVICH, and since the name SCHWARZ bad given me =
- was ROBERT, I think that in the course of the discussion that we ST
. concluded he had used the name ROBERT because RABINOVICH means sl
: ROBERT's son in Russian, and that he had just taken that as the ARSI
;o first name and taken SCHWARZ as the last name. A
h.¢ . :5 ;EJ_".? ‘ "-'
- '..-‘ Q. Did JACK discuss that with you at that time? e
i "A. " Ve discussed it briefly. : o n
L . T : i
. FR Q. . Go ahead. ’\ f‘
: Ao He didn't know definitely, as I recall, whether I had known . -

SCH‘YM?Z or not, but I think he asked me if I had and his description
of RABINOVICH fit my description of SCHWARZ, so we concluded that they :

must have been the same person. <
Q. Tom, in connection with that trip and this address book,

you have the address of a Hotel Adelphia. Would it be possible that
that was where you stayed when you came down here to see FLOSDORF?

Joger .

A. It's possible. : R

Q. Does it bring any definite recollection to you? - :.‘

u»z- Sm e e
LN N

A, The only recollection this brings to me is that I made this i e
memorandum one time after I had seen an advertisement of the Hotel .
Adelphia, that they had air-conditioned rooms. I think someplace im - ~°|
some of my other notes you may find specific references to places ST
that have air—conditioned rooms, because on hot, humid days I suffer :.-. >
quite a bit and I thought, in case I ever travelled, I would Just keep AR
a memorandum of the hotels that have air conditioning. That is all . - ©7 *o5
it really means to me. It has no connection with this stuff. L e

PRI . [ v -
T ey, N L ol ' . SR
e e RT e, W LT e s b L e

Q. Two sheets of letter-size paper with handwriting.
A. This is my own autobiography written for PETERSEN. : o .
Q. When, Tom? S
A. Shortly after I was brought in contact with him. He wanted
to know specifically a lot about where I had worked and so on and L
that is why this is detailed. R
Q. Is all the information set forth herein true, Tom? ' L
A. I think so, yes.
e
<
3.
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‘Did he ever say? ‘ ' o

He never said specifically.

Did PETERSEN tell you exactly what he wanted in thisnemorandm?i '

Ve

I believe so.

In other words, everything in here is in here because he
told you to put it in?

- 320 -

Yes. . ‘
This is the type of thing that he wanted in the memora.ndum, ;
such as your ancestry.... R
_ Yes. oo
Your parents, date and place of birth, all your employments?
All of those were most important. )
4Al]1 your education?
Yes.
And your reason for desiring to work with them? .
YGSQ ";-.‘._
? .A‘
Why would he be interested in what you did summers and after . -
school when you were in high school? . C e
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3 '. Qo Yes. l’
."" 2 . ‘ i ’.\; A
;‘ 'i;ij. A. Because it caused too much corment, too many wisecracks. SR o E
s Q. Is this the type of biographical sketch that it was necessary b {
A for you to submit on HELLER, VERA KANE, and HARRY GOLD? 2o
WE A Thatts right. Ceeipdnl
3 Q. Do you have any idea what FETERSEN did with these sketches .. .- %% ..o L
B after they were submitted? ‘ . PTG b
I don't know. I presume that they were ultimately sent‘to ;
the’ Soviet Union. R
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photography something you developed after you wrote out this sketch
and after PETERSEN....

A, Definitely not. I had that interest right from the beginning.
If I get interested in anything at all, I go the whole way in so far
as it is possible or practical.

. *—-1—»""...
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| | . _
A. He wanted to know every place I had ever worked, presuma.bly T
- to know what sort of skills I might have acquired. Of course, this ’ :'. e
r buginess of workingz as a photographer's apprentice was quite mterestipg . ;._'""“:;‘_‘-'-_;.
to him. P
- . PR REEEAE
?.-_'7: Q. Did he comment on that? Coe .
‘ Ao Yes- . "" o
2 Q. What was his comment? " -
e A, . He asked if I had kept it up, the hobby of photography, and ~ "'-;‘.' T
o I told him I had a cheap camera ard I didn't do much with. I think - .. .. 0
" - that was the basis of his giving me a Contax as a present. He said @' =~
. it was a very useful thing. i m
Q. Was it true that you hadn't done much photography" I thought - _; "
that you had a very lively interest in it. .
A. Wwell I did but I didn't have much opportunity to practice it.:-
] In other words, I think you will probably find copies among my stuff .~ ;. . -
: | . of almost every picture I ever made and you won'i find too many of them., . .
i Q. Well you have a great deal of literature here on photographic. . / .-
i equipment. ..
A. . Yes.
3 Q. Good cameras, developers, all the refinements. .
. A, That is personal interest. ’ co
: Q. "My point is, Tom, is this interest in all the refinements of ‘ ’
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Q. I hand you, Tom, a membership card in the Socialist Workers
Party. Is that yours? \ ) '
A. That's right. . |
Q. VWhat name did you use? P
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A. TO¥ JONES. This is Socialist Werkers Party Membership Card ' - A
Number 3654, name TQM JONES, admitted charter, E. BLAINE, Treasurer. : .- N

Q. That do you mean charter member? : - ' , :
A, In other words, when the Socialist Workers Party was formed. ‘
Q. Was that E. BLAINE, Treasurer? IR
A. Yes. Now his correct name was not BLAINE but ROBERT NAGIN'._.;«‘.’J'-: ’ :
Q. . Tom, this card indicates seven dues stamps for the year _‘,-_(:. f-'" "Q_: : '

N 19h1 D:Ld you continue to be a member after that period?

A, I think that that was when I began to lose mterest. in the
Trotskyist movement. N
Q. Does each dues stamp represent a one-month payment of dues? -
A. ‘fes. e o ;
i . . Tt !
Q. Vhile you started to lose interest at that time, you did - . .
not drop out at the time; you continued to remain in the SWP? N
A, No, I believe that that last dues stamp would :Lndlcate .
about the last meeting I attended. . :
Q. Tom, here is a 3" x 5" card dated July 23, 1940. Can you: - . '
tell me what it is? _ BRI
A, Do you want me to read it and explain it for the record,qr what?b ;
,;i Q. " Go zhead. .
A. " Jaly 23, 1940 :
"Dear Friend: . - ‘ a-.:- '
"@3ill you be so obliging as to inform HOLLEY today that the e
meeting of our club will be at ANDREWS* home, 132 Warren Street, at Ten e
8:00 p.m. this Thursday, July 25th. A new EC is to be elected. Tell .: .:i:" ™ |
him to be present, please, and be prompt Inform your roommate too. SR
Cheerio. sl
NLAURIE" v

R R x} Y St
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Q. Vho is HOLLEY? - 3
A. HOLIEY is the Canadian that I referred to last night. S i
Q. GEORGE SCYTHES? U
A. GEORGE SCYTHES. . .

f
E
Rt
Q. SVWP Member? :’jf_." :jl_‘ {
A SWP Menber. LR ;
T ANDREVS? o o
{

A. ANDRE!S is one of the members. I don't know just who that :
could have been. I don't recall now. ’

Q. Is ANDRE//S a Party name? o - ;
A, Presumably, so I can't recall Just at this moment, although ~ . - L }

I will probably remember later. If I could see those cards that - < ~.%
you have, I could undoubtedly tell you right now. Do

(At this point BLACK reviewed a set of 3" x 5¢ eards.) . . -

o——

I don't see anything here that refreshes the name ANDREWS, "~ ‘fy‘ L
although I have a vague recollection of the fellow. I think that he ... ...
was one of the fellows that dropped out later,before those cards. P .' ST

Q. ANDREWS lived at 132 Warren Street, is that correct? '
A. Yes. < BESEE

i
- .-
¢
B - » "
. o 3
H S
- « ~ar o - .
— e e g—y——

Q. What does MEC" stand for? L
A. Executive Committee. S

Q. Who is LAURIE? e

A. LAURIE is a woman. I just can't place who it was. That is . .
an alias; it isn't the correct name. I Just can't recall who IAURIE is.*

Q. Well, would LAURIE be an officer of the branch, since she is ../ "7"
setting the date for the notifying of the meeting? C

S
A. Not necessarily. This sort of thing, the mailing of cards -~ =" 1}
A e .y
. S '-L‘“
S . }
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and so on, was generally assigned to whoever had the time to do it.
Who did they refer to when they mentioned your roommape?b

That's CHARLES }. FREEFIELD. He had been living with me -
since the time I was discharged from the hospital.

This refers to an SWP meeting, does it not?

Yes.

the evening recalled to my mind this event.. On one occasion, PETERSEN
had threatened me in the following manner in order to get me to carry
out his instructions. He told me that I was scheduled to become an
important factor in Soviet work in this country and that perhaps I
would get his job or the job of his superior if I would learn to carry
out his instructions. He told me that one reward would be that I
would receive the Order of Lenin, the highest award that the Soviet
Union offered for service. I told PETERSEN that that was not exactly -.
what I had in mind as a career; that rather I wanted to gain a certain
amount of security in this country so that when I reached old age I
would be able to retire without any financial worries. His threat
consisted of telling me that my old age would be adequately provided
far if Y followed his bidding; that when I was too old to work I

He then pointed out that traitors to the Soviet Union never reached
old age and so they didn't have any worries either. s

A few weeks after this threat, I visited VERA KANE and she
told me the following story. Some Communist acquaintance of BUD COOK -
had asked-him to obtain a revolver for them. Instead he had stolen
a machine gun from a racketeer of his acquaintance and this was turned
over to the Communists by COOK. They then had the problem of disposing -
of this gun because they couldn't use it. I believed at the time that
this story may have had some ccnnection with PETERSEN's previous threat.

I have 2 number of clips of paper here with names and
addresses typed on them. Can you tell us what those are, Tom?

These are the wrappers from the mailing lists of one of
the Trotskyist publications. It may be either the ™yilitant® or it
may be one of their other magazines, "The Fourth International™ or

were not Party members and who were to be contacted to see if they

_. ® u.m ".}f";;i; L

PR TR N

After I got home last night, I recalled an incident which - .. % i
may be of some importance. The discussion that we had earlier in S :‘»

would be retired in Moscow and have nothing further to worry about. '73fy

whatever it is, something of the sort. These are subscribers who Aggf
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Q.

A.

would become Party members. This was a common practice. Whenever
they got a new subscriber to any publication, they would turn.the L
name over to the Party Branch that was nearest the subscriber and Pem o

see if they would join the Party or if they would contribute money.  '.:

Tom, did you go to see any of these people? N

Yes, this in my handwriting, CHARLES COMMINI, 1321 South
Clinton, .Trenton, N.J. The notation in my handwriting is ®nobody -
home."” The date is 11/9/37—"to be contacted again." This was T T

done one Sunday with GEORGE SCYTHES who drove a few of us to Tremton =~ vy ' -

and apparent.ly this is the only one I visited and he was not home. S
There are a couple of other notations. One ROBERT ALEXANDER ”"'.--f B
has a notation "Clarity." What does that mean?
That isn't in my handwriting and I don't know just what it
could mean.

This note here, "lLeona Callites," would indicate that these .. . .-
were subscribers in Leona to the "Call" and since the date is 1937—that
I think is before the split with the Socialist Party——we had the list - L
of the 'subscribers to the "Socialist Call" and they were visiting them  ..°>. "
to see if they weculd go with the Trotskyite faction. I am only guessing .- " . °
but it is a probability, that's all. T
R X

- >

S Bata 2 adl aeasiReRIE I
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Q. That you went to see if they would follow the Trotskyite o
faction in leaving the Socialist Party since these were just a mont.h I l
prior to the breaking? Come T t
A. Yes. A
Q. "~ The letters "EX" and a number, is that some reference to {
the expiration? ~ '
A. Yes, I believe so. ?
Q. ithat does the number mean?
A. I really don't know. That probably is the date of the
expiration of the subscription.
Q. Is that your charter for the Liberal Club?
A. Tmt's righto ) . g‘ &
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A,
Q.

A. -

A

That is the one you referred to in your biographical sketch?

That's right.

Who else was active in the club beside you and HELLIER? =

I believe there were about ten members, not many more aszay
A fellow by the name of KARL J. DAUBER; JACK RUTH; KAMINSKY, I can't
recall his first name but his nickname was DUKE. .

DALALIEN or STEINAUER in it? | W T

STEINAUER?

No, that!s all I can rcmember.

Did that club prosper up there or did it eventually fold up?
It more or less prospered for a year or so afterwards, I think

We, as I recall it, got NORYAN THOMAS as a speaker and later it was
more active because it recruited a fellow by the name of DON LEE. = -

Vias that good? L emaifnate .

It was good for the club. He was more active than HELIER

and I. He was a better organizer and he had more interest. .

Here's a sheet headed, "Appeal Mecting, August Lth.®

.. I was secretary of the meeting and this is the minutes. It
is in my handwriting.

An S0P meeting?

Yes.

What year, Tom?

Gee, I can't be sure.

It was a dlscussmn on Spain so apparently it was the la.‘be
thirties, Tom.

Yes, apparently it must have been the late thirties.

* | - 326 -

i

No, I was going to say DALALIEN may have been but he wasn't.,

e ——————— ey

. g

~

o
.d/"*‘, ‘qvw‘cv ‘-‘-u '.’E-\.;
WV*«—;“T-&W;# -,; '\-”j'ﬂ' J,-ﬁ < A e’ NN . M\-’“’a‘*""m Jes i -vﬂ,”

_~<..—‘

. Ty m =t N ..n,,.c- *

".I:)h“"v':‘. oWy 4 x5 N ‘ J’
AR Y “'f*{ .’1 x“;‘?‘d"")""\ "r"‘ 'C Al -
I

e

-y




Ml Lot

0\
N

- ) L2
Rt aen) o

Hatha e
DD R 4
. . . e

e 24

Q.

A,

Q.

A.
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Raising money for the publication of the "Socialist Appea.l?" : .

Yes, the "Socialist Appeal' wasn't the SWP. It was when
the Trotskyites were still in the Socialist Party because the "Social:.st
Appeal" was the organ of the Socialist Party at that time.

It would have been August 1937 then, wouldn't it? |
Yes, it must have been August 137. ' LR
Are you sure that was the minutes of the meeting, not ...

p0531bly a report to PETERSEN? SLRRCIRE
No, it couldn't be a report to PETERSEN. _ o
It happens to be on the same type of paper as your b:.ograph- e

ical sketch.

Oh, that doesn't mean a thing because that is the type of .

paper that I had at the time. Let me clarify it in this way. In the
Socialist Party there were two factions and whenever there was a
meeting of this sort where both factions were present, each one
would take their ovm records because a split was pending. This .
wouldn't have been of any possibly interest to PETERSEN.

S

Here's a newspaper clipping bearing a pencilled notation
tiyorld Telegram, 12/30/36" and the hcading is "CUSE Linked to Red
Inguiry." Can you tell us why that was of interest to you, Tom?

Somebody gave me this clipping; it must have been VERA
KANE. The reason that I never clipped it is that I was never a rea.der : .‘
of the "World Telegram."
neatly along the lines or I tear it out for neater clipping later. _,‘ ‘
The notation "World Telegram, 12/30/36" is in my handwriting but the
clipping was given to me and it must have been by VERA KANE. She
had a habit o.f.‘ clipping anything that would be of interest to anybody,

no matter where she found it, and giving it to them.

Why did she think that this business would be of interest

to you? )
I don't know, she probably wondered if I knew CUSE.
Did yéu? * :
No. |

- 327 -

Secondly, when I clip an article, I clip it . <’ ﬁ
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A.
Q.
A.

Why have you retained it?

I retain everything, almost. The stuff that I collect is A K
generally tossed aside and never thrown out. I very rarely go through ' ... ...
anythinz to sort it out again, just keep it. s t;‘_‘-:*'j‘:‘.;

What about the people that are mentioned in the 6lipping s '
BASIL DELGASS, former Vice-President of Amtorg? oL
No, I don't know him, " T
What about MAKHNIKOVSKY, head of the Soviet espionage system 3
in the United States. ‘ . R
I don't know him.
Do you think that is one reason that VERA KANE may have cut - :
it out and gave it to you? _ el R
Possibly.
Did she know that you were mixed up with the Soviets in . .. .- -
December of 1936? : ot
Yes. ‘ % '
Did she discuss this with you? _ e ‘.

5

I think she must have but I ca.n't recall the incident specifically
I am sure that she gave it to me because she was in the habit of reading
several New York daily newspapers, one of which was the New York "World -. -
Telegran." I was not a "World Telegram" reader. o

tell surely, TOM, there is some specific reason why you retained
it all this time.

The reason is, as I explained before, I have a habit of
collecting a lot of things that are given to me but I am a bad clerk.
I throw them in piles and they don't get sorted and nothing is done -
with them afterwards. This is one.of those things that wouldn't
have been of any special interest to me except from the standpoint
of curiosity and I wouldn't have discarded it necessarily.

Did you ever hear of the Vimalert Company, Ltd.?

——— e -
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Q.

A.

Q.

A,

Qo
A.

._\ﬂ.' .:’

R Fand
"

No.
Do you recall this particular inquiry by Congress?

I didn't recall it until you gave me the clipping. I was

in no way connected with it. I didn't know anything about it.

Did you and VERA discuss the possibility that either of

you might have known MAKHNIKOVSKY, who qas mentioned in the clipping?

That is possible.
Don't let me suggest it to you, Tom.

Well I really don't know. This doesn't mean anything
to me at the time. It is one of those things that—I have a lot of
stuff among my possessions that doesn't have any significance.

This, incidentally, is the only newspaper clipping among
your effects and it does seem rather pertinent.

Only to the extent that it is one that somehow got in this
box of stuff that generally I don't keep things of this sort in, itts
true, but I do keep literally thousands of clippings from technical .
journals.

True, teéhnical subjects, but this isn't technical. This

article states that the Congressional inquiry involves sending planes i”* b
and airplane engines to the Spanish Loyalists and it was pointed out ,;ld;h: _

that DELGASS, former Vice-President of Amtorg, testified that a man
named MAKHNIKOVSKY, in charge of the Soviet purchases of military

material in the United States and head of the Soviet espionage system - °

in the United States, worked on the premises of Amtorg.

VWell, perhaps VERA knew this man, or perhaps she wondered
if it was PAUL PETERSEN. Now VERA would clip something like this
to give to me because practically every time I saw her she had a
clipping of one sort or another.

Did VERA know PAUL PETERSEN?

I can't be sure; she may have. She could have, but I can't

recall that she ever met him.
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Q.

A,

Q.

Qn
A.

A,

Q.

A.

, ‘.,_‘ - - L -

16 - JM
Well you say she was wondering if MAKHNTKOVSKY was PAUL = /.- ;{,}:_'.
PETERSEN. LY
Well yes, I would have told her of PAUL PETERSEN at one - N3 :‘2{_,.

time or another. . A

We had an earlier reference to a Vice-President of Amtorg
in this FLOSDORF material, another name, IVANOV.

Yes. .
Is there any connection there?

I don't kmow anything about IVANOV except the information

that was given to me. SRR

Well it is at least a comcldence s two references t.o Vice-
Presidents of Amtorg.

Well a coincidence only in this sense; that one of the chiei‘

functions of Amtorg in this country was espionage work. T

Do you think that is why VERA was interested in it?

Quite possibly. In other words, certainly all of the espxonage
agents didn't originate through the efforts of Amtorg, but a great “
number did. Some were recruited from the Communist Party with presumably:
little or not any connection with Amtorg, no direct connection that is.

But that is all the clipping means to you?

That is all the clipping means to me at this time.

Here's a receipt from Fotoshop, Tom. You will notice there
that the handwritten date for the receipt of that money is September 9,
1940 amd on the top of it, evidently made by the cash register, the
date is September 9, 1939. ithat is the story on the whole thing, .
bearing those dates in mind? ’

I am only guessmg, but my guess is that either the date

was off on the machine or the clerk made an error and probably the . )

number must have been set wrong on the machine. In other words,
the error is not due to my end of it. v

I will tell you what this is. It is quite innocent. I took ot o

a course offered by the Fotoshop in a school they ran. It says, "Balance ~

Paid For on Course in #ash-Off Relief Process." That is purely personal .

R Sy~ -
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and I went to the trouble of leaming how wash-off relief prints were
made. That is color printing made by the wash-off relief process. B L

Q. How long a course was that, Tom? ; -
A. It wasn't a course in the true sense of the word. It was’
| B private or semi-private instruction. Somebody working in the .

laboratory of the Fotoshop would give you instructions in making w:ash-A Y R
off relief prints at that time if you wanted to pay the $30.00 or i S
whatever it was. In other words, this has only to do with a persona.l e

hobby. K
Q. Well was it 1939 or 'L40? T DA
A. It mst have been 1940, because in September of 1939 my ‘ -:;: R
arm was still not functioning as it should, quite stiff at the elbow, -~ :
and I probably wouldn't have been able to do much in the way of Lo
manipulation. ) .
Q. Here's a smallhlack, leather address book with about six o T
or seven addresses in it. All of the people in there, I think, you Tt e
T have told us about. Tell us more about them. S L)
A, Well, CHRISTMAN, L.J., 605 Pavonia Avenue, Jersey C:Lty, N. J., ’., J
he was the Director of Research of American Cyanamid . . S
Q. Well now, Tom, when you told us about contacting him for . .
MARGOLIN, you said he lived near you on Sipp Avenue. . R
A. That was my impression. Apparently I was wrong. Pavonia i_:fff" -;
Avenue and Sipp Avenue are not very far apart. They're in the Journmal- - <, {4
Square section of Jersey City. In view of the fact that I have - ;' R4 s
CHRISTLAN's name here, the date of these addresses must be the time -« . - -
I contacted CHRISTMAN for MARGOLIN while I was still a member of the - .. :
Communist Party. ' R
Q. _ That would be then around 1931 or '32? 3
A. Well, this probably was 1932. :
. ;
Q. Are these all in your handprinting? - Ll : i
A, Yes. ‘

BARRY GOLD, 2540 South Philip Street, Philadelphia, telephone © -
number FUlton 2124. This address probably got in the book the first -~ ..

i
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time J went to see HARRY, which would have been after he left the.
job at Holbrook to go back to Penn Sugar.

Q. Which would make it some time early in 1934?

A. I believe so. In other words, this book is not for ome
year, naturally. :

The Hotel Adelphia in Philadelphia, as I previously exp ed; )
probably is a hotel with air conditioning. That is all it means to me now.

Q. Since the Hotel Adelphia is not air conditioned, what do you :
think it means? e
A. It probably is the hotel I stayed at when I came to see
FLOSDORF .
Q. You came to see FLOSDORF, I believe we agreed, in 1942.
A. Yes. ‘ .
Q. | Vias this book maintained all that time? |
A. Yes, it must have been. " :
Q. How about the Hotel George Washington, 23rd and Lexington™ "~ ~"~"~ “ h
Avenue? , S N
A. The Hotel George Washington at 23rd and Lexingtoﬁ Avenue is ’ ‘

a hotel I used to stay at frequently when I went to visit VERA KANE.
Sometimes we would talk until five or six o'clock in the morning and

I would be too tired to go back to Newark, so I'd stay, there. That

was when VERA was living at the Hotel Carteret at 23rd and Seventh
Avenue. In other words, I'd just go across town, still on 23rd Street, -
and get a room there. The reason I would stay at the George Washington
rather than the Carteret was that it was a good hotel but the rooms

were cheaper. It was a hotel recommended by VERA KANE.

Q. When did she make that change? What is the period of those
addresses?

A. 361 West 27th Street was the period when she went to live
with HENRY and AUREA BROWN. I believe it was immediately following
the time when she gave up her apartment at 335 West llth Street. I
am not quite sure as to the date of that. When she left the BROWN'!s
she moved to the Hotel Carteret at 23rd Street and Seventh Avenue...

i
-

e g mr e . s iy o

~
- 332 -

- e Lt . T - S - SR PSS T
—r "‘*"'} = o o ;\r R k_ g ""P"‘\’ z’»;_..;.';;n.-‘ -r-\w Jb-{‘#.-ecﬁ *""‘
hn’-ﬂl.h Y 'I-‘ Londes by -.

o it 4 .,n; “(""“'\S e eI sl ,&{V\d‘ 'W&'W -’W 4 Xa: J..at‘-—.

- -




9 -0

Q. . Under that there is a pencil notation, "208 W—23." What
is that?

A. That is an address, 208 West 23rd. I don't know what R
the address 1is. : R o

AR

Q. Did she ever live there?

A, That may be the address of the Hotel Carteret, that is, the . : '
street address. I don't know. It doesn't have any meaning to me now e ¢

anyway. : ‘ Vi e

+  Next is M. MARGOLIN. - o)

Q. Tom, I'd like to ask one question. VWhat is the significance *. .
of this little book you kept? 1In it was the name of CHRISTMAN and et .
MARGOLIN. You introduced the two of them together. MARGOLIN you ' -
believed a recruiter of agents. CHRISTMAN you believed willing to
furnish information. GOLD is an admitted Soviet agent. VERA KANE o T
1is a questionable figure. ST

A. VWell it is just coincidental that they are all in this
book. This is an address book and it isn't any more or less than A
any other address book. I mean, it has no special significance N
except it is just a place where I just happened to keep addresses.

Q. But yet we have these particular ones only in this book o |
and no others. . B N
A. That is just a coincidence. In other words, I never kept ~~ " .-
a specific book for contacts of any kind. These are people I knew. = ..~ - ’
Q. "~ Did you really know MARGOLIN? |
: IR
A. Yes. :
Q. - Very well? '
A. I didn't know him well but I knew him.
Q. Now can you recall why you possibly have the name Hotel . _g
Adelphia down there? :
A. It doesn't mean any more to me than it did before. R
. - % {
Q. Did you arrange any meets or meet anyone at the Hotel Adelphia?.. ™ }
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this thing is concerned.

vocabulary and he

3

He picked up a couple of highpowered words - =7

and he wrote them down because he always thought I had quite a - SR ,
probably wanted to show me that he knew a few too. = . !

- R t

20 - JFY E -
A. No. ) _; oo ; :
. : T : o
Q. When you cane over to see HARRY, did you stay at his house? - !
’ ':'.'..; '
A, I don't recall ever having stayed at HARRY's house ovemight, _ LeE
although I am not sure of that either. I don't think I did for the - *:.: " =
reason that,in those days at least, HARRY's home was always prettiy e T
cromiecd. He lived in a small house and they didn‘t have room to put - -/ -.-"..
up guests. Mol
Q. - What about the names and addresses on this piece of notepapex;? I T
A, The telephone number and the name RONDELLI doesn't mean . : N : |
anything to me either. PR
Q. The initials at the bottom? RS
A. W.E.M. is WILLIAM E. McGARRY, who was an employee of Nopco . -~
. at the time, and I think he still is. It means nothinz as far as

Sl DR e S I

It has no meaning other than that. : e
Q. Here's a Communist Party Membership Book Number 6878. - - - . !
A. That's my membership book. ' |
Q. And what name were you enrolled as a Party membex;, Tom? . - -'J;::;;', ':‘"5';.': i
A. HAROLD L. JONES. R
Q. - That was your Party name, was it, at that time? .., . i
A. At that time, yes. T
Q. Does tirat book indicate when you joined the Communist Party? -
A. Yes. Somethinz has been crossed out.. The date is 1932 but L
the month was crossed out. (Months April and January appear in the coom T
book crossed out.) I didn't cross that out but I think there was some .- T
confusion as to the exact time when this book was made out. L.
Q. This book was issued to you January llj, 19337 R
A. Iesl . . :‘:}f.“ ‘-
v )
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2 Q. And bears the signature of REBECCA GRECHT and indicates : - - b
that you were a member of District 1L in Jersey City, N.J., Section .- ok
i Number 3? IR 1n_h-z‘t
.- v - \ . -
- \é . B I L A‘ ; , F.
g ¥ A. That's right. _ o TR

‘ Q. Does this also indicate that you paid dues to the end of . - -:
June of 19337 - e 0T

A. That's right. | SR,

Q. i Would that be the time then, Tom, that you dropped out of . % .
the! Cormmnist Party? A

Ay T

A, : That's right. Not necessarily the exact time because sometimes
dues were paid in advancc. -

Q. Well that would indicate about when you dropped out.

Ac YGS- : » N

A1l right, Tom, since you're tired would you like to resume
this tomorrow night?
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The interview with Mr. THOMAS L. BLACK was resumed at 6:32 p.m. on June 30,
1950 in Roam 517, Philadelphia FBI Office., The interviewing Agents were SAs
RCEBERT W, HOLMES and WILLIAM B. WELTE, JR. .

Q. TOM, you are here again at your own request and voluntarily, to contimue
the interview which we were conducting last night?

A. That is correct.

Q. Thig is a white L x 6 card with some notations on it beginning "Tuesday,
S. . si-h.I.l.u_, eth

A. S. S. VMITE refers to the S. S. WHITE DENTAL MANUFACTURING COMPANY from -
vhom I purchased some dental equipment at one time for bacteriological
use.,

PAp——

DRAUDCRF - was RUTH LRLITDO, She was the laboratory stenographer at NOPCO. .

Instruct. JATS about 1392 sample — This refers to samething at NOPCO. I
don't remezber vho JillS is, but 1392 is the number of the product they
made., It was used for two things: the silk soaking o0il and shampoo.

Q. iMat does the samp, mean after 1392? Ce

A, Sample. .
The Photo Shop Institute, 3:30 - That I think, I made an appointment far.”
color photegraphy that I told you about in connectlon with the receipt
from the Photo Shop,

E. K. Stcre -"Is Eastman Kodzk Store. The notation is that I wanted to
ask lr, KISNER about Eastman Kodak screens.

Q. KISNER is the salesman?

A. Presumably.

Wiednesday, iietal Frame at Fine Brook - That refers to the Ketal Frame
Aquarium Company, Pine Brook, New Jersey. They made me same special
aquarium for fish,
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CHARLIE at Verona Civic Center 6:30 — I don't know what that means now.

This fellow that was living with me, CHARLES L. FRELFIELD, he had 2 « « «
I dorn't think a job at Verona, but he was in Verona a while, I believe
thot it had something to do « o » it's very vague in my mind « « « but he
was talking a course in machine shop practice and he went to either a
Government schcol there or perhaps he was working there. He was in
Vercna for about a month.

P o T o
o e -

On_the other side - leave for Chicago, Thursdsy night late — This was . .-

the] Trotskyist convention,

CSVE — That is the Society for Visual iducation on, I believe, Ohio
Street or Avenue. They sell duplicates from slides.s I was interested in
getting their catalog and seeing their collection. :
Stopover at Philadelphia, Friday and see Irene + o o it isn't‘Irene, itss
Innes — INNES is the publicher of the Aquarium magazine and he has also
taken sane very teautiful colored photographs of tropical fish which are
publiched frequently in the Aquarium magazine,

Is he in Philadelrhia?

I believe so. I think that hets a publisher here.

Iié you meet hin?

No, I didn't because I didn't get a chance to.

How were you going to leccate him here?

Tnrouzh his magazine and the telephone book,

what is the name of the magazine?

The Aquarius,

Is that listed in the telephone book?

I think sc,.

TC., is there anything on this card wkich helps you to fix the date that
you made that trip to Chiczgo? :

: '!ll’ﬂd"ﬁ:u
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N Ae Yes, that was when FREEFIELD was living in Verona apparently, Nom, you E‘-
D can find out from him, it doesn't mean anything to mes I mean it doesn't. L
. fix the date definitely. e f,‘
. Q. Was FREEFIELD in Verona prior to his moving in with you? LU
A, Oh no. . ' " "1' .~ : :.i
PO ) ‘.. i ‘, ‘ 2
Q. This wes after he moved in with you? R
o A, Yes, {It was probally ¢ « S ‘-. t
TR Q. Did FBEEFIELD ever live with you prior to your accident? o ;;'!"
. Ao No. ; " ;;L
C , ; ,
: Q. Then it had to be after September, 1938 when you came out of the hospital? g SRS
: A, Yes, C ‘
: . CHARLES FREEFIELD and myself, took 8 course together in machine shop = .: - v
f-':?f'{ practice at Essex County Vocational School and then he went to Verona for © . ..
ks about a month. I'r not sure whether it was to work on a job or to take .= ' ‘i
s some special machine shop work there, The notation on the card, CHARLIE -~ ° . .}
b E at Verona Civic Center, 6:30, indicates that I was supposed to meet him B
ST in Verona. L e
2l E A . . ST
. A A PSRRI e
o | Q. Can you recall when it was that you took this course? : o s e
i fa Co BN
K A. I think it was 1940, So this would have to be 19L1 or 1542, between the ..,: @ '\ [;
LA time that.I had dropped the course and the time he was drafted into the ©. "' -~ :{
A1 Arzy, ' : PO
: P i1
’ . - M - : i
Q. Vhy did you have to drop the course? C i
A, Because I was the orly onc in the class that was not taldng it for the
murpose of warking in a defense plant and the class was overcrowded so : '
they asked me to drop out.
¥ias it about this time that you went to the S\P convention? e S
R I
“ppzrently sc, either that or + . « the dates are very confused in my A
minde 7The notes on this card will not have to have teen written all about %
the same time necessarily,. R
e E
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, Q. A piece of a newspaper page, apparently from the New 'Iork Times, no " '
date, with the names JEROLE BEN ASHER written on it. nh :
A. JEROME BEN ASHER was a member of the Socialist Viorkers Pértv. The news~
paper was just-used as note paper - it has no meaning. '
Q. Vias he a member the entire time that you were? . g L
Ao Yeg , T
Q. Vh ; did he do? Employment?
A. I don't know, ‘
Qs Is that his true name? I
Ae. I think so. o w0
'Qe V¥here dic he live? s
A. In Newark -~ I don't know his street address, _
Qe How did you happen to jot the name dovm here and save it TCM? )
A. I probably had an appointment to meet him someplace and that was just a : e
memorandunm that I had to see him. gL
oo
Qe Here's a Socialist Yarty membership book. . Tl sy
A. This is my membership book. o . !
Q. That information appears thereon TOK? _ -
A. Ly nzme and address and the date I jeined, January 27, 1937, signed
CLARA HANDELLAN, Secretary.
Qs I see it inaicates that your dues are paid from February through May,. ;
Why were your dues not paid after that? ‘ ; T
A. In the Socialist Party the dues collections were very lax at the time, I Y
may have pan.d them and not been given stamps, or maybe they weren't collec‘b—
ed, I don't knew, . -
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Q.

A,

A,

o o '

-y -

A L x 6 card with the name WWUENSCH, photocopy, call A. M. HILL. - " %
That's a notation I had made in connection with samething at NOPCO. e F
WUENSCH refercs to ROBERT B. WUENSCH. He was head of the Xaintenance crew = - .. i
and he probably wanted me to make a photocopy far him, Lo ;%-
“

Call A. M. HILL refers to ARNOLD M. HILL, with whom I made a 16 mm, film~ . - by
entitled "Sizing up Size." It was for advertising purposes for the TR o
companys e b {a
Al x card to which are pasted clippings from the Popular Photography L L";
magazime, of an article entitled, "Infra Red." S
As far as I know, that has no connection with aaything I did for PE‘P"RSEN. ~
It was in connection vith my hobby of photography. e
c
A page froa Soap Cazette and Perfumer, and pages 19 through 22 from the S L
magazine "Soap." Two sheets of paper headed, respectively, Colgates Shaving .~ b

Crean and Latherizer Shaving Soap, the latter dated March 10, 1932, e

This material has to do with one ol the reports that was faked far PAUL o
PETERSEN. The mazazine articles contained general information and the two.:
notebook sheets referred to chemical analyses of the products mentiomed - -
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Colgates Shaving Cream and Latherizer Shaving Soap. These analyses were _ c
probably made in comnection with my work at Holbrook Manufacturing Company - -- % .
because they are dated March 10, 1932 and I kept copies of the analyses ... 'L
from which it was possible to work out the formula which was' used later. .~ - - ¢
Q. In other words, the date March 10, 1932 is not the date on which you mad.e I ,[
the report? e A
Lo Lot
- o
A. 0Oh no. ' 'i
Q. TOM, who did you use as the source of information? S
S
A. I don't know now, Probably it would have been scmebody at Colgate, Palmolive, - - b
Peet. p .~ l
Q. Did you know anyone? o
A. No, not at that time, o . I
Q. How was this rcport received? “ﬂ ;
A. This sort of thing wasn't considered of any value at alle . Caas 'F
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A,

C.

A,

Q.

A.

Q.
A.

Q.
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Qn

A,
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How long a report was it? T Lk
I don't know, Prcbably two pages, written. 1 _
Handvwritten? ' | o i
Yes. o .
About when did you turn it in? L ;o
Probhbly it would have been about 193k or 1935. Ag A

Herel's a pamphlet dealing with the Minox Camera TOM. S

JACK asked me to purchase one of those cameras for him but at the time
he requested me to get onc, they were no longer available, I guess be-
cause of the war,

About when was this?

It was probably just about the time we cntered the war, He told me that
he had been looking at this camera in the photo shops but that he did not - °
want to purchase one himself, i .

Did he give you that folder? “e
I believe so. {'m not really sure but I think he did,
TOL, was JACK also a custamer of the Fhoto Shop? Lo

Cnly indirectly. You mean the JACK that contacted me? » N

Yes.

I don't think he was a cust.omer of the Phcto Shop because he didntt have

any interest in photography except in conncction with his work, He didn't = -
do photographic wark himself, He tirred it over to samebody else to doe- , .
He was probably shopping around for the camera because he was “amll:.ar ' :
with it.

Was it any more than a coincidence that that was the place that you were .
taking the instructions in photography? .o .

No, that was purely a coincidence because I uced to visit a lot of photo ' ;
shepse A

-3 - I

% - -~ - . T S T TR v A ‘.,Q, T 'N“-- 5-‘
‘e ﬁ-"‘"\’:' \-.--i“‘\‘“l‘._r x"‘i"u:_."\"‘- B LI L c A.. tﬂa ] ~a W "‘\ \.ﬁ-\-
- -r- '.‘b . ~ H‘\‘.. LR .‘\W’Ao‘,»-r. ,.“-.» T A l_ Py %: ); ‘ﬁ-

. -, P .’.t_-c"‘». -,,.ov‘aA P =% 3 < v'L"‘?‘-‘
Pe— — p—
N _:_? N S :-\,". IniT e L s

wy

A SEReectuand dhal bl

g ——

ey ——r————




Q.

7_mtp . -

. - . . CER
Ranid Aan . o adll o il

ER N

nThe Fourteenth of karch, 1883" by FREDERICK ENGELS, - On the Death of . "' ' °
KARL X4RX — This is not mine.

Whose is it?

(LTS e W

CIARLES FRESFIELD. His Party neme is A. JARNELL. That was the name that .. -
BREITIAN, the organizer, had given to him.

¥ —we—y -~

§ -
"The Cammunist Party - A Manual on Organization" — EREITMAN left that . -
at mﬁ apartment at one time. He purchased it far the purpose of getting - =~ -
pointers on organizing the Socialist Workers Party from the Communist e L
Party publication,

PAUL NOVICK "Palestine - The Communist Fosition on the Colonial Questionﬂ - ,
Probably mine, I don't Xnow, S

B
"Marxism and Darwinism" by ANTON PANNEKCEK — That'!s mine, . a . - ;
"Folitical Education - The Ultimate Aim" - I think that's mine, . r
’ . A~ L M }
"political Education - Chief Stages in History of C.P.S.U." —  That's noen i
mine, - s 2
"Dialectical Materialism" by V. ADORATSKY — That's mine. ) L
"The Life and Teachings of V. I. LENIN by R. PALME DUTT — That's mime, .- = & E
"The Social Revolution" by KiRL KAUTSKY — That's mine, . C !
N . . ’
Q. TOU, were .any.of these books given to you by any of the Soviet Agents? ;
A, No, as a matter of fact, if they knew I had them I would have been _ o
severely reprimanded, That sort of thing was never given, - : '
Socialist Library Series Volums 2 - GEORGE PLEKHANOV ®Art and Society", i
Three Arrows fress — That's mine. !
Q. What are the names on this envelope? |
o
A. This does not mean a thing, s
‘ . s
A note which indicates that in the journal "Science", July 11, 1941, Ty
volume 9L, No. 2429, page L9, "Preservation of Biological Specimens", )
Wiscbutyl Methacrylate Polymer ~~ This is a reference to something which ]
had been published on the general process that CHARLES E, SAWDO of the ... T
Department of Agriculture was working on. . '
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Q. A length of 35 mme film on a Kodak spool. The film is a reproduction ’f o é‘ 3
of an article on Penicillin published by the Winthrop Chemical Company,’ C L

A, This is one of the photocopies I made for JACK on the Pericillin project.

Q. ias that made to accompany the report on Penicillin which you turned over
to him?

A. I tlipk that it was made to supplement it. I'm not swure.

Q. 1Is tﬁrt an extra copy that you made for yourself? : j
io I mode extra copies of everything of this nature for myself,. : ‘
Q. Did rou devclop it yourself? ‘

L, I did.

-Q. And 2lso the copy that you turned over to JACK? ;

A. I did. ‘ ) \
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Q.

A.
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Here are a lot of stubs, Tom, for patent requests. Will_. .f:_= -_'.{'

you explain to us why you have all these patent requests?

Patents comprise one of the most important sources of R T &
chemical information. Any technical library undoubtedly has many ERER TR !
more patents than they have books or jourmals. In order to keep BT PRI S
up with the chemical literature, one engaged in chemical work must SEEE AT
constantly refer to patents. The easiest way to do this is to purchase .- - : " [ f-
a copy of the patent. Copies of patents may be obtained from the .~ " - g
United States Patent Office for $.25 apiece. T Mg B

l N w O (:4'
i Simply by mailing in the request? PR L

By just paying the money. - 'k-.

N I.‘ : . ;

You do it by mail? ' Doel

Yes. They are available to anybody that requests them. N Tk

I notice that most of these patents in this bunch here are "' -~ .° [é
194 and 1945. Are the great majority of these in your handwriting?- 7' =+ 7~ ' Pf

LT . 1

I think that most of those are in FASS' handwriting. ¢

What projects were you and FASS working on at that time? T

Well, we were worldng on the extraction of cholesterol from -. N 'C
lanolin, the production of thyoglycolic acid, the refining of tall s L
oil, the production of synthetic drying oils from tall oil and B -
miscellaneous products in general. These processes all involved =~ -3 - - 1! f

many steps on which patents have been issued. For example, there are * -

probably many patents on extraction processes, on distillation, on R *

crystallization and other so~called unit processes of chemistry.

I notice that in some of these at the bottom you have the
initials TYA.

Thyoglycolic acid.
On others CHL.'
Cholesterol.

Was this done during the period that you and FASS were
opcrating a laboratory in your kitchen?

Terag e -

. e v,

< e N
’ L
YT

SRS R SRt aettuly

Rl L N XV T L

Ad
s o e - v
b P T g 0 SRR
v .t PR [

v
QT

Padiiae S 4

-

et e

MU

i ol

LR
o ’ - < - -
; D e G R~
o 2

T S Setl

g

IR T - -
R S ~ P A oot e S8

N = e - L ¥ ST LT ) SO g T
S S " X ‘.\:“31. STt e Hem T T T
L el PN T, Nge " e, R e AN
I P iR N .*‘:A_‘..x-\‘;-{ﬂﬁ%.‘af

- o - e

b agham - 2 r TP - re




A ' . -
AT G
B2 2l it e TRY

."'\'

o 2- G Ll

. - ‘ o "

A. It started therc and was there up to the present. IET PR 3

Q. This is two rolls of 16 mm. film, Tom. Will you explain L ¥ [
what it is? It is entitled, “National 0il Products Company Presents,

Sizing Up Sizes."

A, Yes, these are copies of a film which was made for advertising ' :
purposes by National O0il Products Company to advertise emulsified c
paraffin wax for sizing paper. These films were made by ARNOLD HILL - - . .
and myself. Before the job was completed, the project was discontimued .~ RS
by the gompany so that the £film was never titled except for the main o

PURI
a1l

tltle.
Q. ; Did you tell PETERSEN that you had made this film? . ,
A. ~ Yes. : I‘
Q. What was his reaction? : 3:"" ‘f‘:'
A. He wanted to know how it was done, but he didn't want a -
copy of the film. . AN
Q. " Was it then when he offered to buy you a microscope and camera? ° t'.
A, I believe that is correct. I believe I already had the ca.mera;.::'.' -

I'm not sure. I think this was when he offered to buy me a microscope.

-. n
[ AR

S ———u T T e e e —pY T =t e
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Q. Do you have a movie camera? * N L
I ©
A. No, I haven't. C L E
Q. Did you at this time? HRGI A |
4. No, this was taken with the company's camera. They had ’ -' }
made other advertising films before. : o)
Q. This is a reel of 35 mm. film. You say you know what it is, - '
Tom? What is it? T
A. . This was the £ilm purchased by the Socialist Workers Party . K
from, I believe, newsreel photographers and, so far as I know, it :
contains movies taken in the Trotsky household after TROTSKY was PR
assassinated. These are the films that I referred to previously )
as being of historical importance. T
Q. Was VANZIER the head of a committee to retain these? How . .. ., b :
did he get them and why was he holding them? . ' e b
< § - 1 !
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| |
';f A. There was a comnittee formed to preserve all the records e K
of TROTSKY. This included not only film and still pictures, but also - - . " }-
r oy all original documents, original manuscripts, both published and : : -k
3 ! unpublished, and all other things pertaining to the life and activity .
Il of LEON TROTSKY. I believe that covers it, doesn't it? ._.,“.;..'; B
- ! . - .- ¢ i H
N : ’ . . o o b
E} Q. Why were they given to you by VANZLER? e
A. VANZLER delegated the parts of the committee work which had A

to do with photography to me.

Q. Why? Were you on the committee? . : '
A. - No, it wasn't really a formal commttee. It had been discussed
as‘a formal committee but the way it worked out, a group of people who .
were interested in retaining these things got together without being

e e e e R

delegated.
Q. Were you one of that group?
( A, I was one of that group. . :
f; Q. " Where and when was this that you received these films?
2, A. Well, the comnittee for the preservation of these materials . -
#a3 was discussed at the convention at Chicago that I attended. The Ce SRS
X material was actually received later. An announcement was made later AR
5 that material should be turned in by anybody that had it to the P
committee. Now these particular films were purchased at a later date. _ - . -:
Q. VANZLER turned these over to you for safekeeping? -_.'ﬁ{._.j-‘
A. "~ Yes. T
: A
Q. Now when did you leave the Socialist Workers Pa;'ty? : NG
4, I don't recall the exact date. I think the membership O
book would probably show it. i
Q. Your membership book shows last dues payment in the middle . ,
of 1941, Did VANZLER ever request you to return the films after you o
dropped out of the SWp? ;
A, No. . ;
Q. Did he ever see you after you dropped? k ,
3 -
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No.

Didn't anybody ever ask you? _ R

Nobody ever asked me. i

Did you ever make any effort to return them? : 4;.1_3‘1‘.:._ ., ', .

No, because I thought that if I had them, they really would
be in salekeeping. _-j,:: B

“
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¥hat was your purpose of retaining them? :;-; -

A

My purpose in retaining them was to prevent their destruction
by the Soviet Union. » S _;.“

NPT I

.

Did JACK Mnow that you had them? f.5

No, if JACK kmew I had them, he would have insisted that they
be turned over to him. . )

Dol camil |

Well that's what you think, -

. L
I know it. R
Did he ever ask you about films? N
No, but I know that the Soviet Union has been engaged for . f’ {
years in rewriting the history of the Russian revolution to leave . ‘

all reference to TROTSKY out.
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Another roll of 35 mm. film, packed in a wooden box with - ~. ..
wood shavings. This is a blue film, apparently foreign. Did you LTy
ever see this film? o '

AN
Nt ei el

>

P

sy

I have never seen-it projected.

ey

Where did you get this particular one?

v
N

: From the same source, VANZLER.

BRIV OoN

Who gave it to VANZLER? : . T

The story I got was that the Socialist Workers Party had ST e
purchased it; from whom I don't know. '
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A.

Q.
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¥hat is on this film, do you know? L L .'f-;}~:~f;;fi~~'-‘

No. I don't believe that the subject matter is the same .. ,
as the other. s

originated in Cermany and later became the YCL of Germany and I
think that the name was used here on various occasions in this country.‘_' .

Are you retaining this for the same purpose as the other o
roll of f£ilm? i A :
That's right. At this point, I don't care what the ultimate .° !
disposition is so long as it is preserved. SR ;
YPSL song book. . | , O
. AR Ty
That probably belongs to CHARLES M. FREEFIELD, ]
g -1 !
Spartacus song book of the Spartacus Youth League. a ;
Probably CHARLES Y. FREEFIELD's too. A
Vas that part of the SWP? L el
I don't know. The Spartacus Youth Movement, I believe, ~~ =~ .0 ° !
EEEEEEN ST P [ ]
_ o
A pamphlet "“Sovict Economy in Danger® by LEON TROTSKY, printeci : ;..
for the Communist lLeague of America Opposition, February 1933. ST
Probably mine. ' o T
Those are not the Stalinists,are they? LT .'
The Communist League of America Oppos'ition was the group B ;
which eventually evolved into the present Socialist Workers Party. - . ‘
A pamphlet "Programn of the Communist International.® ‘ ;
Thatt's mine.
A pamphlet "Down With War, Declaration on the Outbreak of
War by the Socialist Labor Party of America," New York labor News .
Company, 1939.
That's mine. S
A pamphlet "Professionals in a Soviet America,® by EVERETT \
NAGNUS. SR
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That is mine.
Which Party is this? L
Communist, I believe. A ‘ :
A pamphlet "The Soviet Patent Law," published in Moscow in
1931 by the Cooperative Publishinz Society of Foreign Workers in the
U.S.S.R.
That's mine. RN
How did you come by that, Tom? L )
Purchased it at the Worker's Bookshop, I believe, or at
another bookshop, Booknigk, or perhaps I got it at the World!'s Fair
in New York. In other words, it was available here.

A pamphlet "What Is Socialism, Free Lectures for Workers,
by ALBERT GOLDVAN s by Pioneer Publishers. .

That's mine.

nlittle lenin Library, Volume I, Teachings of Karl Marx,"
by V. I. LENIN, International Publishers.

e

Thatt!s mine.

What is that name on the inside corer?:

Oh, that's A. JONEL. It isn't mine. I thought it was.
Is this his Party name? ' .'. S

Yes. Originally he was lmown as JOHN L. as a nickname because
his friends associated him with JOHN 1. SULLIVAN.

Paper book "Socialism Utopian and Scientific,” by FREDERICK L
ENGELS, H. Kerr and Company, 1908, . -

That's mine.

"Value, Price and Profit,” by KARL MARX, published by Charles
H. Kerr, Chicago, no date. It has the nams A. JONEL on the inside of -
the front cover. '
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A. That would be his then. '

{
Q. "Program of the Communist International Together With Its -- E:
Constitution," Worker's Library Publishers, New York, 1930. ‘ I N

That's mine.

.

"Little lenin Library, Volume III, Socialism and War," by . ) ~.
G. ZINOVIEV, V. I. LENIN, International Publishers, New York, 1933, o e T
and has the name A. JONEL on the inside cover. S )

eIy

That's his. N ‘:_.4;._"5";_::;.

Paper book "Germany, What Next," by LEON TROTSKY, Pioneer .
Publishers, 1932, and the name A. JONEL on the inside cover. . Ca -

I3
w
. KR
e T g e e
o
.

That's his, L 'k

A paper book "In Defense of Socialism, The Official Court = e i’!
Record of Attorney Albert Goldman's Final Speech for the Defense, L
Infamous Minneapolis Sedition Trial," published March 1942 by Pionecer ATRAEN

Publishers, New York. _ <y

Probably mine.
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Paper book "What Has Become of the Russian Revolution,” by = = 4
M. YVOW, published by the International Review, 1937, New York. . - . o

Probably mine. ' LT

Paper book "Wy We Defénd the Soviet Union," by ALBERT S
GOLDMAN, published by Pioneer Publishers for the Socialist Workers C

Party. SR
Probably mine. B

A paper book "How Socialism Works," by JOHN STRACHEY, published
by Modern Aid Books, 1939.

N

Probably mine.

Paper book "kemorial Address to the Hemory of the 0ld Man,®
by JAMES P. CANNON. :

Probably mine.
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That!s mine.

Paper book "From Lenin to Stalin," by VICTOR SERGE, Pioneer " - ’ .
Publishers, New York, .1937. _ o

Thatts mine.

Paper book "Political Education, The Two Words," Intermational :l';.-.h;‘-:‘ .

Publidhers, New York, 1935. : - T T
That's mine. o
Paper book "Political Education, Part ITI, The Communist. = “-

Party," International Publishers, New York, 1935. . o
That's mine. R
Bound volume "Portrait of America,” by DIEGO RIVERA. ‘;
That's mine. ;;': _?
Yhat are these, Tom? _‘ V

sie g

This is a slip of paper with the name KOSLOW on it. The IO
telephone number AP 7-5396 was a telephone where JACK FASS could be -
reached when he was in Brooklyn. The other telephone number, Sherwood:
6092, L. COOPER, phone listed under NATHAN RUBINSTEIN, 5935 Spruce, |
vas the telephone he could be reached on when he was liv.mg in B S SR
Brooklyn. - -

The slip which says "19L8 going to press; off January; T T
Metropolitan Life Building, Madison Avenue; 1946 Yearbook of American - .7 .
Association of Textile Publishing Company," is a memorandum showing oL .
the publication of a yearbook of that organization. BT

A card which says, "Subscription to magazine rejected by _
publisher; ‘please f£ill in this form and return at once to Book Service

: . 8 - JMM
Paper book "Socialism on Trial, The Official Court Record -.-.:l. i Li
of JAMES P. CAMNNON's Testimony, Famous Minneapolis Sedition Trial,® -~ ook
Pioneer Publishers, New York, Jamary 15L2. PRI |
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Desk, attention Miss GOODWELL, Macy's, Herald Square, New York 1, N.Y.,"

refers to the magazine "Architectural Forum" which is restricted to .

licensed architects. Therefore, the subscription which was placed with - .

Xacy'!s Book Departrent was reaected by the publisher as not a registered -  * -

architect. Can e F
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Q.

Q.

Why were you inierested in getting the "Architectural RN
Forum?" ' Lo

All I can say is that I'm alive; I'm interested in everything.'j"._';"f" ’

This is a slip from the New York Publishing Library. A Call - --.
Slip, I think they ere called. The author is E.R. REGAL. The title .°. ~
is "Chemical Machinery" and it is published by Reinhold. The note oo
indicates it contains a bibliography, reviewed March 11, 19L5. .-

. You were taking a course, were you not, in machine shop ' . fj {“'A
practice? ’ R
* Yes, but that has nothing to do with chemical machinery. A
Tom, how long a course was that? Y
If I had been allowed to continue, it probably would have .
been a three year course. Ithink I attended a year or a year and a ;
half, Had I finished, I would have qualified as a machinist among N
other things. R
There is an address on this slip of paper, Edward J. Leach ' & “&: '

Company, telephone number Ardmore 5656. He is an agent who represents, --<';
or did at the time I made this note, the Precision Scientific Company "

of Chicago and the Sheldon Laboratory Furniture Company out in the Fe T =g
West someplace. o -
The notes on the sheet, "1600 Precision--Full Control,® is ,:;'1: .

- the catalog number of a laboratory heating unit. s, .
_ 80) SS Sandbath"—180L is the catalog mmber; SS stands -7 £<i . -

for stainless steel——is a laboratory equipment, S
n1806 SS Hotplate" is the catalog number of a stainless R
steel hotplate. R

11808 11 Concentric Rings" is a piece of laboratory equipment. l
1820 is also a catalog number. ‘ ,
Two calling cards, both of the Rhodes Chemical Company, oL
3229 Frankford Avenue, Philadelphia, one bearing the name of L.F. e
HIRSH, Vice-President, the other one J.J. EISENHART, Plant Manager. - =~ - °
Both of these fellows called on me at CHARLEY BERG's to sell quaterana.ry {‘

armonium compounds of their manufacture. e e
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A. No, it couldn't be because there are other things that a.re )

This means sulphurated esters. That is a memorandum that - -
I made in connection with the work of CHARIEY BERG. a

money, out of the bank because I was running low.

Q. ' Vho is JOE LEAPER?

JOSEPH N. LEAPER is a chemist far American Chemical Paint
Company, Horticultural Department.

How well do you know LEAPER?

J have been to his home several times.

He lives in Spring House, Pa.

Is he a friend of HELIER's also?

Yes.

Is he connected with Spruce Chemical?

No.

Has LEAPER been employed with ACP very long?

Since the late thirties. I may be wrong about that.

Was he aware of HELLER's turning over the Parkerizing process -
or HELIER's taking the formulae information?

L

IR Y

. . 10 - JFM
Q. Tom, on this slip of paper there is a reference there to BRI
peniclll:.n Is that the report‘? . L

associated with it. s

The next item is "“money," which means I had to draw soms . -

.ot . et
i - . s 2
< : . . . .

T : Next is "JOE LEAPER," which indicates that I was-to call JOE. - . -

Where does he live? ‘ R

N . M . . .
i ) o e T, e e : l
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Did you meet him through HELLER? : IV

.
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I doubt it very much. ‘ S

]
Does he know of your activity? Coae F TR

How did you come to know him? What is your relationship N «
with him? . | P

Well, I knew of LEAPER long before I met him because at Y B
one time he was a chemist for Nopco and I had heard his name mentioned ' - .= - - °
on vafious occasions. He knew SEGESSEMAN and other Nopco employees.. . SR
But the actual introduction was through HELLER.

t Was this a social relationship with LEAPER?

Purely social. : ,
You had no dealings with him? . i
No. | BRI
" Has he ever furnished information to you? o :i.-:-.i-."?;‘; ’
No. » : o . :

The next note is "Penicillin Com. Solv." and means Penicillin - . .o
Commercial Solvents. That refers to an idea which I had and on which )
Fine Organics applied for a patent on. The patent application was :
dropped because a lot of other people had the same idea. However, :
MOLNAR of Fine Organics tried to sell this to Commercial Solvents before ..
the whole thing was dropped and I went with him on one or two occasions_. l:‘.’

to the offices of Commercial Solvents to discuss the thing with the .~ @ * .}
‘vice-presidents. PR
About when was this paper written? ST

Ky guess, and it is only a guess, is about 1945. Well, it
had to be vritten after I was with CHARLIEY BERG.

Is it a memorandum of things to do?
Yes. . : e EXiey
DDT is an insecticide. Probably I wanted some of it.

Thyoglycolic acid is something we were working on right a.fter

I cace to CHARLEY BERG's. . ek
R 2': _.';..-‘ .~~_:.
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"Esters neutralized to 5% kowh. methyl orange or red" doesn't
mean anything. It's a little note I made.

v '-'.1‘,“.‘-_‘:.,‘"'-\.;-,.!,-:, RO
: CERR] . Sttty

DRSS

! ' Q. Tom, here's a paper bound book, "Biology Blue Book - 7B.? It . . .."" .
LB has ritten on the first page "HARRY - DOUGHERTI " This book is dated - .. '
SNE 193d-32 and has 1932 prices.. What would that entry mean to you? Sy s
: A. . This seems to be a catalog which HARRY GOLD probably gave‘ g ‘ l

me because of the notation here "HARRY - DOUGHERTY." That isn't in
my handwiiting. It is something they probably acquired at Pennsylva.nia.
Sugzar. I don't know why I should have it.

R
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Q. Did you have some dealings with the law office of J. HARMON FORD?.. . o E
A. Never. J. HAROH FORD is CHARLES Y. FREEFIELD's brother. He - 1
is a lawyer. !
. ..',. !
Q. Tom, here is a technical publication dated 1541 which has ~ . .. !
a note on the cover, "Show to HARRY and DOUGHERTY." T .
A, The origin of this thing is undoubtedly the same as the :[;‘1 L L
other. In other words, it is something that originated at Penn Sugar - .~ «. ..,
and HARRY gave it to me. That isn't in my writing. R S F
Q. You say you got this from HARRY? R
A. Yes, he probably gave it to me, — I‘
Q. It says, "Show to HARRY and DOUGHER S
‘
A. ¥ell that was something that somebody at Penn Sugar had :
written on there, or somebody else. I didn't write it on there. 5
Q. Who is F. BRUCE SANFORD? E
A, He was formerly an employee of Nopco and I became very Do
friendly with him. He is now working with the Department of Agrlcultnre. S
and that was the reason for his trip to Alaska. :
T
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Congro Red is a chemical indicator. R ) L
} - M.0. stands for methyl orange. X ;
- ' “. :A'4 ‘\.'.; : r
. The next note is Philadelphia Book Company. I purchased ot
: many technical beoks from Philadelphia Book Company. SN
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Q. Was he ever a member of the Communist Party?
A, Never, as far as I know; never even sympathetic.
Q. VWhere is he employed now?
» A. At Seattle, Wash., I think, Bureau of Fisheries. BN SERh
l . Does he have a son THOMAS L. SANFORD?
A, Yes, named after me.
Q. 4 Tom, here's a Suburban Telephone Director for the Summer
of 1944.
A. Somethinz that I just didn't throw out.
Q. Tom, you indicated the desire to go to Newark and remain
there until Tuesday night.
}Ll YeS.
Q. Would you care to resume the interview then on VWednesday
morning?
A. Yes.
. o
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T The interview with Lr. THOMAS L. ELACK was resumed at 9:57 a.m, on July 5, - - .° L
¢ b 1950 in Rocm S17, Philadelphia FBI Office. The interviewing Agents were STV

A. T believe that it was late 1934 or early 1935. S

Q. It was really just sihortly after you had your dealings with PETERSEN then;
that he requested you to mzke this contact was it?

That's right,

What was FETERSEN's reaction vhen you told him you coulén't locate the man? .- e

———— e = .

He told me that he was sure that he was in Rutherford and that he would . "-»
teke care of ite I didn't hear any more about it after that. oo :

.
- v 4
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: SAs ROBERT i, HOLMES and WILLIAX B. WELTEZ, JR. C T
: » R
E" Q. TCM, we'd like to ask you a few more questions about NICHOLS of East AR
E Ru'phe;rford. What steps were taken by you to locate him? _ AR
L. I lodked in the Rutherford telephore directory and, as I recall it, there ‘ [
& wereja few NICHOLS there but they didn't seem to be the one I was afters - [- AR
¥ ' I wasn't sure what the first name of this NICHOLS was. Secondly, I looked: R
; in the Rutherford City directory in the Rutherford Library and I did not - ‘5}. AR
find any NICHOLS listed as being in Newark, I told PETERSEN I couldn't =~ =% |
find him, / | ST )
SIS
Q. Vias PETIRSZH able to give you any more identifying information? R S }t
‘A. He told me that KICHOLS was either a letallurgist or Metallurgical - ;’;‘
' imgineer. He was employed someplace within comnuting distance of Ruther- r!
ford. R B
RTINS S f
Q. Is that Rutherford or East Rutherford? X
A. I'm not sure anymore which it is. - 'L
. " N '; §
This NICHOLS had at cne time either furnished them information of value’. SCPRES N}
or that he had indicated a sympathy to work with the Soviet Union. NICHOLS': - ]
: hobb;- was microscopy. R {
. - S
Q. ‘Vhen was this that you were to interview NICHOLS? :
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How were you to identify yourself to this man? IR b
" ) - . j 3
I was to identify myself as being one interested in microscopy - to =~ - ,
approach hinm on that basis - and tell him where I stood on the matter ' .::-
of giving technical assistance to the Sovist Union. . ) %;
Was he supposed to have been a graduate of MIT? e, b
'.' * . .‘ - ‘ g
- : N
My imprescion was that he was supposed to be somevhat older than me, e ‘
but not too much soc. Probably in his early 30ts, ..
In 1935, in early thirties? ce : Q
o
Yes, , - : l
]
This man was supposed to be employed in the vicinity of Rutherford as a it f
Metallurgist was he? . dod
.- |
I believe sos OSomevhere within commiting distance of Rutherford, G
Vihat were you to do when you located him? . ' , ;

Just make a personal acquaintance with him, Tkhen I would go back for . e
instructions as to what to do. .

Was he té-have been your contact?
I don't know, this was in the verj beginning « « «

4

Did PETERSEN give you any idea how long.it had been since he had been
contacted?

Presumably, but I'm only guessing at this, not since he was at MIT.
Are you sure that it was LIT?

Well, that's what PETERSEN told me, but that may be incorrect. The part - S
which is undoubtedly true, is that this fellow was a Metallurgist.

Was he supposed to live there with his family in East Rutherfard?
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g A. 1 don't knov, Co "
Q. Did he spell the name for you or was that NICHOLS phoretic? .i.
A. No, he didn't spell the name, The record I made is my spelling, i- ,’
Q. Uid he at any time, ever give you the first name? - ' :
Ao Ho, He probably wasn't too sure of the first name himself, otherwise he _ E
¥ probally would have given it to me to make it a litile easier. S

] Q. TOM, there is a lot of material here dealing with penicillin, What is b
the relevancy in comnecticn with this material? - ¢

A« This is work that I was doing for Fine Organics on pemmlhn. This . :

e

) correspondence indicates its nature, c i
. . &
4 - P ! L.
i “ {. Vere you emnloyed by them as a consultant? NS l
‘. 8 A, That's right. Y
’_; Q. when was this research for Iine (rganics conducted by you? R
§~ ,g Ae It would have to havec been prior to May 11, 19L5, the date of this L LT i b
N letter. S e
® :} * N —4‘ :E-
B Q. How much prior? ARt b
N X
A. The latter part of 1$lJ; probebly or « « o I cant't be sure. It was A TR rf‘
probably a few months before this letter was written as nearly as I can S }
recall. - b
Q. These are your notes for what? ‘ - %
A. Concerning a prcject that FASS and 1 had at that time, concerning the o }
preparation of an antiseptic ointment, The ointment was going to contain . .-
penicillin and this was on the production of a satisfactory cintment bases .
Q. I see it is dated in July, 19Lk and August, 19LL. During this period, were . ° .
you and FASS working together on this project? e
A, Yes. . S
S
. : .
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lWas any of this material turned over to your Soviet contact at that time?

No.
what was the purpose of this research?

Either find somebody to manufacture it or manufacture it ourselves.

.

Fine Qrganics would have becn willing if it had been commercially feas:Lble. .,

Viere }1011 successful in your research? ' o

TOM, were you trying to put up your own plant in penicillin at one time?
Yes. .. - .

A lot of these drawings from letters and extractions wex-e for the purpose
of setting up your own plant was it? '

Yes.

T0.i, this folder is marked "Sorbose and Fermentation.* @hat is the . . .,

material contained in this?

There are a lect of rough notes and partial folders of one sort or - | =
another, all pertaining to feruentation processess. Also a few patents,:

Here ic the report which you pulled out entitled, "The Pépduction of |k
I-Sorbose from D-Sorbitol by Acetobacter Subocydans.® This is a fifteen
paze reports. Vill you explain what this report is?

This is probably the last, before the final draft, of a faked report an
the production of sorbose.

This r eport was eventually turned over by you to JACK was it?

Yes,

-
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Q. Now, this is a draft of the report which you eventually turned over? .°°.°

- wh—

ceve

A. That's right. ' 4- ST R
Q. This appears to be a carbon copy. fhere would the original be? ) R !
N N ) K
p. 1 don't knov . i
Qe Vas this typed by you? ‘ . . f’
As No, ¥ velieve that I lad somebody type this for me, ' a 3 !
- !
Qe wino would you have employed to do this typing? :
A, Prcbably this girl, JENNIE 2AURUCA. o ‘
Q. You had her type this? ' ' ’ T t
A She may havee C L
. I
Q. You say that this is a faked report? ST
A. YeS. - 4 -";‘ N
. L |
Q. How is this report faked? " o
c- .' '_ L
A. It contains a lot of elements of truth, but sorbose is not produced -~ : - = |}
by the Fringes generator. Some e:'per:.mental work has been done on it ‘, Favr o l,
at various times but it never worked out successfully commercially, ™% - ¢
- \.‘ .. . i
Q. Did you submit a culture of sorbose along with therepart to JACK? .
A. I sutmitted a culture of the sorbose producing sorbitol by acetobacter !
subocydans, ) '
Q. Did you type up the final draft that you submitted? !
A, 1 bel:.eve that it was written in longhand beczuse Soviet agents dldn't L |
like the distinctive type of my machine, ool
. Qe I have a recollection that you told us that the material on sorbose was CTe - :
turned over by you to JACK in the Hotel New Yorker? - A
e Ao Yes, ‘ : f‘:._:'-h'- S
I“ - -
P
‘ N
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o Qe And that you had the material in a briefcase? T
e Ao Yes. | R
1 Q. Was there considerable more material than this fifteen page report? - '
I 2.1 R .
A A, There was nrot rore written material than t.h:Ls, but there were culmres LT
SR wh::.ch were in culture tubes and rather bulky. B L
{ Q. But you didn't turn over the culture tubes to h:Lm in the New Yorker = ,-:;_"‘” . '.
= did irou? :,i.' :
: A. Yo. I turncd over some chemicals used in maintaining the culture media = .
: dehydrated yeast, extract, and that sort of thing. .
e Attached to this rcport is a copy of U. S. Patent No. 1,880,381, on the = .- i
nanufacturc of vinegar by HEINRICH FRINGES, Did you turn over a copy of |
that patent with the repart? . R
Yes., IR
fihat are those other patents that you have therc? A z

Those were other sources of information on fermentation, This one is |

entitled, Gengar Generating System, . E .
Viere these used in connection with the preparation of your repori? r - d ' f
Yes, as a_source of gencral informatione . S NN b
oource of infomation for you? - B B
Yes. . )

Viere copies of thesc patents turned over to the Ruscions with copies of "

your repori?

RN o *
I noticc also, that you have some other material here, such as the U.S5.I.. -~ -

Chemical News.

A
That's an advertisement which is inserted monthly in several publications.
That-one I believe, mobably came from the Industrial Zngineer Chemistry. ,
B ’ 1
-t ot
-
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Q.

A
.
Ao
Q.

A

A.

Q.

Was that used in commection with the preparation of this repart?

Yes.

Are these other materials in herc, your notes that were used in the pre- ' ', ..

paration of this report?

XeSo :

I note he:re s that you have a notation Dr. STEIK. , - % -

That's just his address and how to get to his house. He had nothing : '

to do with the report.

This is dated July 8, 19L2 or one side and July 9, 1942.

time that you prepared this report?

Probably about then,

¥ho did &ou give as the author of ‘this faked report? .
'I'heré's no author there, so I didn't give any. :

In your final draft, did you add a source?

I dcm'§ know at this late date,

Here you have the names of STANIEY Manufacturing « « « T aa
STALEY Manufacturing Company is what it is.

The Atlas Powder Coupany of Wilmington, Delaware, and the Yeast
Processing Zquipment Corporation, the Clinton Cempany of Clinton, Iowa. -

for fermentation processess,

Atlas Powder Company?

STALEY and CLILTONl manufacture corn stecp liquor, a by-nroduct I believe
of cornstarch manulfacture, but it has important uses as a nutrient media .

.
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That just happens to be in there by coincidence,. :
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Is a source of fermentation. W
Yeast Processing Equipment Campany, 7001 N. Clark Street, Chicago, '-:f"-:::‘_"-i Lo b
Illinois? o e f
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They make, I believe, fermentation equipment.
And the Clinton Company? ‘ . RN
The same as Staley, they make this cornsteep liquor,

Bavgh & Sons, Delaware Avenue and lorris Streets, thiladelphia, Pennsyl-h‘
vania. what connection do they have? S

They had noth::.ng to dowith this,

I gotice that some of your notes are on the Umon Chenu.cal Products
Cortpany stationery. '

That's what JACK and I were going to call ourselves et one time. We =~ ° -
had some stationery printed but we never got around to starting it up. .

Did JACK FASS have any part in this research on sorbose? N ° )
No. MOUAR was interested in producing sorbose at one time, but he never :
went ahead with it. » DN

‘e

What is this article on glucose — on Benedictts Method? o
That is a method of analysis to determine reducing sugars. Sorbose is S

one of those; glucose is anothera IR
You mention that one way in which the report can be proven to be ™
incorrect, is that sorbose cannot be manufactured by fringed generatar.

It has never been done successfully on a large scales It has been tried ' B -
experimentally, e

Is there any other means to check that this report is incorrect?

You can check the manufacturers of sorbose and you will find out that
they do not use this method, .

Is there anything else in this report, other than the fringed method that
would prove the report to be incorrect? -

I think not. 1In order to get by with a thing like this, it is necessary - >
to have a large element of truth in « « » -t
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Q. Vho are same of the campanies who would know that the fringed method is - :{ I

impractical? -

PO

A. HOFFEAN and LaROCHE, IilC., New Jersey. Theyire the principal producers;
then there is RARE CMlICALS, INC. at Flemington, New Jersey, who took =~ - . :
this fellow BENDCR from IIOF: ‘L.AN and La0CHE, and I believe CHARLES PHIZER .: -- .
in Brooklyn, produced sorbose, although I'm not absolutely certain, ATLAS - -
make the sorbitol, I don't believe they make sorbose. A
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This refers to a sample of the plexiglass type of plastic

that ABE BROTHAN was working on around September 19L5. HARRY GOLD - . ...:' -
was in Philadelphia at that time and I was in the New York area, so '~ . .
he asked me if I would get an analysis made for BROTHMAN. So I had . ...% .~

vt
«

—rar -y

. .
S e
| Aadiniacesinsiohoiiomnte Nt adil onbotaliub

" the analysis made and the results are here and the bill is here. I
did it as a personal favor to HARRY. The indication is, since I ‘
haven't made any note on the bill, that I didn't get the $25.00 for b
the analysis from HARRY. .
Q. You were given a sample of the material,were you? R C el
A. Yes. ‘-":.n'
Q. What was it? Yool [’
. 1
A The plexiglass type of plastic, methyl methaculate. ' |
Q. Why did GOILD give it to you to have tested? ' )
A. Because he couldn't have it done in Philadelphia. He didn't ' ¢
lnow where to get it done and he couldn't get to New York, apparently, TR
to this fellow during office hours. ) [
’
Q. ¥thy didn't BROTHMAN do it himself? Why were you involved? Cl
A. BROTHMAN didn't have the facilities and GOLD offered to do AT
it as a favor, NS
Q. Was this when HARRY was working for BROTHMAN? A L
AN
A, No, the date was September !L5. I think he was still at A
Penn Sugar. ST
Q. This is the analysis of it, I presume? .
A. ' Yes. iy [
Q. Well, did you ever turn the reports over to GOLD?
A, I think I gave him the figures on the phone. A
Q. Why would it be turned over to you to be done is what I L n
can't understand. co
A. He asked me to do it as a favor. L i
NECEE
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Well, did HARRY indicate why he was doing it for BROTHMAN
in the first place?

Likewise as a favor. .
You put out the $25.00?

Yes.

Were you ever repaid?

I doubt it because I would have made a note on the bill - . "
had I been paid. I probably would have. )

Well when HARRY was going to do it as a favor for BR.OTE‘AAN, .’ -
was he going to make the analysis himself? T

No, he was going to have it done someplace and'I think that
he told me that he couldn't find anybody in Philadelphia that could
do it in a consulting lab. :

I see that you had it done at the laboratory of Mierochemistry, o

CARL TIEDCKE, 366 Fifth Avenue, New York 1, N.Y. Was this Dr. TIEDCKE - :
. involved or mixed up with BROTHHMAN?
No, he runs a laboratory there and he does this work far ' A

anybody that needs it done.
field, this microanalysis.

It was at that time a highly specialized
Well, did you submit the reports of this to BROTHMAN at SRS
that time? Lot T

I gave HARRY the results on the phone, I think, and he
gave the information to BROTHMAN.

Why did BROTHMAN want the information?
Well this was the project that he was working on at the
time. He had a way to obviate the duPont and Rohm and Haas patent

on methyl methaculate. He had another process which got around their

3

.0 " L 2
X o ) AR . e
A it s o & ST UL

patents. He wanted an analysis of his material. I don't know whether - .

4 that was in the finished stagze or not, but at least it was in the stage -
& of process. . !
B: Q. Did you know at that time that it was being done for BROTHMAN? L
BEEN . - e d v
A, Yes.
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¥ Q. You knew of BROTHMAN by name at that time? - '
N, A. Yes. et b
;“ : Q. Had you met BROTIDIAN? R Y
’..‘_: i i
g,. Ao YeS. . ;
; AR Prior to this? P L i .
.- SR T
L A, . Yes. 3 i
“ : Q. j Did you suspect, or have reason to believe, that BROTHMAN RIS rf::
"E a.nd LD were securing information for the Soviet Union at that time? G
‘:_ ’ ".::" : P
{ A. Yes. '
Q. Did you have any reason to believe that maybe this was R .; 1 B
some thing for the Soviet Union, or did you know exactly what this was?-. S 3
. N
A. No, I knew exactly what this was. This was a private project . . f
that BROTHMAN was working on. I r
Q. What is that piece of paper and what does it indicate? SR
. PO A
A. This is a financial transaction between SEGESSEMAN and T SR
Gy myself. I used to, out of the money I got from Fine Orgz anics, give C T
o B him back about £800 or $1,000 a year. R ¢
s i -7 : L {
s Q. Just what was the purpose of that and how was that handled? -% ' F
A. ~ During the years I was consultant for Fine Organics, I paid S [t
back to SEGESSEMAN, as a private individual and not to Fine Organics, T
$800 to $1,000 a year. Db
Q. Wihy were these payments made? That doesn't explain the five
8100 checks.
A. That was part of it. I paid his insurance premium.
Q. You paid $500 to the Connecticut Life Insurance Company as S
part of your payment to SEGESSEMAN, is that it? e
A, Yes. You see, that job didn't take too much of my time, ) e .
so from his standpoint,he was Vice-President and Technical Director, T ’
he probably didn*t think it was worth it. So I made the agreement vn.th h:lm b
' o8 ".‘... t
b
i
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